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Kredyt gotówkowy Lato 
Lubuskl Bank Spółdzielczy 

RRSO 10,40°/o 

PROWIZJA 5,90°/o 

DOGODNE RATY 

Kredyt gotówkowy "Lato" ze stałym oprocentowaniem 5,90% w skali roku. Rzeczywista Roczna Stopa 
Oprocentowania na dzień 29.06.2020 r . wynosi 10,40% dla całkowitej kwoty kredytu 8 .500,00 zł 
udzielonego na 24 miesiące, z niekredytowaną prowizją 4,00% kwoty kredytu , bez ubezpieczenia, 
spłacanego w równych ratach kapitałowo -odsetkowych (raty w kwocie 376,35 zł/ l m -c.; ostatnia rata 
wyrównująca 377 ,12 zł ) . Całkowity koszt kredytu stanowią: prowizja 340,00 zł, odsetki od kredytu 
533 .17 zł. Całkowita kwota do zaołatv 9.373 .17 zł. fb: łubuski bank spółdzielczy www.lubuskibs.pl 
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Do przemyślenia ... 
- NASZA KAMIENICA JEST PIĘKNA . Na ulicy 

Kazimierza Wielkiego stoi od l 00 lat, teraz elegancko 
odnowiona, ale na szczęście ten różowawy kolor zdążył się już 
zmien ić na trochę starszy. l choc iaż po tym remoncie zniknęły 
przedwojenne ozdoby 1 zmienili się prawie wszyscy m.ieszk.a~cy, 
to nasze balkony są pi<;knie ukwiecone, chyba naJładnieJ w 
mieście. Kiedyś była to kamienica milicyjno - partyjno -
urzędniczo więzienna - dla wyższych i niższych P.raco.wnikó~ 
tych resortów. Byli w tym doborowym towarzystwie te~ zwy~~~ 
lokatorzy - sąsi edzi, ale wszyscy się znal i, szanowali, lubJI.I, 
dyskutowali na podwórkowych ławkach, a nawet odbywały s1ę 
sąsiedzkie uroczystości. Hałasujące dzieci nikomu n1e 
przeszkadzały, a największym przysmakiem dla.dzie~i b.ył chle~ 
polany wodą z kranu i posypany cukrem .. N1kt SI~ ~adn~m 1 
zarazkami nic przejmował. Teraz nasze podworka zam 1emły s1 ę ~ 

parkingi, dzieci siedzą w domach ze smartfonami w rękach, starsi 
ludzie poumierali i nic ma już sąsiadów, są ty lko lokatorzy, 
chociaż też są wyjątki . 

A dalej na naszej zdekomunizowanej .u li ~y jest "psi~ 
łączka". o której pisałam już wiele razy, bo JeJ w1dok przyn.osl 
wstyd nam i włodarzom miasta. Pas należący do gmmy 
wykoszony, ale kolejne kilka metrów zajmują działki na.ł eżące d~ 
biznesmena spod Międzyrzecza - zarośnięte krzakami, trawą 1 
roznoszącym się wokół smrodem. Czy naprawdę nie ma na 
niego żadnej rady? Powtarzam już po raz kolejny proste 

To smutne ... 
19 lipca 2020 roku zmarł 

BOLESŁAW ONYSZCZUK, 
pierwszy wydawca 
POWIATOWEJ, nasz 
redakcyjny Kolega. Z 
wykształcenia mgr inż. 

architekt - pełnił ważne i odpowiedzialne 
stanowiska. Z zamiłowania - znawca literatury, 
erudyta, świetny brydżysta, wytrawny polemista 
i konkretny negocjator. Jego dom był zawsze 
bardzo gościnny i serdeczny. 

To z Jego inicjatywy i z poparciem senatora 
Zdzisława Jarmużkapowstał w 1999 roku nasz 
miesięcznik i to On przekonał mnie, żebym 
pełniła funkcję naczelnej. Nie wierzyłam, że 
sobie poradzę, ale okazało się, że zawsze mogłam 

Wyrazy głębokiego współczucia 
Rodzinie 

BOLESŁAWA ONYSZCZUKA 
skJadają: burmistrz Radosław Lorenz 

i pracownicy Urzędu Miejskiego 
w Międzyrzeczu 

rozwiązanie - gminni pracownicy koszą i robią porządek, a 
kosztami obciążają właściciela, którego dane urząd posiada. Ale 
widać proste rozwiązania są najtrudniejsze do wykonania. A tak w 
ogóle to dziwię się reklamodawcom, którzy za "miejsce na reklamę" 

płacą właśc icielowi takiej zaniedbanej działki. No, chyba że nic płacą 
i rekłamy stawiają na dziko. 

A j eszcze dalej - w NETTO otwarto ponownie salonik 
praso'" y. l jest pani Kasia, bardzo się cieszę. 

- NA CMENTARZU KOMUNALNYM W 
MIĘDZYRZECZU od l do 14 lipca nie było wody i nieczynna ?y~a 
ubikacja. Napis AWARIA TECHNICZNA me u~praw1ed!Jw~a 
opieszałośc i w zlikwidowaniu tej ~warii. _Drzędmkom. to me 
przeszkadza, a potrzebującym pozostają krzak1 1 drzewa. MleJscow~ 
przywożą butelki z wodą. a jak ten bała~an. w~tłumaczyc 
przyjezdnym? Jeden z pracowników pouczył mme, ze me wolno na 
cmentarzu stawiać ławek. Rozumiem, że stawianie ławek w wąsk1ch 
przejściach między grobami jest utrudnieniem dla zarządz~jący~h 
cmentarzem, ale już brak wody i nieczynna toaleta 1m me 
przeszkadzają. Brak wody. można usr.raw!edliwi~ susz~, ale 
zamk n ięcia WC w czastc pandemu .nt e. moz.na ~1czy~ 
usprawi edliwić. Na szczęście ju7 wszystko dztała 1 oby zadneJ awam 
nic było. 

- ZMARŁ JÓZEK B. Serdeczny kolega, 
zawsze uśmiechnięty i życzliwy dla wszystkich. 
Józek dla każdego miał dobre słowo i serce na dłoni . 

Izabela Stopyra 
redaktor naczelna 

liczyć na Jego pomoc, bo już w czasie studiów 

" 
uprawiał" dziennikarstwo. Bolek uważał, że 

przy nowym podziale administracyjnym kraju i 
nowych władzach samorządowych - niezależne 
czasopismo jest potrzebne. Że są ciekawi ludzi~ i 
wydarzenia, o których trzeba pisać i pamiętać. Ze 
trzeba pisać prawdę i że można krytykować, ale 
kulturalnie, bez zacietrzewienia. I że można 

zawsze znaleźć kompromis. Bardzo mi to 
odpowiadało. Spotykaliśmy się - zawsze w 
przyjaznej atmosferze. 

Nasza współpraca przez 10 lat układała się 
bardzo dobrze. Pozostaliśmy w przyjaźni i może 
właśnie dzięki tej kulturalnej współpracy -
POWIATOWA już jest ponad 21 lat na rynku 
wydawniczym. 

Żonie Maryli i całej Rodzinie składam 
wyrazy głębokiego współczucia. 

Izabela Stopyra 

To smutne, że trzeba się pożegnać ... 

19lipca zmarł mgr inż. arch. 
BOLESŁAW ONYSZCZUK 

Łączymy się w smutku z Rodziną 
Zespół redakcyjny 
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JAK TO Z REJSEM BYŁO 
-dzisiaj kultowym filmem, czyli absurdy PRL-u 
Rejs l i Rejs 2 

Po kolaudaCJI Rei5u 1.\-ymknęlismy '-lę, to znaczy Marek 
P1wowsk1 1 Ja," małeJ 'alki na tyłach kma Kultura, w którym mie~c1 
się tera; kino Rej .... 7 głowami opu,zczonytm. Udawaliśmy, że 
mkogo nie wJdnmy, a dookoła pomykali wyb1tm polscy rezy~er~:y, 
~cenar,rysct i ki erO\\ mcy Lcspołów, udając, 7e nas me wid;.-ą. Ta 
najbardziej clnama pobka pubhczność obejrnła komed1ę w 
ponurym miłcteniu. 'la początku. żeby ratować ;;ytuacJę. 
próbowah~my zachęcająco ch1chotać, potem dali~my '>pokój 

Wszy ... cy zebrant się zgodzili, że ReJS 

śm1cszna. Mmi~ter patrzył na na:-. ze zdzi" 1emem. Miał zresztą zaw~ze 
zdzmwny \.\yraz rnauy. K1edj na przykład w tele\\iZJl mformowal 
naród. ie film polski zakupił dwie 110\\C kamery filmowe, ze 
zdzi\\ieniem wytrze~zczal oczy. Teraz też mocno zdLJWJOny poprosi!. 
;cbyśmy mu \\yjaśntli, dlac?ego jego ta scena me a nic me śmie~zy. I 
c?yby to tnaczyło, ie z n1m jest coś nic tak. 7aprote-.towalt~my. 
wyjaśmaJąc. że to po prostu humor m.l~zego gatunku. i taczęltśmy 
salonowca tłumaczyć. a na~tępme '>alono\\Ca w gabinecie odgrywać. 
Wszystko na me. W końcu powiedzieliśmy, ze pk nic będzie ~alonowca, 
to wycofuJemy l lilmu nazw1ska. Wtedy się zamy~ltł, bo sprawa stę 

zaczęła robić polityczna, potem machnął 
to klęska. Był tylko problem. co z tą klęską 
zrobić. Ktoś zaproponował. żeby film 
pociąć na dLie~1ęc1ominutowe kawalki 1 
puszczać w telewizJI po D;;tenmku. Reszta 
rozkładała ręce, radząc po przyJacielsku. 
żeby film dla dobra reżysera ;akopać 1 o nim 
zapommcć . Po p1sarzach 1 artystach film 
obejrzała wława. to znaczy wydział kultury 
KC. urzędnicy 1 Minister'>twa Kultury i 
cenzura. T om nas uratowali. Władza uznała, 

>.e film jest tak zły, że absolutnie należy go 
pokazać. Zatrzymani e go byłoby poważnym 
błędem politycznym. Nte chodziło o żadne 
tam wyrzucone pieniądze, ale w sprawę 
mogłyby się wmieszać wrogie ośrodki i 
zaczęłoby stę pieprzenie o braku 
demokracji, duszenllt swobód i 
kompletnemu gównu nadaloby :o.ię 
znaczeme. 

Z głowy 
ręką 1 wysłał do Łodzi. gdzie trzymano 
kopię filmu, nie poZ\\-alając się do meJ 
lbhżyć, telegram: "Przywróctć scenę 
dupmka. M1mster Kultury i Sztuki". JaNUsz 

GŁoWACki 
A potem to w~adomo. Po paru 

miestącach po:o.zliśmy znów do 
mmistcrstwa z prośbą, żeby Lrobiono 
więcej kopii. Nonnatnie robiło st~ ich 
ponad trzydZlcści, a Rejs mJał trzy. Więc po 
paru setkach seansów ws1ystko na ekrame 
migotało jak w piomer~ktch nicmych 
filmach braci Lumtcre. Odpowiedziano 
nam, że me ma sensu robić wit;cej kop1i. bo 
film me ma reklamy. 

Oczyw1ścic 1 ci widzowie orzekli, że 
w iadnym wypadku nie należy Rejsowi 
urządzać regułamej premiery. Ale jak to s1ę 
pusci po c1chu. w bocznym kinie, na 
zasadzie tak zwanego wąskiego 

ro.lpowszechniania, to film pójdzie dwa czy 
trzy razy, zdechnie smiercią naturalną i 
bt;dzie po problemie. Owszem, narzekano, 
że statek płynie pod prąd. koryto robi się 
coraz wężs7e i zapada noc, co robi na 
widzach przykre wrażenie, a nawet ich 
za<;muca. Na dodatek Himilsbachowi ginie z 
taleoa kiełbasa, co JUŻ jest za nachalną aluzją do trudności na rynku 
mięsnym. Ale w związku z tym, że film Jest tak zły i głupi, 
potraktowano go łagodme. Mianow1cie po przycięciU paru scen, 
wyr7uceniu maski świni ze sceny balu. bo wszyscy wiemy, o kogo 
chodl1, 1 wyrzucemu sceny z dwuosobowego salonowca, żeby sob1e 
ktoś me pomy~lał, że to partia b1je inteligencję po dupie, zapadła 
decyzja na tak. 

Tyle że nam salonowca było okropme żal. Bo ta scena, po 
pierwsze, miała sens. Po drugie, jej wycięcie psuło precyzyjną 
konstrukcję. Niektórzy krytycy narzekali. że Rejs jest opowiadany 
chaotycznie. Nie mieli racj1. Montaż był zabiegiem przemyślanym 
głęboko. W pokoju hotelowym we Wrocławiu, bo tam Marek 
montował, położyliśmy na podłodze kilkad!iesiąt kartek. Na każdej 
był napisany tytuł sceny. Na przykład : Bal, Rozmowa o filmie 
polskim, Piosenka zaangażowana. l stawialiśmy stopnie: piątka, 
CZ\vórka. tróJka, dwójka. Dwójki 1 trójki wyrzucihśmy od razu 
Czwórki i piątki układało się w rozmaite kombinacje, aż do skutku. 

Więc poszliśmy do ministra kinematografii, prosząc, żeby nam 
salonowca darował. Mimster niedawno w wywiadzie stwierdził 
oficjalnie, że śmiech uważa za rzecz ważną i potrzebną. l on śmieje 
się codziennie z zegarkiem w ręku, dla higieny psychicznej. Więc 
zaczęliśmy go przekonywać, że kiedy Tym wali Dobosza w tyłek, to 
nie żadna aluzja, tylko rzecz zwyczajnie i po ludzku kurewsko 

- To - powiedzieliśmy zróbcie 

reklamę. 
- l'.ie ma sensu, bo film ma tylko 

trlykopie 
Powodzeme filmu 1 władla . 1 artysc1 

przyjęli ze smutkiem oraz goryc7ą. 

Społeczeństwo koleJny raz ich zawiodło. 
Tylko Andrzej Wajda wysłał do tygodnika 
.,Film'' list otwarty. iż obeJr7ał łiłm raz 
Jeszcze l tak twaną zwykłą widownią i 
przyznaJe. 7e ::.tę w jego ocenie pomylił. 
Czyh wszystko niby było OK, ale nigdy 
w1ęceJ żaden le scenanuszy. cośmy je " 
Markiem napisali. nie został 
zaakceptowany. Po prostu nteoticJalme 
zdecydowano, .le z parą Piwo\\Ski 
Głowacki się zadawać nie warto. No to 

zaczęliśmy pracować osobno, próbując ru 1 tam coś z Rejs11 przemycić. 
Ja wymyśliłem dla Himilsbacha, Dobosza i pana Józia rolę w Trzeba 
zab1ć tę milośi:, a Marek tez ludzi z Rejsu zatrudniał przy kaL.dej oka1ji, 
ale me było tych okazJt zbyt wiele. 

Teraz producenci kuszą ciągle, żeby nakręcić Rejs2. Po pierwsze, 
czy to wypada bez Janka i Zdzisia? ... Poza tym. belkot i z1diocenie. 
cwaniactwo, kurestwo w naszym wolnym kraju JUi me kusi ja.k tamto w 
PRL-u. Bo wolno o mm p1sać, nikt się go nie wyp1era i zostało przez 
naród uznane za rzecz ludzką 1 naturalną, oswojoną tak Jak dialog• l 

Rejsu, które sobie weszły do języka. K1edy dawmeJ się coś próbowało 
przez cenzurę przepchać, to było i ryzyko i przyjemność, a niekiedy 
nawet i ci utka nadziei, że gdzieś coś s1ę k1edyś mo.le i zmieni. A terazjuż 
się Zllllemło [ ... ) 

Przytoczylam fragment książki Janusza Głowackiego (1 938 -
20 17)- "Z głowy" 

Świat Książki, Warszawa 2004, wydanie 11 , str. 217-220 

Autobiograficzne opowieści "Głowy" o Warszawie, Londynie, 
Ameryce i Moskwie, o ludziach i życiu czytałam wiele razy i ciągle do 
nich wracam. Pisarz zmarl19 sierpnia 2017 roku. 

Izabela Stopyra 
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"Trzcielscy Seniorzy" na wesoło 
~r <;z u/a 

L edóch o w\"a kiedy\ 
n api,ala ,. C:.tHem 
więcej dobre~o może 
zrobie.: j eden .\erdeczny 
u .\ miec h, dobr e , 
f,yc:Jiwe ,[owo, aniżeli 
bo g at y dar 
pochmurnego daW(J' ". 

l te o.; lm' a mogą 
... tanowi~: ''Mną ta-,ad'Y 
dzialama .. l rtcH:IskJch 
ScniorÓ\\ ... Luh1q si~ 

ha\\ ic, CICSI)Ć Ch\\ i l ą, 
tańcryL. ~pil.!wać, 
scrdl.!ctnil.! i VC/Cr7C 
śmiac '>l~. /artt)\\ ać i nic 
o d m a '' 1 a ć .., o h 1 c 
J..ulinarnych 
przyjcmnosc1 J\!o.;t to 
takie ep i kurq-.k•c 
dą,emc do s.tct~sc~a. ważne pr7Cdc wszy ... tknll w .JC'Jeni 
tycia.. T a radosc. jeJ oczekiwa me i rca lizov.·amc \\ gronic 
prryJa,nych sob1c "cniorów nadaJe S7Clcgolncgo znac7cnw 
klubowi 1 o.;towartyvcmu. Ka/dc C7Wartkowe spotkanie. 
p lenerowe impret\, urocty-.to~c• '>lO\\ ar t)- ..,1cmowe 
dostarC?ają '' llfkVCJ lub mnieJszej dawk1 radoŚCI l -.ą tego 
różne powody. n efekt~ upr1yjcmniają cod.t1cnna varLj/11~ 
:\ aj\\i~ccj śmiec hu i rado\ci dostarcLają 'H>I'elki~ Lab:m~. 
VC7cgólnic tanccJ'n c. lanc l<} wsz}'-C). U\\ 1elb•aH gor.,cc 
l)tlll) Jrótnckolcc/J..,J Ok.r/)ki .. \\J~CCJLzadu"i\\)j<}tk.ov.e 
pog\\ ttd} wani~ Kr:- ~• podJ..rcsla.J4 energ11; .. I'rz~.: 1c:lsJ..ac h 
Sc:motO\\ ". RoLba\\Jq k<t/dc: tm\arLy:.two. takjc:~t w l r/cJclu i 
'' Ry bo_1adat:h. lak b) lo '' \\ 1sk 1 ,.,. CicchocmJ..u. w 
lakopanem 1 w PolamLy. 1\a\'vet v. Ascndorfie n1e pautowali. 
\\ Jedi<j CI) m j~.:~t radosc 1 uśrmcch. a tych do~larcza;t~ im 
n'H\me/ bard7iej przy/!cmnc atrakcJe - kulmarn~.: Te ró/nc 
cia..,ta i c1a~tccAa, ~makO\\ i te sałatki i mi!f'ia, na -.amo 
\\spomn•enie wywołuj <! u.:.miech A nalcv.kJ, to Jlli 
.. mi..,tr tost \\0 ~ ..... Jata". "Ja jednej 1 irnpreL był pucprov. adzony 
konkur.., nal~wck. było H:h 30 rodtajóv,. ,.TrLciCI)cy 
Scnior1y" .tnaj ą \\arto~ć \\)'Śmienitych potraw. nicktóre 1. 

nich prLCSJ'I) jui do sto\\ar.t~sLcniO\\Cj hi'ltorii. Smaku 

p1crogó'' 1 gołąbkó'' Hani 
Le ... t.ctyńskiej. śledLiko"' 

Terc~} RaJter oy kremu 1 

dyni Halmy Kuja\\ y albo 
CJa ... t Bo1cny Gularek 
trudno jest zapomnieć 

SLcLególnc degustacje 
s ma koły l..ó" od b~" a ją 
się na " YciecLkach. 
To" ar,ys1.ą temu różne 

pri'cbicranki, dowcipne 
opo''" icśc1 i h1storyjkr. 7arty 
i ~m1cch a? do łez Tak1ch 
dowc1pusów Jest v. aclu. ale 
pr!OdUH \\ tym \Hględ7JC 
llcma ....., aptcrala. Krysia 
\1 Jelcarek Czc.,•a Damclak.. Ela BuotO\\~ka. Małgosia Jurasz i 
. \\ Kołobrzegu była rewia nocnych kreacji. w M•ęd/)zdrojach 
I Iema \\ kavub ... kim ... troju t c7aple kuchar~ktCJ roLbaw1ła nawet 
powa;inych \, 1cmeów. a na rej'> te po / alev. 1c Sohnskm1 był taniec 
z miotłą . \\ vędLte Je ... t '' ięc radośc1 co nicn11ara. A w ośrodku 
wypoczynkowy m koło Gdańska wesołe scmork1 Lmus t ły 

Kavubów do tanca na trawJe podC7a" ~picwania ,.Sto lat". 
/abawny był to widok i ~m1echu tłu/o \'> czas1c w icC7omcgo 

grillowan1a 1\a wyciCCJkach ?aW'>7C było 

dowctpntc 1 wesoło, o C7ym pC"-nie wszyscy 
pamiętają. O tCJ atmo~fcr~c. niel\\-)k.łej oraL 
~erdec/nCJ 1 przyJaznej d~cydują \\Sl) ~cy 
.. TrLctelsc) ScmorL) .. 

Tak b~ło dallniej. gdy je~zcze bardto 
akt)'\\ni bylt Albm 1 Ludmila Klosowscy. 
Małgorzata i Tomas1 Ja~uhcy. Aurela i Fclik:. 
Baranm,~cy. Jótcf Gularek. Krysia Strugała. 

Gertruda Toporov.-.ka . .lanka 'vi ichalik . Tak jest 
ró\\ niel: dzisiaj , gd} \\- ~1eregi stowarzyszcom 
wstępuj<} nowt C/łonkowu: . lJśmiechy Basi 
Kudlak. Danus1 Gwta1dy. Haltnkt 'v1rozik. Marysi 
Muzi c1y Zygmunta Patebkicgo t wor1ą klimat. 
zgodnie /C sł0\\ 31111 rwy S;cłburg Zarembiny 
"Radość to ~kutec:.łły lek i najpew11iejsza obrona 
pr;eddem ". 
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JERZYKUŹMICZ 
- zwykli i niezwykli mężczyźni Skwierzyny 

JERZY KUŹ~11CZ- wieloletni 
/..ierowniJ.. obiektów .\portowych z 
SJ..wierzynie. Radny ".fiaMa Skwierzyny 
lllfl999-2002/ i V l /..adencji f2010-2014j, 
Radny Powiatu Uił•(/-;,yrzec:. /2014-2018/ 
D:.ialacz spolec-:,ny i sportowy. 

Wolontariusz . Ław1rik sqdowy. 
Dziennikarz w lokalnym miesięczniku 
"Okolice Skwierzyn n e". Hobbysta 
kolekcjoner. Dokumentalista. Wla.~ciciel 

prywatnego muzeum. Autor ponad 40 
wystaw tematycznych. Uhonorowany 
wieloma odznaczeniami państwowymi 
resortowymi. 

- Panic Jurku, pierwsza część 

wywiadu była w majowym numerze 
Powiatowej (051251,2020). Mówiliśmy 

wtedy o pana pasjach i pracy zawodowej 
oraz o zbiorach jakie zgromadził pan w 
Ośrodku Sportu i Rekreacji w 
Skwierzynie, dotyczących głównie 

sk\\ ierz) ńskiej piłki i klubu sportowego 
"Pogoń". Dzisiaj spot) kamy się w pana 

domu. \\ któr~ m ~gromadził pan wiele 
inn~ch intere~ując~ch eksponató\~ 
muteałn~ch. Skąd ten pom)<Sł i od kiedy 
zbiera pan te nic.,amonite pamiątki? 

- /b1cram prrynaJmniCJ od 40 lat. .. 
Zac7t;ło ~i~ faktyc/me od 7biorów o tematyce 
~portowej. /\'.iązanych 1 rod1imym klubem 
~portowym .. Pogoń ·· "\astt;pmc zauąłem 
gromadllć panmHJ..t do ty c.lącc losów mojej 
rod71ny 1 7naJomych. Te pojedyncze hi!-.torie 
bard70 mmc fascynowały Chciałem Jak 
naJ w ii(CCJ '' u.:d7ieć o iynu 1 losach ludZI. 
ktorzy prz: by li po 19-ISr -jako o~adnicy- do 
Skv.teuy ny H i-.tonom ty m towarzyszyły 
dokumenty, przedmtoty i rzeczy, które z 
CLa'>cm wychod/lły 7 użytku zastępowane 
przez nO\\OC7cśniej-.zc. Dla mnie jednak 
intrygująca była patyna cza-.u, którą były 
pokryte. Dlatego postanow1łcm gromadzić te 
.. wycofane z u?ytkowania" r7eczy. aby 
uchronić Je od zms7c7enia i lachować dla 
kolejnych pokoleń. Jednocześnic chciałem 
zgromadzić wiedzę o ludLiach, do których te 
przedmioty nalezały. 

-Jakie stosował pan kryteria 
dobierając tematykę zbiorów? 

- Szukalem i starannie gromadziłem 
wszystko o ludziach zamieszkujących lub 
wywodzących ~icr 7e Skwicuyny. Zbierałem 
to, co ukazywało się w mediach, gazetach 
lokalnych i ponadlokalnych. W gazetach 
pisano o ludziach w-ykraczających ponad 
pr7eciętność, wyróżniających się swoimi 
talentami, pracą. dokonamami lub zasługami 
społec?nymi. W Skwierzynic też były i są 
takie osoby. Ich działania miały wpływ na 
kształtowanie się naszeJ rzeczywistości, na 
nasz ro7wój i rozsławianie nas?ego 
miastccLka. Mam na mysli sportowców, 
przedstawtcicli wład7 lokalnych, ludzi 

kultury. społcC7mków C7) oficerów WOJska 
polsktcgo. Nie pamiętam kto to po" icdLiał, 
ale -.ły\La!cm gd/ICS takie mądre słowa: 

.. każdy maty cJ:łow ick 1\\ o1zy annil! '' iclkich 
ludz1 .. S t\\ terdz1łcm \\ów czas. L.e \\ mojej 
Sk\• 1cr7yme JC'>t tak.ic armia w1ełkich lud; i i 
ze warto 1adbać o upamu;tmeme 1ch dokonań . 

- Panie Jurku, zatrz~ maj m~ ~i~ na 
cb\\ill,' prl~ armii\\ do~łO\\ n~ m tego ~łO\\a 
.tnac.tcniu, CL)Ii pr.t~ ~kwierzyńskich 
.iolnierLach. Mówiono w przcszło\ci, ie 
Sk\\icrz) na \\Ojskiem stoi. D1isiaj tu jui. 
hi~toria. A pan zgromad1il pamiątki L 

")posażenia '~ojskonego. 
- /gadla się. 1gromadnłem oryginalne 

mundury, buty, Cl'apkl. mapn1k1. kabury. pasy. 
~ vdawmctwa. okoiiC/IlOScJOwc pamiątki. 
oryginalne meble i "yposa/.en1e gabinetu 
koleJnych dowódcow Jednostki WoJskoweJ 
16XO Wszystko to, w p..::wnym okrc-,lc 
pucmian \\ naszeJ annii. me było mkomu 
potflebne, a ja nie chciałem, aby uległo 

/111\ZCZCnlll. 

-Które z wojsko'"ych pamiątek 
darzy pan szczególnym sentymentem? 

- Najbardztej te. które otrzymałem od 
byłych dowódców. a którzy - dnsiaj w stanie 
spoczynku- -.ą nicocenioną skarbnicą wiedzy 
na ten temat. Chciałbym w tym miejscu 
podziękować wszystkim za te dary rzeczowe. 
a także za opowieści i wspomnienia z tamtych 
lat, które ożywiają eksponaty 1 zatrrymu]ą 
rumione emoqc. Szc7ególnym sentymentem 
darz~ rzeczy osobiste, jakie otrzymałem od 
dowódcy tej jednostki - pułkownika 
Eugeniusza Oprządka. Jest to piękny zcstav .. 
pełnego wyjściowego umundurowania 
pulkov .. mka - od CLapki po buty. Gdy zaś 
trati ły do mnie meble z wyposa7cnia 
gabinetu. " tym biurko. przy którym 
pracowal pulkO\\ mk Eugcmusz Opr.lądek 

pocrołem, że to klamra ~pinająca obra/ 
osoby, która tak wiele wniosła w rozwój 
Skwicrzyny. 

- Je.leli chodzi o sprawy lokalne. 
które pamiątki są dla pana najwa.lniejsze? 

-M am zb1ory od 1945r. \\ 
szczególności jest to prasa . Następmc 
oryginalne dokumenty. pr7cdmioty u7ytkowc 
i fotografie picrwsLych osadnikÓ\\ 1 
pierws7ych \\ład1 administracyjnych. aż do 
cza.,ów współczesnych. Można na ich 
podstawie prześledLić rozwój miasta. 
S7C7ególne wydarzenia oraz ciCkawostki z 
życia cod7ienncgo. Ze zbiOrów tych 
wyłaniają się sylwetki osób piastujących 
walne urzcdy i pclmących szczególne 
funkcJe w mieśc1e. Badacz mo7e dOJŚĆ do 
Ciekawych wmosków. Lgromadziłem też 
duzo materiałów z wyjątkowych wydarzeń. 



_________________ w:....___w_w.powiatowa-'-.c.:....o::..._m---'-".p::..._l ___ _ POWIATOWA 7 

których było WIC ie na prle:.trLent OStatniCh 
40 lat. Szczególnie wa7ne dla mnie były 
wydarzema takiCJak: 

- 13.09.1970 r. odsłomęc 1e pomnika 
króla Wlad)'sława Jagiełły. Wówcza:. na 
czele w ł a d zy lokalneJ s t a l 1: 
Prze w odn i clący Miejskiej Rady 
i':arodowej Walerian Pawłowski i 
s-ekretarz Komitetu MieJSkiego Polsk1ej 
ZJednocLoneJ Partu Robotntczej -Adam 
Święcicki. Pomntk zos-tał wykonany L 

pta:,kowca ptńCtO\\Sklego przez lubusk1ch 
artystów- rzeib1arzy Tadeusza Dobrosza i 
Józefa Sarnowskiego. 

- Tumtej mia<,t Sk\\terzyna -Sztum 
tz\\. Bank 440 w c...a.,ie od h s t opada 1976r 
do lutego 1978r Wówczas Naczelmkiem 
Mtasta i Gmmy Skw1crzyna był Emil 
Kotylak, a Zb1gn1ew Tomaszewsk i 
:.ckrctarzem Miejsko- Gmiimego Komitetu 
Polskiej ljednoczonej Partii RobotmczeJ. 

- Odslonięc1e 23 czernca 2001 roku 
tablicy p1:.a r1a Janusza Olczaka. 
Burmistrzem by ł wtedy Arkadiusz 
Piotrow s J.. i, a przewodniczącą Rady 
MieJskleJ Maria Dlugozima. Tabhcę 
'"')konała fim1a \ [( TAU LIC POLSKA z 
Drc1denka pod J..ierowmctwem Piotra 
Bandury. 

-l. Cl<l:>ll\\ naJnO\\:-olych, kiedy na 
czele mtasta stoją burmi.,trz Lesław 
H ołownia 1 PflcwodmCląca Rady 
M II!Jskiej Zofia Za w locka serdecznie 
wspommam d\\ a w ydaucn 1a. 

Pu:rwvc to t)lhłonu;clc 24 marca 
2017 roku Pomnika Sapera Edwarda 
A n d r c c h o '" ski (.' g o J c., t c m z ty m 
Pl'l11ntk iun /W 1ann:- osobi!>C ie, g d; ż 
mo;olnie po~/ukiwali~my [me tylko ja] 
danych .iolmcr;a, który 1ginął smicrci<! 
tragtczn<! 24 marcal947r. na 

skv.Jerąń.,kim mo~c1c chroniąc m1asto 
przed powod11ą Jednak to mme udało się 
odnaleźć jego dane osobowe'" pr;epa~tnych 
archl\\ach Btbhotckl L niwcrsyteck1eJ 1m 
Raczyńskich w Poznaniu Wówczas 
przekonałem się. jak is totną rolę "' 
przcchowyv.anm w1ed7y zajmują biblioteki. 
Pomnik Sapera wykonał kam1emarz Janus; 
PesLkc. Ró"..nie m1le w-,pommam budowę 1 
odsłon 1ęc 1e w 20 l S r. Pomnika Pamięci. 
Byłem członkiem komitetu Jego budowy 1 
miałem przyJcmnosć gośc 1ć w swoim domu 
przez cza!. budowy plastyka i rzeźbiarza 
Adama Radkowskiego - twórcę tego 
pomn1ka. 

- Panie Jurku, gołymokjem \\ idać, że 
ponad 50% powierLchni domu zajmują 
zbiory i eksponaty muzealne. Jak pan radzi 
sobie w tej \\ielości i z tą różnorodnością? 

- l\1e mieszczę ~tę ju7 z tym CO 
nagromadziłem, choc1ai' doskonale orientuję 
s1ę, gdzie co jest 1 gdz1e czego szukać. 
Szukam pomtestczema. gdzie mo7na byłoby 
wyeksponować zbiory ''c właści\\ y i 
atrakcyjny spo;)ób. Chc iałbym aby był) one 
dostępne takze dla nicpełnosprawnych 
DZisiaJ w domu mam :rb10ry na piętrze. 
Schody są barierą un i cmoili wiaJącą tak1m 
osobom oglądanic eksponatóv •. 

- C LY przychod.lą ludzie, .leby 
obejrzeć pańskie muzeum? 

-Tak. przychodzili . Pr7ed pandemią 
było '>poro chętnych Przewa7nie znaJOmi i 
1ch rodliny Czasem młod7ic7. Czasem 
przyJC7dni, którzy vukają atrakcyjnych 
turyst;c7nie 1mcj~c \\ S J.. w 1erzyme 1 
przypadkov.o dO\\o i Cd7ą ~u;, ze CO!> takiego 
mam. 1c udo-.tępniam zbiOrów 
2'\\ 1Cd7ającym dla 1ysku "'Jikt mnie me 
dotuje. Jest to moJa imCJJt)'\\a prywatna Sam 
pono.,zę '' vy~tk1c J..o-.,ty. 

- Pr1eL 40 lat mozolni(.' pan praco\\ ał, 

aby tgromad1ić te cudeńka. Jakie ma pan 
plan) i ma r1.enia na J..olcjn(.' lata'? 

- D1i~ia,1 w1dC \\ ydar;eń tran.,mitujc 
tek\\ 11ja, mamy kamer:. mb1my 1djęcia. 
puce hm\ ujcmy '' icdLę tdlgltalt70\\ aną na 

no\nikach clcktron1unych. Dz1ęk1 
Internetowi rcnomo\\anc mu1ca na całym 
\\\ icc1e zapras7a]ą na\ na '" 1rtualne 
7Wtcd;amc ~wo1ch 7biorów. Ja mam d\>va 
skromne marzenia - p1erwszym je!.t 
odpowicdma baza lokalowa do ekspozycJI. 
drugim- elektromanc opraco"an1e 1b10rów. 
Samych wy<;taw tematycznych ITObtłem w 
Skw1cr.ryme ponad 40. Lud71c obcJrzch 1 
poszli do domów C1as ekspozycji dobiegł 
końca i pamięć ;atarła szczegóły. Chciałbym 
udostępmć mOJe zbiory i moJe wysta\vy w 
Internecie, i.cby lud7ic mogh oglądać je kiedy 
tylko zechcą 1 1eby mogły poznać JC koleJne 
pokolenia. 

Panie Jurku, dLiękuj ę za rozmowę. 
.\iechaj pańsJ..ie ambitne i po.iyteczne 
społec.tnic plany realizują się. 
Pr.techowując takie zbiof)' ochrania pan 
pamięć o lud1iach Skwierzyny dla 
następn~ ch pokoleń. ŻycLę też wsparcia i 
pomocników w realizacji 
znakomitych planów. 

Rozmawiała Ewa 
Zdrowowicz Kulik 

Na zdjęciach: 
J. Jerzy Kuźmicz z żon q 
2. J. Kui.micz z pik. E. Oprzqdkiem 
3,4. Ek\ponaty 

••••••••••• 
Od urodzenia 
niedają wytchnienia. 
wciąż w:.p61nie machaJą, 
i latami - ~wiatunądzają 

Jedynie nocą odpoczywają. 
Wtedy spać pozwalają. 
Zimą, lub1ą ctepełko 
latem, chłodu ździebełko. 

W pr.rypływie miłości 

-o pieszczoty dbają-
a w o;wej delikatności 
najpiękniej:,1e zmysły wyzwalają. 

Te cudowne chwile 
szybko m1jają, 
gdy i z upływem cza.~u. 
zmęczone, odpoczy\' a H . 

Gdy jedna nicdomaga 
ta druga jakłamaga 
je~ t bcaadna 
i nieporadna. 

Są to nas? c spracowane 
Rf;C'E kochane . . . 
Leczmimo zmęczcma. 
wcnji. maj q co~ do /robienia. 
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1945 rok- wspomnienia o szkołach 
JeszcLe tr~ała \\Ojna, a do Trzciela dotarli juł pierwsi 

repatrianci ze \\ SCbodnich Kresó'"· B)ł to transport z 
Trem bo\\ li z mieszkańcami Wiśnio~czyka, Chatek, 
Burkanowa, Złotnik i innych miejscowości po~iatu 

Podhajce. 
Opuścili swoJe rodzinne strony. by JUŻ nigdy do nich nie 

-wróc1ć. Przyjechali do nowych mieJSC. do Trzc1ela. Jasieńca. 
Rybojad. SierClynka. Na nchodnich 
kresach. na tzw. Z1em1ach Odzyskanych 
tworzy h SWOJC nowe życic. A nic było to 
łatwe, bo wciąż żywe były w pamięc1 
wojenne tragedie. ko-;:~mary 

"zafundO\\ anc" przez nacjonalistów 
ukraińskich, uciążliwy transport do 
miejsc nie.wanych. Niepewność i 
tęsknota za kramq swoją, za ukochanym 
Podolem, tei długo łąC7yly się 1 

tymCLasowością. Ale histona nie ma 
przerw, nczęły się więc nowe, 
powojenne, polskie już d7icje Trzciela i 
jego okohc. Jako jedne z pierwsrych 

instytucji zaczęły d;iałać szkoły, to było niczwykle istotne, aby 
dzieci i młodzież szybko nadrobiły edukacyjne opóźnienia 
spowodowane okupacjami niemiecką i sowiecką. Z 
mieszkańcami Wiśniowczyka przyjech ała do Trzciela 
nauczycielka - Anna Wasilewska. Puyjechała ze swoimi 
uczniami. właśnie z tej pięknej i dużej wsi nad Strypą. Uczyła ich 
ju7 w Wiśniowczyku . Zadbała więc o to, aby nie tracili cennego 
czasu i już w maju 1945 roku zorgani.lOwała pierwsze lekcje. 
Jeden z jej uczniów - Jan Pacholik, przed wieloma laty 
opowiadał, że właśnie od Anny Wasilewskiej ówcześni 

uczniowie dowiedzieli się o zakończeniu wojny. A było to 
podczas przerwy lekcyjnej na ~zkolnym 
apelu. To nadzwyczajne wydarzenie na 
zawsze utkwiło w pamięci uczniów. Od 
września szkoła funkcjonowała już w 
pełnym zakresie. Kierow nikiem szkoły 
została Anna \Vasilewska, bardt..o 
lubiana przez uczniów nauczycielka. 
Wspominają ją niezwykle serdecznie jej 
dawne wychowanki. Uczyła języka 
polskiego. Interesujące wspomnienia 
związane z majem 1945 i trzciełską 

szkołą ma Eugenia Kłosowska , 
wówczas uczennica J klasy- chodziłam do szkoły z płaczem. bo 
wszyscy śmiali się ze mnie, że nie potrafię powiedzieć 

prawidłowo słowa -jeden. Mówiłam jden, z ukraińska. Był to 
efekt mojej zabawy, polskiego dziecka z ukraińskim i 

koleżankami z Głęboczka koło Zbaraża. Na lekcje matematyki 
chodził więc ze mną mój tata i dodawal mi odwagi. A ówcześni 
uczniowie rzeczywiście byli niezwykłą grupą - barwną, 

nierówną wiekowo, pochodzącą z niemal wszystkich regionów 
11 Rzeczypospolitej, a więc z różnymi naleciałoścłami 

językowymi. W tym zakresie szczególnie wyróżniali s1ę 
kresowianie z W i łeńszczyzny. Poles1a czy Podola oraz 
osiedlający się w Trzcielu mieszkańcy Wielkopolski, nazywani 
często poznaniakami. Było więc ciekawie, ale na pewno 
niełatwo, tym bardziej że brakowało wszystkiego, co potrzebne 
było do zwykłego funkcjonowania szkoły. Na tym tle wyróżnia 
się więc Anna Wasilewska jako pierwsza kierowniczka 
Publicznej Szkoły Powszechnej im św. Stan isława Kostki w 
Trzcielu, a równieżjako współinicjatorkajej powstania. Szkoda, 
że obecnie tak niewiele o niej wiemy, a pamięć o Annie 

• 

Wasilewskiej umiera wraz z jej uczniami. Już we wrześniu 1945 
roku z Anną Wasilewską pracowali: Stefania Boczarska, 
siostra Aleksandra Groza, Józef Moskwa, siostra Apolonia 
Sokołowska, Anna Świerzko- Kosek, Czes ław Szułcik. 
Uczniami wtedy byli międ2:y innymi Jan Pacholik, Leon 
Migdałek, Jan Kaczmarek, Bernard Świderski. Józef Buczek. 
Franciszek Świerzko. Lekcje odbywały si~ wówczas w budynku 
przy dzisiejszej ul. A Mickiewicza. a jego nazwa "stara szkoła'' 
została na za\\ sze. 

W sąsiedztwie Trzciela, CZ)' li w Rybojadach i w Jasieńcu 
juL od września 1945 funkcjonowały szkoły jednoklasowe. 
Początki ich działalności są bardzo interesujące. Lipcowym 
transportem z Wileńszczymy do Zbąszynka prąbyło t.. 
rodzmami dwóch nauczycie h - Ignacy Surmiński oraz Marian 
Kozak. Obaj pieszo ze 7bąszynka udali się do Międzyrzecza, do 
Inspektoratu Oświaty, aby otrzymać pracę, bo początek roku 
szkolnego był za pasem. Zaproponowano im Jasieniec i 
Rybojady. Marian Kozak wybrał Rybojady i szkolę pięknie 

położoną wśród lasów. przy drodze do Pszczewa. Tam między 
innym zaczynał swoją edukacyjną drogę niedawno zmarły 
zasłużony, świetny nauczyciel i wspaniały człowiek - Edward 
Toporowski. W Jasieńcu organizacją szkoły zajął się Ignacy 
Surmiński, doświadczony przedwojenny nauczyciel, wówczas 
już 52-letni mężczyzna. Warunki do pracy miał trudne. Jego 
córka Ludmila Kłosowska tak napisała w swoim pamtętniku o 
początkach pracy ojca w Jasieńcu - "Budynek szkolny posiadał 
ślady zniszczeń wojennych, brakowało szyb okiennych, drzwi, 
klamek i zamków. Nie było porządnego sprzętu szkolnego. 
Skompletowano jedynie ławki, natomiast stołami klasowymi 
były stare stoły kuchenne. Brakowało również pomocy 
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naukowych Ktcrownik l Surmtń..,ki braki uzupełniał ró.inymt 
sposobami. Jako p1cm·s1c pomoce służyły \\łasne bią.zki. 
""łączone do b1bltotcki l>7kolneJ, własnorcyctme malowane 
obrazy. historyjki obrazkO\\e Sporząd7onc pomoce naukowe 
długo słuiyły ,.,. proces1c nauCtania". Ludmiła Klosowska. 
wtedy uctenmca IV klasy dobrze pamic;ta tamten rok. 
vctególny takle dla mej. Wspomina incydent. który mocno 
utk.wil jej w pam1ęc1. To było niebezpieczne zdarzenie. Drogą 
obok szkoły rosyjscy ;;ołnierzc przeprowadtali du7c c;tado 
bydła. Obserwowali to zac1ckawteni uczmO\\-ie. JCden z mch 
krzyknął do nich Jakteś obraźlm·e słov.-a RO'>Jame 'kierowali do 

chłopca pcpcvc, nobiło ~ię gro/nie. \\ 
obronie uczma stanął nauczyciel Ignacy 
Sunmński. ObaJ tapcwne zginęliby, gdyby 
ro~yr•ki ..... tar ... tyna" nic ?areagował 
wła-.ctwie 1 odpov.tcdmo vybko. Takie to 
bvł) cza-.y. \\ ~Lkołe '" Ja~teńcu był} cztery 
oddnały, klasy były łąC?one Lekcje 
prowadZił Jeden nauczyc1cl. Uc1mów było 
dużo. LłO/) lo -.tę na to wiele roc?mkó'" 
Euukację n czynalt także c1. ktorzy \V czas te 
'' OJny i okupaCJI me mtclt wans na szkolną 
naukę w Ję7yku polsktm. Budynek vkolny 
tętnił więc 7ycH:m. nawet w icc?orami był w 
ntm gwar, bo wowczas naukę pobierali 
dorośli " ramach \\alki 7 analtabcty:,rmcm.l 
wvyscy z sentyml.!ntcm w ~JX)mtnają ten 
trudny rok 'J1r7Cd 75 laty, ak to były cnsy ''" 
m1arę JU:l bcLpiecznego dztcciństwa oru 
młodosci '\1incyla WOJna. pomału 
-.tabdtZ0\\310 '-ię ZYCIC, jCS/CLC ciężkie. 

van: i ubog1c, ale JUL be7 
ogma, bomb 1 czołgÓ\\ A szkol} z kaJdym rokiem 
się \\Zbogacały'" spucyt, uczmów i naucqcieli. 

Jad\-\'iga Szylar 

Fotografie: l/Anna Wasilewska 
21 Ignacy Surmiński 
31 świadectwo Ludmiły Surmińskiej 
41 oczekiwanie na <iz,kolny tornister 

Spotkanie w świebodzińskim ratuszu 
Ostatniego dnia czerwca w 

świebodzińskim urzędzie powiatowym 
odbyło się wyjątkowe spotkanie. 
Szczególne, ważne oraz niezwykle istotne 
dla stowarzyszeń i klubów sportowych z 
gminy Trzciel. Zapewne ró·wnież ważne 
dla innych beneficjentów z środkowej 
części województwa lubuskiego. A w 
śwJebodzińskim ratuszu takich ekip było 

bodajże 21. Właśnie wtedy odbyło się 
uroczyste podpisywanie umów na realizaCJe 
zadań publicznych w obszarze na rzecz 
rozwoju obszarów wieJskich. W spotkaniu 
uczestniczyli: WICemarszałek wojewócłzn\.a 1 

łubuskiego Stanisław Tomczyszyn, 
Arkadiusz Dąbrowski - dyrektor 
Departamentu Programów Rozwoju 
Obszarów Wiejskich Ora7 radny wojewódzki 
i starosta Świcbodzina Było niezwykle 
sympatyczme 1 radośnie mimo grasującego 
koronawiru sa. 

Trzciel reprezentowały delegacje: 
sto\-\'arzyszenie "Trzcielscy Seniorzy", 
Klub Sportowy "Chrobry" Brójce, Klub 
Sportowy .,Obra" Trzciel, Miejsko
Gmino) LodowyKlubSportowy "Orlęta" 
frzciel. Grupy te złożyły oferty na 
ogłoszony konkurs przez PROW w Zielonej 
Górze. Wszyscy otrzymali środkt fmansowc 
w kwocie 10 tys. złotych. .,Trzciełscy 
Seniorzy" wykorzystają tę kwotę na 
zorganizowanie uroczystości z okazji lO
lecia stowarzy zema. W tym celu będzie 
zakupiony między innymi sprzęt do 
uzupełnienia wyposażenia klubu seniorów. 
Jest to du7.a pomoc i wsparcie dla organizacji 
pozarządowych. Na pewno wykorzystają te 
środki finansowe do wa.i..nych i potrzebnych 
dl.i.ałań na necz rozwoJU swoich k łubów oraz 
stowarzyszeń. 

Należy też podkreślić duże 
zaangażowanie burmistrza Trzciela 
Jarosława Kaczmarka w zmobilizowanie 
organizacji do wystartowania w 
konkursie ogłoszonym pr.zez 
Departament Programów Rozwoju 
Obszarów Wiejskich w Zielonej Górze. 

Jadwiga Szylar 
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WIEŚCI Z BRÓJ EC 

Historia przedszkola w Brójcach 
Historia przedszkola \\ Brójcach je'it bliska mojemu 

sercu. Pr.zepraco\\alam " nim 27 lat. Obecnie mieści $ię "' 
bud) n ku Ze~polu Edukac~jncgo, prL) ulic) Polnej, ale nie 
za \\4\Ll' tak b~ ło. 

1 'o '~OJ nie '' roku 1945 przedvkolc uruchomiOno w 
budynku pr7)· ul1cy S pońoweJ. To mieJsce w-;pommam z w1clkm1 
sentymentem. Jut'' lata~: h d'' ud;ic~tych ubiegłego w1cku było'" 
tym budynku prLcdsJkolc. "1c;c ba.ta była odpm-. 1ednio 
przygotowana Piemstą kicrov.niC.tkq została Zenobia Grabas. 
praco\\ntklcm obsług1 była J óLefa Skón.ka. Rok 1945 na 
zachod.t1c Pol~ki był czasem masov. ych migracji. Ówcte~m 

miestkańcy Brójec- Niemcy. opuszczali wieś. Zostało tylko k1lka 
rod.t in autochtonów. W Brójcach osiedlali s1ę Polacy z.e wschodu 
i zachodu. Mimo różnic narodowoŚciowych, mieszkańcy Brójcc 
pomagali sobie i dogadywali się. W tym czasie polskie władze 

ośw iatowe na Ogólnopolskim Zjeździe Oś\\iatowym wysunęły 
postulat w sprawie obowiązkowego wychowania prtedslkolnego 
d la 5 i 6 - łatków. Również w Brójcach zaczęto myśleć o 
przystłości dziec1. Na początku lat p1ęcdziesiątych kierowmkiem 
przedszkoła została ~1aria Nowakowska, a Irena Łęcka była 
pracownikiem obsługi. Pracowała tak7c Maria CLeska. 
Chętnych dzieci było bard.w 
dużo. Przyjmowane by ły 

ty ł ko dz ieci rod z iców 
pracującyc h i rolników. 
D71~k' zaangażowan i u 
rodziców i od dol ny m 
inicjatywom społecznym w 
przedszko lu odbywały ~ię 

ro z n c go rod 1 aj u 
uroczystośc i . o czy m 
Ś\\ i adczą zdjęcw z lat 
pi~ćd7ic~iątych. Co roku 
huczn1e obchodzono 22 
l1pca Ś"ięto Odrodzema 
Polsk1 1 l Maja. Jak się 
dowie d z i ała m od 
najstarszych mieszkańców 

Brójec, do obchodów l Maja 
prągotowywano sięjuż pod 
ko n iec kw i etnia. 
Dekorowano ulice. a l Maja 
maslCrov.a li wszyscy. 

dzieci, LJClniov. ie. robotnic) '\ieopodal przedstkola (obecnie jest 
tam ~tacJa benzynO\\oa) majdov.ało si9 boisko sportowe. na którym 
odby'' ały s1ę 1mpreLy dla nm:-szkańcow. PrLcdvkolak1 
W) stępowały "' '.trojach JudO\\ ych \\ 1956 roku '' prll:dsLkol u 
została .latmdmona, po ukończeniU L i ecu m dla \\'y c ho" awc.ty ń 
Pr7edvko li ' ' Sulechow1e. Ilelena '\tccbta . Poc;ątko\\O 
pracowała .Jako nauc.tycielka. a po kilku Jatach 1ostała 

k ienm nik i cm przedszkola. Po w prO\\ adzemu reformy o<,,, latO\\ ej. 
w 1969 r. 7mien1ono stano" i~ko klerowmka na dyrektora i pam 
He lcna ;ostała p1cm·srym dyrektorem pr1edvkola 1 to ~tanO\\ isk o 
piastowala do 19X4 r PraCO\\ nicy ob~ługi to. Helena Fe ren c, 
Kr) st) na '\tichale \\ska ora.l kucharka Kry s t~ na Ha n ryszcza k, 
a następnie :\l aria Orz) mała. W czasie dyrektorowania Heleny 
Mechty nauC7ycielką była J ózefa Szefner (c.terw icc 1976 r.
gmd.ticń 197'8. r.). następme Bo.lcna Torchala, na której m1ej~cc 
zostałam zatrudniona ,,~,. \Hze~mu 1979 r Po pr;e ·~c!u na 
emeryturę dyrektor Helcny \1echty w 19X4 r /O'itałam pm' o łan;~ na 
stanov. isk o dyrektora pm.:ds1kola. "'auczycielką został<! El.lbieta 
Rudnicka. 

Od początku tałoienia pr ledszkoła do 
1985 roku było to przedvkole jednooddnalowe. Praca pro" adzona 
była na kilku ponomach. Młodsze d1icci lc.i:akO\\ały. Codtienn1c 
trzeba było wyciągać leżaki ze scho\\ ka, który był usytuo\\ any we 
wn~cc -.ali Było to bardzo 11191..l<Jl'C Kuchnw była na p19tr1e Vv 
kuchm był piCe, w którym palono drewnem 1 \vc;glcm. Codziennie 
panie 1 obsługi wnosiły opal'" \\iaderkach do góry . W sa lach były 
piece kaflowe. Do przedslkola puyjmowanych b) lo ok. 35 d.lieci. 
W roku s7k . l985 1986 utwouonc 70slały 2 grupy. Grupa mieszana 
3-4-5latków i grupa 6-latkóv. . Do pracy'' grup1e 6-latków została 
przyj9ta nauczycielka ~1algorzata Chmu rz~ ńska (obecnie 
Sosu łska). Zgod9 na UT\\Or7enie dwóch oddt iałów wyra.tił 

ówc.tcsny inspektor OŚ\\ Jaty Tadeusz Wodccki. Grupa młodsta 
Iletyła 23 dzieci, a s.teśc10latków było 24 (były to dzieci urodzone 
w 1979 r.). Grono pcdagogicme założyło sob1e .,ambitny" plan 
pracy na kazdy rok. Na zaj~c1a z d71ećmi. co roku, zapraszam byli 
.lołni erLe, milicjanci. górnicy. strażacy, praco\\nicy nadleśnictwa 
itp. Dzieci czc;sto wyjeid.lały na w yc•ec.lkl: do kopalni w 
Siemaw1e. do jednostk i \\Ojskowej w Międ7yrLeczu, do ZOO '" 
Poznaniu. do mULcum " Międzyrtectu. Orgamzowano s.lereg 
uroc7ystośc1 zgodnych z kalendarzem 1mprez. Pr.tedszkolaki brały 
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udiiał w konkursach organizowanych przez Gazetę Lubuską , 

Polskie Radio. $".. 1erszcz:yk. Płomyczek. Bank Spółdllclczy w 
Tr zcielu. Potwierdzenicm są zapisy w kronikach przedszkolnych. 

Ka7imiera Olejniczak pracowała jako pomoc 
nauczycielki, Marianna Szymańska była 
intendentem. a !\1aria Drzymała kucharką. W 
roku o;zk. 1986' 1987 KaEimiera O lejmcLak 
odeszła na emeryturę, a na jeJ mieJsce prt:yjęta 
została Leokadia Górka. Grupa 6-łatków 
liczyła 20 dzieci, a grupa młodva 29 dziec i. Do 
roku stk. 1991 ł992 były 2 grupy Z roku na rok 
zmniejszała się liczba dzieci i \\ roku 
sLk. l992 ' 1993 nastąpiła zmiana. zgłosiło się 
tylko 34 d71eci. w tym 14 dz1ec1 steściolet n1ch. 
Decy7]ą \\ladz Gmmy 7hkwldowana została 
jedna grupa. W roku szk. 199411995 przedszkole 
rozpoc<ę ło swoją dzi ałal ność w budynku nowo 
wybudowanej szkoły przy ulicy Polnej. a ob1ekt 
zo..,tał sprzedany 

Z rozrze,'l'nieniem 
wspominamy z koleżankami 

lata pracy n bud)nku pny 
ulicy Sporto,'l'ej. 

Halina Pilipczuk 

WSPOMNIENIA PO SZEŚĆDZIESIĘCIU LATACH 
Był rok 1960, początek maja, kwitły kasztany, kwitł biały 

bez. Przed budynkiem naszej szkoły (zwanej wówczas 
jedenastolatką) zgromadziła się "drużyna żeńsko - męska " 
ilości 22 osób, w skJad której wchodzili: Maria Bułach, Józef 
Demianiak, Stefan Furtak, Wandzia Jowtuch, Krystyna Kulak, 
Irena Kmito, Oiooi.Ly, Klessa, Bronisław Narożny, Jadwiga 
Paluszkicwicz, Bogusław Pietrowski, Maria Pikus, Wacław 
Ptasiński, Iwona Rogajło, Krystyna Sobiak, Krzysztof Sojka, 
Leopold Sokół, Waldemar Stachurski, Sylwia 
Ś\\ italska, Stanisława Wira, Józef Zalewski, 
Jadwiga Żabska. 

Wychowawcą tego zespołu w latach 1956 - 1960 
był mgr filologu polskleJ Janusz Kiełbas1ewicz. 
Dyrektorem S7koły był Napoleon Srukicl, który uczył 
Języka ro syjs kiego . Przez cztery lata w 
międzyrzcckim ogólniaku wiedzę teore tyczną 
przekazywallnam na:.i w~pamali Profesorowte: mgr 
Janus7 K1elbao;iewicz- ję7yk polski, mgr Mirosława 
Grzegooewska - mat..:matyka. mgr Broms~aw 
Bartkowiak - historia, mgr Jadwiga Bankowiak -
biologia 1 chcm1a. Wacław Gołąbek - fizyka. Lud,qk 
Dąbkowski - ję7yk rosyjski, dr Jan Krajniak -
geografia i WF. mgr Ma na ŁoJÓ\\ na- język francuski. 
Halina Gielo - geograf1a. astronomia i 
bibliotekarstwo. hiądz l:.dward Grudzieck1 rellg1a, 
porucz. ret. Roman Antczak PW i PO. Wspominam 
ró'' nie7 Panią Annę Pietrasz, która większości 7 nas 
przekazywata pierwszą \\icdzę i uczyła sta\\iać pierwsze literki i 
cyferki przez picmsze 3 miesiące. Pisah~my JC kolorowymi 
kredkami na tabllczkach glimano - gipsowych, 1 Panią Ilelenę 
Krzys1ek- nauczycielkę nauczania początkowego. 

Dzięk i nim mozemy być dumni, że dobrze przekazali nam swoją 
w1edzę. Wspominamy 1ch jako dobrych. czasem może zbyt 
wymagających. ale to sprawiło. źe po C7tcrech łatach stanęliśmy 
przed Szanowną Komisją Egzaminacyjną i w komplecie zdaliśmy 
egzamin maturalny. Był to dzteń dwuy dla naszych profesorów . 
naszego wychov .. ·awcy Pana Janus7a Kicłbasiewicza. oczywiście 
róv .. 'TI ICŻ dla naszych rodziców i nas samych - absolwentów 7 roku 
1960. 

Jak wiem, wszyscy zdawaliśmy egzaminy wstępne na wyższe 
uczelnie i tu równic.l wynik był stuprocentowy. Po studiach 
rozjechaliśmy się w róhle strony. Szkoda, że nas;:a \\ ięż koleżeńska 

się ro1padła. tylko garstka utrzymywała kontakt telefoniczny, a 
c7asem w czasie wakacJi spotykaliśmy s1ę w naszym Mtędlyrzeczu . 

Mam skromne wiadomości o koleźankach i kolegach i o tym, 
Jakie skończyli stud1a: Ziutek Dem1an1ak - UAM Poznail -
Geografia, Stefan Furtak - Pai1stwowa Szkoła Morska - \\ ydlial 
Mechaniczny - po 12 latach zgodme z wymogami Urzędu 
Morskiego awansował od Motorzysty do najwy7.s7ego stanowiska 
na ~tatkach marynarki handlowej - Oficer Mechanik P1erwszej 

Klasy (Chief Engineer). Wanda Jowtuch -
uniwersytet Toruński- Matematyka. Krystyna 
Kulak- UAM Poznail - Filologia Polska, 
Bronisław Narożny - Państwowa Szkota 
Morska- Wydział Mechaniczny, również po 12 
latach pracy awansował od motorzysty do 
najwyższego stanowiska w PM H - Oficer 
Mechanik Pierwszej Klasy (Chief Engineer). 
Jadwiga Paluszkiewtcz- Studia pedagogiczne. 
Krzysnof Sojka - Studia pedagogiC/ne. 
Leopold Sokół - Politechnika Poznańska -
Budownictwo Lądowe, Konstntkcje Stalowe -
obecnie Doktor Nauk Techmcznych, Sylw1a 
Świta Iska- Akademia Medyczna w Poznaniu 
Farmacja, Stamsława Wira - Uniwersytet 
Wrocławski - Biologia. Józef Zalewski
Uniwersytet Wrocławski- Chemta (Węgła 
Kamiennego Ga7ownictwo ). Jadwiga Żabska
Uniwer:.ytc t Wrocta"..ski - Eko nom ia. 

Przepraszam pozostale koleżanki i kolegów. że ich nie\\ ymienilem. 
ale nic wiem,jakte kierunki ukończy h. 

Chcę rówmei w"pomn ieć naszego kolegę Włodka Ko\\alsk iego. 
który był z nami pr7cz 3.5 roku i krótko przed maturą nezygno"..ał 
(mial problem:r ). maturę zdał eksternistycznie w następnym roku,.,.. 
Gorzow i c. Ukończył studia pedagog1cznc. 

Minęło 60 lat, część z nas i nasz.y~h Profesorów odeszla już na 
zawsze. Wspomnijmy ICH-CZESC ICH PA.'\IIIĘCI! 

Wspomnienia n apisal Bronisław ~aro.lny 
Jeśli ktoś chciałby uzupełnić mOJC wspomnienia. to podaję e

mail; brunonar@op.pl 
Jeszcze raz serdecznie pozdrawiam Profesorów, Koleżanki, 

Kolegów oraz "szystkich mieszkańców naszego pięknego 
MIĘDZYRZECZA. 
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Wiosna i lato u emerytów 
Dziwna była ta wiosna u emerytów, azes~;onych w 

PZERil oddział w Międzyrzeczu. Już 20 osób s~;ykowało się 
na wyjazd do Truskawca na Ukrainie - a tu koronawirus. 
Oczyw1ścic decyzJa o rezygnacji wyprzcdZlla oficJalne 
wstrzymanic wyjazdów zagramcznych. Jako że miał to być 
turnm rchabll itacyj ny, uczestmcy podporządkowywab 
wszystkie swoje osobiste plany pod mego Do dzismj Bmro 
Turystyczne orgamzujące ten wypzd me przedstawiło 
satysfakcJonującego wyJazdu alternatywnego, a tinan<>c cały 
czas b1uro trzyma tw1erdząc, 7e na zwrot zgodme z 
obo""iązującymi przep1<>am1 mają 180 dni . Oczywiście dla mch 
nie ma znaczema, że emeryt musi odkładać przez cały rok na 
podarowame sobie troch9 luksusu . Dla nich liczy się tylko 
"biznes" i zysk To jestjedyny zgrzyt, ale jak/e 'Wa,i;ny. 

Z pozostałych wyjazdów, w tym wakac~jn)ch, szybko 
zrezygnowaliśmy sami W momencie kiedy korona\\ i rus zel7ał 
i można było wyjeL:dżać, nasi członkowie\\ dużej ilości zaCJęli 
dopytywać się o możliwość spęd,rcnia wakacji nad naSlym 
morzem. Z zadowoleniemjako Zarząd ZwiąLku prąjęliśmy ten 
fakt i w przeciągu krótkiego c,rasu załatwiliśmy wyjazd do 
Vfrzeżyna i do Ustronia Morskiego. Chętni zapisywali się 
jednego dnia, aby następnego rezygnować, tłumaCląc to 
zdrowotną sytuacją w kraju. Po kilku dniach ponownie zgłaszali 
chęć wyjazdu . Tak było do ostatnich dni. Do :vtrzeżyna na 
tygodniowy wyjazd pojechało 26 osób, a do Ustronia 
Morskiego na 11 dni 20 osób. W trakcie ich pobytu słyszeliśmy 
same pochwały i to pod kaL:dym \Hględem. Po przyjeździe 
przychodzili do biura dziękując za wspaniałe zorganizowanie i z 
podziękowaniem od właścicieli ośrodków za bardzo dobre 
zachowanic uczestników. Tylko nie wiedzieli właściciele 
ośrodków, że my wszystkich członków zwiątku mamy 
wspaniałych. Obydwa turnusy cieszyły się takim uznaniem 
uczestników, że w następnym roku już są chętni na wyjazdy w to 
samo miejsce. Ale to już histona. 

Kolejne imprezy to 
pikniki. W planach były 
trzy, każdy w innym 
mJCjscu. W Z\\iązku z 
sytuacją pandemiczną 

ostatecznie pozo~tał jeden 
w Pntc\\ i e. na który za pi~)'\\ a li s tę chętnie ewentualni uczcstmcy. 
Poczyniono już wtele. aby atrakCJI było dużo 1 żeby zadowolić 
wszy:.tkich. Jak grom z jasnego me ba dotarła do nas w1adomość, 
że dotychczasowa zielona wyspa jaką było nasze WOJewództwo. 
a zwłaszcza Międzyrzecz w odnJcsiemu do zachorowań i 
podejrzeń o pandemię, juz taką wyspą nic Jest. Jeszcze nic 
rn!Chśmy kontaktu ogólnego z osobami zapisanymi na p1kmk \\ 
Pniewie. ale z nieoficjalnych informacji- większość rezygnuje 7 

rozrywki . Zarząd mając na uwad1.c swoich ulonków, 
JCdno7naczmc określił się jako retygnujący z imprez\\ sierpniu 
do cnsu wyjaśnienia sytuacji 1drowotnej. ~i e,." iadomo jak to się 
'Wszystko potoc,ry. 

W polowie \H.tdnia prze\\idy,~any jest W)jaLd w 
Bieszczady nad Solinę. Dccy:tja o ewentualnym wyjeździe lub 
nie nale:iy do uczestników. Zaznaczę tylko. że ta tygodniowa 
\\ycicCJka cieszyła się bardw dużym .,wzięciem". W przeciągu 
tygodma lista chętnych przekroczyła ilość miejsc (50). Należy te.l 
wspomnieć o możli\\ ości \\ yjazdu na 7 dni do Dźw irzyna. 
Jednak termin wyjazdu - 29 sierpnia - nie jest zbytnio 
zachęcający. Z planów na jesień mamy wyjazd do teatru lub 
opery, chocia.i" nie\\ ykluczone i jedno i drugie. Ze wtględu na 
ogólną sytuację, czyli niepełnego funkcjonowania tych 
przybytków sztuki jes7cze nie można wybrać terminu i 
ewentualnego tytułu sztuki. Informacje będą podawane na tablicy 
"' Biurze Zwi<tzku. Bardzo duże było zainteresowaniewyjazdem 
do Brennej \\okolicach Wisły i Szczyrku. Ze względu na bliskość 
Jastrzębia i w ogóle Śląska, czyli obecnego centrum snlejąccgo 
koronaw1rusa, zmus7eni byliśmy zrezygnować z tego 
atrakcyjnego wyJazdu, tym bardzieJ że właściciele ośrodka też 
uznali termin i miejsce jako zbyt mebezpicczne dla go~ci, 
odradzając przyja7d. Zaznaczyli, że robią to z bólem serca. ale 
zapraszają na przyszłość. OczywiŚCle zapC\\ niliśmy ich o 
naszym po,rytywnym nastawleniu \\stosunku dom ch. 

W tym roku w planach są jeszcze wewnętrme spotkania 
"and rzejkowe' ' i opłatkO\\'C. W miary zainteresowania jest 
możliwość wyJazdÓ\\ świąteczno- noworocznych. Jako Zarząd 
Związku b9dziem) starali się zadm\olić coraz liczniejszych 
naszych członków i sympatyków. Chcę zaznaczyć, że sympatycy 
to w większości rodziny ,.naszych ludzi". 

Jan Wiśnienski 

Dzienne Polek rozmowy ... 
wojny, a do późniejszych i sama już mogłam 
coś dorzucić. 

Ja wspominałam moją ukochaną babc1ę 

W Międzyrzeczu osiadło po wojnie wielu 
mieszkańców Zdzięcioła. My zamieszkaliśmy tu w 1949 
roku, a nasza matka odnowiła dawne znajomości sprzed wojny. 
Szczególnie zaprzyjaźniła się z panią Julią Cz., którą często 
odwiedzała . Niekiedy dołączałam i ja, dorzucając do ich 
wspommeń swoje trzy grosze. Rozmawiały naturalnie i o 
sprawach aktualnych, np. o postępach dzieci w nauce, o ich 
dalszych losach, ale spotykały się głównie po to, aby 
powspominać młodość i dawne - ponoć szczęśliwe czasy. 
Chętnie słuchałam ich opowieśc i o wydarzeniach sprzed 

Teklę, z którą chętnie spacerowałam po 
Zdzięcwle. Ktedyś przechodziłyśmy koło ogródka pewneJ 
znajomej i babcia chwilę z nią rozmawiała. Ta pani ubrana była 
w sweter z szarej owczej wełny, pozapinany z braku guzików na 
broszki. Gdy ode~złyśmy, babcia mówi do mnie - obwiesiła się 

broszkami jak Stalin orderami. Wiele kobiet chodziło w takich 
swetrach, niektóre zarabiały na ich wyrobie, ale kaleczyły sobie 
palce - tak szorstka była ta niewyprawiona i nieoczyszczona 
wełna. 

l(jedy była burza, babcia mawiała, że to Pan Bóg się 
gniewa, a kot- kiedy mruczy- to pacierz odmawia. Gdy babcia 
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zmarła, mama posadziła na jej grobie krzak jaśminu. Przed 
wyjazdem do Polski mama. J3 i niespełna czteroletni Andrzej 
poszliśmy O!:.tatni raz na cmentarz. Dołączyło do nas kilka 

kobiet z miasteczka. Któraś powiedziała ciekawe. ilu Judzi 
iyje dziś na świecie. Żeby to można było ich policzyć. A mały 
Andrzej odezwał się tak, ale trzeba by policzyć i tych, co żyli 
pr/ed nami. Kobiety zdumiały si~ i spojrzały na niego. Skąd 
mu s1ę to wzięło? Mo:le widok cmentarza go tak nastroił? 

Któregoś dma moja rÓ\\ ie~nica - Wala, Białorusinka z 
są!:.iedz.twa - ;:apros1ła mnie na coś smacz.nego. Ukroiła 
czarnego chleba. do spodka nalała oleju. nasypała grubej soh. 
maczałyśmy w nim ten chleb i jadłyśmy. To rzeczy\\ iście było 
bardzo smaczne. Czasam1 ch leba nic dało stę ukrOIĆ, nóż go me 
brał. bo w poprzek stały 7dźbla. tzw. ościuki. Niektórzy 
repatrianci brali ze sobą tak1 chleb i pokazywali ludziom w 
Polscc. 

Przed wyjazdem do Polski mama bardzo się martwiła, 
jak da so bie rad~ w podróży z trójką małych dzieci. Ale 
'ńtedy zjawiła się u nas pewna kobieta i zapytała czy moze z 
nami Jechać do Polski. Służyła wczc~niej u żony weterynarza, 
ale pokłóci ła się z nią i odeszła. Nazywała się Anna B. Mama 
naturalnic przyjęła ją bardzo chętme. Anna była z nami do 
cnsu. gdy zamieszkaliśmy w Policku . Lubiliśmy słuchać jej 
opowieści o duchach, których znała niezl iczoną ilość. Miała 

poerocie humoru, me karała nas za figle. Kiedyś, jeszcze w 
Trzcielu, będąc w II klaste. namalowałam kolorowymi 
kredkami afisz zapraszający na zabawę, która odbędzie się w 
med.zielę w parku - "Orktestra będzie grać na starych garnkach 
i nocnikach" - i nakleiłam na słupie koło naszego domu. 
Wracam ze szkoły, a Anna pęka ze śmiechu. Mówi, że był u nas 
milicjant i pytał, kto to napisał. Anna. oczywiście mnie nie 
zdradziła . 

W tej powojennej nędzy Anna umiała ugotować coś 
smacznego z najprostszych produktów. Często pickła babkę 
kartoflaną i gotowała mleczną zupę dyniową z kluseczkami. 
Dziś nawet czasem mam ochotę na te Jej specJały. Mleko w 
proszku było z UNRR-y, a po dynie chodziłam z Anną do 
Rybojadów. Anna wróżyła kobietom z kart, a one płaciły jej 
m.in. dyniami . Cieszyłam się. że będzie dużo smacznych zup. 

Maseczki dla medyków 
Wspólna akcja Ministerstwa Sprawiedliwości oraz 

Służby WięLiennej pod nazwą " Resort Spra"iedłiwości 
Pomaga" pozwolila udzielić wsparcia w postaci maseczek 

Gdy mieszkaliśmy w Pohcku - Anna odeszła do domu starców 
w Międzyrzeczu. Nie w1em. cz.y polepszyła sobie los, ale sama 
go wybrała. Dom ten przy ulicy Waszk1ewicza prowadziły 
siostry zakonne. Było ich niewiele, więc do cięższych prac 
musiały włączać młodszych i silniejszych podopiecznych, 
m.m. Annę. Była to praca w kuchni, w pralni, w ogrodzie. 
Jedzenie w tym domu było nędzne, nie mo:ina s ię więc dziwić, 
że mekicdy staruszkO\\ie chodzili na 7ebry. Z własnej 
inicjatywy. czy z insptracji stóstr- kto\\ ie'? Kiedyś zawitał do 
nas staruszek z. koszyktern pełnym Jajek, przykrytym połciem 
słoniny. Widounie wracał z os. Reymonta, gdzie ludzie 
prowadzili drobne gospodarst\va. Mama powiedziała, ze nie 
mo:lc mu me dać. chyba ic połówkę chleba. On na to bezczeln ie 

ja nie mam małych dzieci. /ebym jadł suchy chleb. 1\ mama 
na to ja wlaśmc mam małe dzieci. a pan. jak widzę. jest 
boga t z~ ode mnie. To przepraszam - powiedzlał t odszedł. 

Kiedyś zawitała do nas Anna i poprosiła, :lebym 
towarzyszyła jej w obchodzie osiedla. Byłam wtedy uczennicą 
liceum. Chętnie z nią po::.z.łam i w jedno popołudnie 

v. yżebrałyśmy dla przytułku sporo żywności. Mam i taką kartę 
w swoim życiorysie! O ile dobrze pamiętam, dom starców 
zlikwidowano w późnych latach 50. ubiegłego wieku, a 
mieszkańców przeniesiono do Brzeźnicy. 

Często bywalam na osiedlu Reymonta. Mieszkała tam 
nie tylko p. Julia Cz., ale też wiele moich kole:7anek i 
znajomych. Widzę dziś. jak przez te lata wiele się zmiemło. 
Kiedyś było biedniej, a le jakoś przyjaźmej. Drzwt wejściowe 
do domów były otwarte na oścież, ludzie pracowab w 
ogródkach, rozmawiali z przechodzącymi ulicą, z okien 
dobiegało brzdąkanie na pianinie lub muzyka z radia. 

Dziś niektóre domy, zamknięte na głucho, 
przypominają bunkry - opuszczone rolety, 
monitoringi i zamki " drzwiach, ostrze.i:enia 
o złych psach ... Dla mnie to smutne. 

Krystyna Hułecka 

ochronnych dla medyków z międzyrzeckiego szpitala. 
3 lipca dyrektor międzyneckiego aresztu mjr Piotr 

Goławski przekazał partię maseczek ochronnych. którą z 
powierzonego przez szpital materiału uszyli skazani 
uczestniczący w programie resocjalizacyjnym .,Ja 
wolontariusz". Dla samych skazanych to lekcja niesienia 
szeroko rozumianej pomocy. a także - jak sami twierdzą -
,.namiastka odkupienia winy za swoje nie do końca poprawne 
zachowanie, które spowodowało, że znalei li się n więziennym 
murem". 

Prezes zarządu szpitala Waldemar Taborski nie krył 

zadowolema, osobiście odebrał maseczki, które dostarczyli mu 
międzyrzeccy funkcjonariusze Służby Więziennej. W 
podziękowaniach złożonych na ręce dyrektora aresztu nie 
zabrakło słów uznania dla ciężkiej pracy funkcjonariuszy na 
rzecz społeczei1stwa . 

Ogólnopolska akcja " Resort Sprawiedliwości 

Pomaga" ma na celu niesienie pomocy przede wszystkim 
tam, gdzie jest ona najbardziej potrzebna. Wcześniej 
udzieliliśmy pomocy dwóm domom dziecka oraz 
pensjonariuszom międzyrzeckiego domu pomocy społecznej. 
Dziś wychodząc naprzeci\\ oczekiwaniom udało nam się pomóc 
kolejnej instytucji , która była najzwyczajnieJ w potrzebie. 

Rzecz11ik prasowy Dyrektora A reszt11 Śledczego w 
Międzyrzeczu - por. Jacek Ćwiertnia 
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HISTORIA MUTW-CZĘŚĆ IV 
roiartc ~tracili~my komputery. a co 
najgorsze - lokal. micJ-.CC ,potkań i 
pro\\adtl.'nia .r.aj~,:~ . '\a '>tC/c;;,cic 
dokumcntaCJ t nic uległa znl,zctcntu . 

Rotpoetęte 8 c zen\ ca 20 l O roku ''akacje minę!~ 
bardto ~" bko i chociai c za~ na rotpoetęcic no" ego rol.u 
akademic~iego \ię dłui~ l, po~"ięcić go rnogli~m~ rod~:inie, 
\/Ctególnie" nu kom. . . _ . . . . 

27 \Hte\nia ~potkali\m~ ~·ę" ~ałl ~taro'>ctn,k•eJ 
międt~rtcckiego rnu.teum oa uroct~!>lej inauguracji roku 
akademickiego 20 l 0120 l l . . 

l roov,wść u\\\ ietnił '')kładem inaugurae)Jil) m na 
temat: .. Archi\\ l'>l) 1-a. rodLaje arlhmtm. 1ch cek 1 taJania w 
badaniu hi'>tom·· dr \1arceli lun•ctt•k. Temat brtml mo/c nic1b;.t 
nch.;cająco. ak me hardtlcj m) lncgo Or r urcczck .rroblł 1 ~~~w 
wykładu i-,tny majster,ttyk. była to ga''5da . o ak tael~. _•c~ 
gromadtemu 1 :-l...!ado,,amu ora1 po~ługl''-~nlu s1~ num _1 

kor1vstanlll 1 "i cd ty " nich 13\\artcj By 11-,my tach,~ycem 
Ohe~ny n;l mauguracji no\\) d;.•ektor \10K mgr Andr1c ~ohoak 
L:vctvł nam p(hli,:PÓ" w dabtych d11ałan1Jch orat .radcklarowal 
d~lcko idącą pomol. \\ c1~sc1 organl?ac)jncj \\alnc lcbraml 
C11onkow M l. f\\' dokonało wy bom nowych '' ladt unl\\cr-.ytctu: 
prezesem pono" nie został \ntoni 1 koc1, -;ekr<>tarLem \\acła~'~ 
KuCL\ń~ka, ~karbnikiem Irena Pa\Lk0'"ka. Do komiSJI 
re,,i.z'~jncj LO~ta l) \\)brane : Emilia Le~ni<'\\Ska, Sabina 
Pcn ki<>tko i ,\ l aria \l u~iał. 

· Po pu;km-m Gnieźn1e 1 '~'paniał~m Krakowie pri\Veol cta' 
na pozname ,tollcy \\arva\\) - 1 ł O pai'o11cmika wym .... zy łls_m), 
by poznać jCJ h1stonę 1 \\alory tury·,tycznc. Podn\\lah,my 
barokowy 7cspół pa łacowy \\ \\lianO\\ i e. ;budowany dla Jana 111 
Sobieskiego, Lazicnk• KróiC\\-'>kie, hi-.toryC?ny Trakt Królewski. 
'V1 uteum Pm\stania Warvawsk1cgo, urokliwą Staróv.kę ora; Stare 
Plmątkl, gdtiC na grobie Jer1ego Wald?rtTa !łożyliśmy kv. _iaty. l\ a 
komcc odw1cdnłl~my p11;kme odnowiOny dworek C hopmO\\ "• 
Żelazowej Woli \\ pamięci LachO\\amy na długo_ ogron~ 
mawykłych \Ha.l:cn 1 prtC7yĆ .t\\iąnnych 7 t}m.jalue ptęknym l 
bohaterskim mia<;tem. 

Po;a tą ,.,.,pamalą \\)-Cieczk<t i stał} mi zaJęc 1anu cykhezn:rm• 
<;tanowiącymi nastą codLtenno~ć. do szc;cgó~n 1c i_ntcrcsuJć.tcych 
\\ydarzeń moi'emy zahCLyć jcstczc dwie wyc•cc7kl tury-.tyuno
krajo.tnawczc. podetas których poLnalt~my h1stonc; 1 urodt; 
Szc7ecina i KarpaCTa. Obie wyciectkl był} cudowne Kochamy 1 
góry i monc. Jednakowoz .lyctc składa się tak:lc 7 momentO\> 
meprzyJcmnych 1 taki "łaśnic pr7cTyliśmy, gdy \\< 1~ocy przed 
v.yjazdcm do Karpacza doszło do pożaru w naszej ~ 1edztb1e w 
da,.,.nym ogm~ku muzytzn) m. Czułl~m) s•ę Jak pogorLclcy, w 

'v1u..,1cli.;myjcdn.lk vukać,1akicgos lokum do dals.rcj cgzy;,tencji i~ 
z pomuca pr;yvh naJ, na-.1 ~łu~:haczc, a jcdnm:tc-.mc ctlt~nkO\\IC 
chóru .. f-lho'' 1 '\larianną Dulembą na ctclc. proponując. na~ 
'' .,połdz1dCn1c lokalu na da\\ n.: u IC) \\'a-.7kic'' i c ta\\ t!\\ . •. K~ubn~ 
Senl()ra" l \\ ldką \\d/H;ctno~ctą prt::i~Yii~m) ~~ rrop01)CJ9. l tam 
pr1cniosl -.ur nav klub 'tudcncki. natom•<t'-1 na ~·~j~ci<• 7 Wl~~'''l 
oferta \vyvcdl do na., dom kultu!). jcdnoctc-.n•c pouwll.,my 
,tarat;ia " ratw .. IU l' pr/\dtieknie nam -..nnmlticłncgo lokum. 
Trwało w nic.,tcty banito długo, bo a.i do roku 20U. kil!dy to 

Ó\\ cze.;nv bunni-.trt Iadcuv Oub ck \\ vg' -,podarował d!J na' na . . .., 
biuro 7artadu 1 tara.rcm klub studcnl kt ptlkotk 17 n•- " 
prt)ticmla~h 10K. '' pomH.-.IliCn ach prtctnaCionych dla 
ur1~du 1111.1"ta. 

\\ ''' 1ązku , t) m. i..: rok ~O 10 ,o, tal ogło.'.ton: m Rok1cm 
Chopma. nav univ.cr .. ylct uctclł go cdukacy]nyn~ koncertem 
lllham1on•• potnall-,kil.'j. Do cickaw-.tych '' yda~zcn tcgt~ roku 
motna rtl\\ nici zahll)L mtcgracyjnc 'pot kan te na osroJJ..u 
1\adleśnlct\\a \fu;dtvrtci.'Z \\ (ikbokim. gdzie nadl..:~mu, mgr 
ini'. Jeu' Pa\~lhLa~ '' bamncj i okta.,70I1CJ dtmcipcm ga''~d71C 
pr;rcdsta\~ Ił proekolog1ctn:! gthpodarkę lc~ną, jaką pro:\adli 
nadlc-,mCI\\0 na .,\\Oim tcrcmc /w11:rJC:tcmcm tego wspamalego 
spotkama było ognisko i picuone na 111111 kicłbaski . 

Mimo ,...-.zclkich tmdności/WI<)I:lnyd t brak1em ~•cd11by n1c 
1atamah\my rąk. lecz pracowaliśmy daleJ 15 maja. 70-osobo~"a 
grupa "y ru\t) la poTna\\ ać dLi <>je i 73b) tk1 Po1nama. 
Rotpoc;r~hsmy od naj"tarveJ CI'<ŚCI m1asta Ostr<ma l umsk1cgo. 
Tutaj podzi\\ 1aliśmy naJstar!...rą '' kraju katedrę 1 procha m• 
pierws~:ych v.ładców panstwa ora.r Palatium 7 odkrytą w 2006 roku 
kapltq Dąbrówki Od\Hed/lhśmy takie Muzcum . Mta~ta 
znajdujące -,it; '" ratuszu orat Stare Mht-.to. 1.ytadcł~ 1 uro~li! 
p<.lłm•aml~ 18 maja \\ ramach poznawan~a -.ą-;•cdnlch m1a~t 
udaliśmy się do ~olsz!) na. To mewleikle nHa-.to 7aclmyc•ło na:
S\\ ą gospodarności<} l urod4. \11ehsmy okatj~ .1obaczyc zabytk?wą 
parov.ozowntę, Mulcum Marcina Ro.tk~ .. wspaniale 
zagospodarowany 17- hckt<.lrO\\) park . nad jC/IOrem or<~t 
pr1cspaccmwać 8· klłometrov.ym Szlak1cm Zuraw1a \\ Ska?.semc 
Budov.mct\va Ludowego /achodmeJ \Vtclkopobkt. us1ło\\absmy · 
me..,rcty bez-:.kutec7n•c- umchom1c młyn w1atro\\ y /\\led!lltśmy 
tCl \1uzcum Roberta Kocha laureata nagrod~ 'Job la 

Jcvczc przed ukończeniem roku akadcm1cktcgo. któr~ miało 
miejsce ,., ośmd.ku s7kolcniowo· v. ypoc1ynkow ym Nadlcsmcrna 

MtędL}rLCll w Głęhoktm 16 e.tcrwca 20 l l 
r. ni''Yhśmy na 

\\]CIC-.tkę tra'ą Par)i' Barcelona 
Wenecja " dniach 15 - 26 wr1eśnia . 

\\ y c 1 e c .1 k a h ) l a t a k a t r o c h ę 
wypoc.tynkowa. a trochę obja7dowa. _w 
Paryi-u sLC71!golnie paniom utk\\IIO 
zwiedLanie mutcum rcrfum. na~tępmc 
wyjazd do Barcdony Po '' .;,pan ldł)'m 
wypoczynku i wielu doznaniach 
estetycznych J'lOdC/aS /\\ ledtaOIJ 
prLeuroczej Barcelony udaliśmy si~t w 
drogę po\HOtną. ktora sama v. -;obie 
dostarctyb nam mesamow1tych wraLeil. 
Cała \\ycteczka dostarczyła nam po7a 
wrazen1am1 estetycznymi wtek wn:d1y n.1 
temat h•~torn i rozwoju odwiewanych 
rrzez nas mleJ'>C 

Po po" rocie i ochłonięciu L\\ rai:eń 
uczestnicz~ łiśm~ '' '\l OK n uroczysl) m 
ro.tpocL~ciu kolejnego roku 
akademickiego, jui. 'iLÓst<>go. Wykład 
mauguracyjn) \\ygłos•ł dr \1 Turo.:czek. W 
części orgamzacyJnCJ \vybrah~my \\ład.tc 
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umwcrsytetu na kolejny rok akademicki. Antoni Tkocz- prezes, 
Wacława Kuczyńska- sekretarz, Irena Paszko~" ska- skarbnik 
oraz czlonkow ie Maria Musiał i Lech '\1 acblański. komisja 
rewiZ}jna: Emilia Leśniewska, Sabina Per)kietko i J olanta 
Wa lczak. Inaugurację nszczycill swą obecnością bunni!>trz 
Międzyrzecza T. Dub1ck1 oraz dyrektor MOK A. Sobczak. Kolejny 
rok akademicki poza uroczystą maugurac)ą rozpoczęłl:.my takze 
wspólnym obeJrzeniem w kmie MOK filmu w rezysem Jerzego 
Hoffmana "Bitwa warszawska" 1\latomiast kontynuując szlak 
cysterski, w ramach którego poznaliśmy klasztor w Paradyżu
Gośc~ko.w.ie oraz h1~tońę tego zakonu w Biedzew i e, udaliśmy się do 
małeJ mieJscowości Obra, gdzie od roku 1234 funkcjonował zakon 
cystersów. Nękan1 przez naJazdy, ep1dem1e 1 klęsk1 qw10łowe w 
1709 roku po -.traszhweJ epidemu cholery cystersi opuścili 
klasztor. Ponad 120 lat późmej przybyli tutaj jezuici, a ich 
najsłyn~i~jszy przełożony ks. K.B. Antoniew1cz, słynny 
kaznodZieJa 1 poeta umarł tutaj w trakcie posługi wśród 
zagrożonych cholerą m1e:.tkańców Obry. W 1926 roku przybywają 
do Obry zakonmcy ze zgromadzenia Misjonarzy Oblatów Maryi 
~iepokalanej. Pięknie ngospodarowah klasztor 1 zorganizowali 
W~ższe Serninanum Duchowne, które wykształciło już. ponad 600 
miSJOnarzy. Zwiedziliśmy klasztor i wspaniałe muzeum 
zorganizowane przez zakonników-misjonar ty. 

Do Ares7tu Śledczego w 1\1Iędzyrzeczu wybrahśmy s1ę na 
zap:osz~nie dyrektora aresztu ppłk. Adama Górczyńskiego, aby 
o beJr?CC przygotowaną przez osadzonych sztukę teatralną -
.. Rozmowy z katem" K. Moczarskiego. Po speJ...taklu poznaliśmy 
funkcjonowamc jednego z najnowocześnleJsqch w Europ1e tego 
typu zakładu penitencjarnego. Trzeba przy7nać, że na wielu z nas ta 
wiz} ta zrob1ła ogromne wrażenie, zarowno spektakl przygotowany 
przez osadzonych, jak równ1e1 sam ob1ekt. niektóre cele, 
pomieszczenia medyczne oraz stanowisko monitoringu. Natomiast 
stara część aresztu zrobiła na nicktórych dosyć przygnębłające 
wrażenie. 

Innym jes1cze elementem navej dllałalnośc l były różnego 
rodlaJU ..;potkania Otó7 z uwagi na fakt ogło!>zen1a rok.'U 2012 
Rok1em Semora. dla uctczenia teJ okazji nprosiliśmy v. marcu, ku 
obopólnej radości 1 zadowoJemu - na koncert filharmonii 
pensjonariuszy DPS z Rokitna. 

W k\Hetmu natom1a~t navą uczelnię odw1cdz1ła mlodziez 
1mędzyrzeck1ego GimnazJum nr l , która pod opieką pań: mgr 
Fr~nkicwicz ora7 mgr Stańsk1ej, realizowała proJekt "Odkrywamy 
M1ędtyrzecz i okolice czyli Jak babc1ę i dziadka wyc1ągnąć z 
domu". W op1s1c relacJonowanego projektu g1mnazJahśct zapi-.ali 
między innymi : "postanowiliśmy wesprzeć ,.ideę aktywnego 
starzema się". Poniev.ai: Senat RP podjął uchwałę w spraw1e 
ustanO\\ 1ema roku 2012 .. Rok1cm Umwcr~ytctow Trzec1ego 
Wieku". więc wspieramy i my Jedyny w Międzyrzeczu .. uniwerek". 

Reahtując prOJekt pragniemy tak.le zbli.lyć wokół 
wspólnych idc1 młodste 1 stars1e pokoleme oru 
zaktywizować lokalną społeC7ność. Międzyrzecz to 
p1ękne. '>tare 1m a sto z praw1e l 000- l et mą tradycja 
wykorzystamy '' 1ęc wiedzę, mądrość 1 m1łość 
d1iadkow i babć do wnuków. dla których zrob1ą 
wszystko nawet pójdą 1 nimi na spacer po mieście, 
przy tym trochę poopov.1adają ,Jak to drZC\\ICJ 
bywało". Wnukow1e n to odmłodzą i rozruszaJą 
semorÓ\\ ".Jakie tomile i wzrusz.ające. 

O tych kllku spotJ...aniach z .. Roku Scmora" 
wspommam celowo chcąc zobratować czytelnikom 
dz1ałania MUTW na !"lect aktyv.tzaCJI społeueństwa 
naszego mia:.ta i gmmy. WydaJe mi <;Ję, ic nawet 1 

dobrym skutkiem. sądząc po liczebnym wzrosc1e 
naszej organizaCJI 

Jcwc7c w kwietniu 2012 roku ponad 70-osobov,a 
grupa '>tudentów v.ybrała się pod op1eką na~tego 
reg1onahsty dr M. Tureoka. aby Z\nedz1c BroJce 
Wyc1cczka była bardzo udana 1 dostarczyła nam 
mnostv.·a wiedzy o historii tej piękneJ mieJscowości 

. . Wybór wyc1cczk1 zagranicznej padł na Złote 
P1as~1. Zaplanowano ją na przełom maja 1 czerwca. 29 maJa 
wyc1~czkov.1cze wyruszyb k1erując \lę do Bułgarii pucz Węgry 1 
Jak p1~ze w J...romce ówczesny prezes 1 zarazem główny orgaruzator 
teJ eskapady Antom Tkocz· ,.Po nocnym pr7eje7dzie wysiadamy w 
HaJduszoboszlo pięknym węgierskim kurorcie odkrytym ponad 80 
lat temu. Lecznicza moc wód tem1alnych stała s1ę początkiem 
dynamicznego rozwoju tego uzdro\\ 1<>ka. Dziś to naJWiększy basen z 
wodą termalną w europie" Coś wspaniałego. Nas zauroczyły 
mcmal brązowe wody termalne o temp. 38 stopm C., z du7ą 
ta,~a~ości~Jodu. bromu i soli kuchenneJ. Tu nasze pame czuły s1ę 
wysm1emc1e. Jeszcze oczyw1ście zupa węg1erska i gulasz w 
restauracji prowadzonej przez Polaka 1 do autobusu. Złote Piaski 
Witają nas temperaturą ponad 30 stopm C. 1\laJpopulamieJszy szlak 
turystyczny Bułgam rozkwita 11- p1ętrowymi, nowoczesnymi 
hotel~m1 1 uroczą promenadą nadmorską. Na plaży są restauracje, 
bary 1 zakłady małeJ gastronomii. Wszędzie mnóstwo sklepów, 
straganów, wszędz1c barwme 1 wesoło, gra muzyka i rozbrzm1ewa 
śp1ew. 

W Warnie zachwyciła nas Katedralna Cerkiew Zaśmęc1a 
Bog~odz1cy. wzniesiOna w latach 1884- 1886 Jako swoisty symbol 
wdz1ęczn~śc1 .narodu bułgan,kiego. To Imponująca budowla, piękna 
zewnętrznie 1 bogata olbuymim IkOnostasem Po l O dniach 
w~paniałej wycieczki wyruszamy w drogę po\\Totną do domu 

21 czerwca w sali MO K uroczyście zakończyliśmy rok 
akademic~.i (już szósty.) 2011/2012, a 28 czerwca tradycyjnie 
poJechal!smy do MiędzyzdroJÓw powitać 
wakacyjme nasze polskie morze. Do zobaczenia 
jesienią na 10auguracji roku akadem1ck1ego 
2012 '2013. 

Andrzej Kiczka 

Składamy podziękowania 
uczestnikom uroczystości żałobnych 
naszej ukochanej Żony i Mamy 

śp. Anny Daszkiewicz 
oraz za okazane wsparcie 
w tych trudnych dla nas chwilach. 

Mąż z dziećmi 
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Fotografowie wSkwierzynie 
W pierwszej polowie XIX wieku w Paryskiej Akademii 

Nauk Louis Jacques l\1ande Daguerre ogłosił praktyczne 
zastosowanie procesu fotograficznego. Początkowo 
\vykonywaniem zdjęć zajmowali się główme artyści malarze. 
JednakJUŻ w drugiej połowie XIX wJelcu w \\Ie lu miastach zaczęły 
powstawać zakłady fotograficzne zwane potoC?nie atelier. 
Początkowo w większych, później mniejszych takich jak 
Miydzyrzccz 1 Skwierzyna. W Międzyrzeczu był to Adolf 
Fischer, a w Skl'l'ierzynie C. Burau (prawdopodobnie Carl). 
Działalność pierwszego opisałem w numerze l/247 PowwioHeJ z 
2020 roku. Natomiast Carl Burau miał Sl'I'Oje atelier w 
Skwierzynie prawdopodobnie w pierzei północnej Rynku. Fakt ten 
potwicrdza zdjęcie "wizytowe'' młodej dz1ewczyny z książką w 
ręku. Naklejone na pożółHym kartoniku, na odwrocie którego logo 
firmy z op1sem C. Burau SCHWERIN A/ W am .'vfarkt oraz 
odręcznie napisana data 189 l Ponadto znamy dwa albumtki 
fotograticzne wykonane przez mego. Pierwszy op1sany przez B. 
Thome, a zatytułowany Schwerin an der Warthe. drug1 w zbwrach 
Muzcum Ziemi Międzyrzeckiej imienia Alfa Kowalskiego w 
Międzyrzeczu, Erinnerung an Meserit;:; ze zdjęciami miasta. na 
tylnej okładce wytłoczono napis C.Buraul Photograph/ Schwerm 
a!W. Zawiera on dziesięć ujęć Międzyrzecza i okolic: I. kościół 
ewangelicki, 2. ratusz, 3. kościół katolicki, 4 .lo.la masońska. 5. sąd 
ziemski, 6. hotel Sp1elhagen's, 7. dworzec kolejowy, 8 katolickie 
seminarium nauczycielskie, 9. gimnazJum, l O. kirkut (cmentarz 
żydowski). Zdjęcia i albumik powstały prawdopodobnie pod 
koniec lub na przełomie XIX i XX wieku. Świadczy o tym zdjęcie 
nr 2, przedstawiające mi9dryrzecki ratusz, gdzie nad wejściem 
widać zaw1eszonego orła. zdjętego według niemieckiej notatki w 
1905 roku - obecnie w zbiorach Mu;reum Ziemi Międzyrzeckiej 
imieniaAlfa Kowalskiego. 

Drugim był Friedrich Nitschke, o którym mamy więcej 
infonnacji z akt Urzędu Stanu Cywilnego w Skwierzynie 
znajdujących się w Gorzowskim 
A re h iw u m Państwowym . 
Urodził się 24 lutego 1868 roku 
w Oławie koło Wrocławia. Jego 
żoną była Hedwig (Jadwiga) z 
domu Schmidt. Mieszkał w 
Skwierzynie przy Rynek 2 l, 
gdzie m1ał prawdopodobnie 
atelier i nkład fotograficzny. 
Oprócz podstawowej 
działalności takiej jak 
wykonywanie zdj9ć 
wizytowych. gabinetowych i 
rod7lnnych w atelier, 
fotografował architekturę miasta 
1 wydawał karty pocztowe. 
Jedna z fi lii jego zakładu 
fotograficznego znajdowała się 
w pobliskim Barlinku. Na 
zdjęciu wizytowym mężczyzny 
mamy o meJ infonnację F Nitschke SCHWERIN A! W l 
BERLIV C HEN. Kolejne zdjęcie zawiera informację o jego kolejnej 
filii w od ległym Grodzisku Wielkopolskim: F. Nitschke 
SCHWERIN Al/W l GRA"rZ. Miał dwóch synów Fńedricha Erwina, 
urodzonego 17lipca 1894 roku oraz Georga, który zgłosiłjego zgon 
wSkwierzyńskimUrzędzie Sanu Cywilnego 13 października 1930 
roku. 

Oprócz wyżeJ wymienionych uwagę zwracają jeszcze dwa 
zdjęcia wizytowe ze zbiorów prywatnych. Pierwsze młodej kobiety 
Adolfa Bergera Photographisches Atelier/ ADOLF BERGER 
/Schwerin a.d. Warte, drugie zaś młodej matki z dzieckiem i 
pieczątką tuszową W Rohler! Photogr. u. Mikroskopi ker/ Schwerin 

a !W 
Po zakończeniu 

drugiej l'I'Ojny światowej 
i zasiedleniu Skwierzyny 
przez przesiedleńców, 
koniecznym stało się 

uruchomienie zakładu 
fotograficznego . 
Jednym z nowo 
przybylych do miasta 
był Jan Kondracki. 
Księga Rzemiosła 
Polskiego wydana w 1949 
roku w rozdziale 
województwo 
poznańskie, wymienia 
rzemieślników powiatu 
skwierzyńsk tego w ielu 
branż. Wśród nich na 
s tronie 405 w 
podrozdziale GRUPA PAPIERNICZA l FOTOGRAFICZNA 
Fotografowanie, wydrukowano Komiracki Jan Sh·ier:yna, 
Marszałkowska 9 [obecnie ulica Piłsudsk1ego 19]. Dzwłalność 
swojego zakładu zakończył w drugieJ połowie lat pięćdziesiątych 
Brak fotografa w mieście wymusił na władzach samorządowych 
Skwierzyny zamieszczemc ogłoszenia w prasie krajoweJ o 
poszukiwaniu chętnych do prowadzenia tego typu działalności. 

Przeczytał je mistrz krawiecki z Łomży i przekazał tę wiadomość 
swojej córce Lucynie Pogroszewskiej , prowadzącej zakład 

fotograficzny w pobh~kim Zambrowie. Po zapoznaruu s1ę z ofertą 
władz Skwierzyny, postanowiła pr7enieść ~ię razem z rodzicami na 
ziemie zachodnie. Jako osoba bardzo młoda i energicznajuż 5 lipca 
1958 roku otwiera zakład Foto Lena na ulicy Chrobrego 24. Po 

trzech latach przenosi się do 
budynku przy ulicy Piłsudskiego 
l O. pracuje sama jednocześnie 
wychowując dwójkę dzieci. 
Wykonuje głównic zdjęcia w 
atelier, specjal izując s it; w 
ujęciach portretowych. które z 
duią wprawą retuszuJe. sepiuje i 
bar\\i. Klientkami są przeważnic 
młode dziewczyny ze szkół 
skwicrzyńskich . Z racji 
wykonywanego zawodu jest 
osobą znaną i lubianą. nazywaną 
przez znajomych i mieszkańców 
Skwierzyny Paniq Leną. W roku 
1972 likwiduje zakład w związku 
z planowaną przeprowadzką . 

~a przełomie łat 

pięćdziesiątych i 
sześćdziesiątych prz) jeżdża do 

Skwierzyn) razem z rodziną Adam Litkowiec (1900-1986) i przy 
ulicy Teatralnej l otwiera zakład fotograficzny FOTO LUX. Po 
trzech latach przenosi zakład i atelier do nowych pomieszczeń przy 
ulicy Piłsudskiego l 5, by rok pólniej przekazać je synowi Janowi. 
Obecnie prowadzi go wnuk Daniel. W publ ikacji Stanisława 
Adamczyka czytamy o Jednym zakładzie fotograficznym 
działającym w 1949 1 trzech w 1983 roku. Być może jednym z nich 
był prowadzony przez Olgę Klimczak w domku jednorodzinnym 
przy ulicy TeatralneJ zakład fotograficzny. N i e znamy daty jego 
uruchomienia • wiemy jednak o wykonywanych w nim zdjyciach 
pierwszokomunijnych na przełomie lat 70. i 80. XX w1eku. 

W roku 1984 przy ulicy 2 Lutego nowy zakład 
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fotograficzny otwiera Adam Brandys. Stawiał sobie bardzo 
ambitne zadania, między innym1 wykonywał powiększenia 
wielkoforrnatowe, lubił fotografować przyrodę oraz architekturę. 
Przemiany w kraju i los sprawiły, ż zmuszony był zamknąć zakład 
w roku 1995. 

Wiele ciekawych informacji można znaleźć w wydawanych 
ksią7kach telefonicznych. W jednej z nich wymieniono 
Skwierzynę z dwoma zakładami fotograficznymi : Foto-Handel 
Edwarda Hochenzego przy ulicy Piłsudskiego 3 oraz wspomniany 
wyżej Zakład Fotograficzny .. Foto-Lux" Kodak Produkt również 
przytej samej ulicy podnumerem 13. 

Do redakcji 
GRANT DLA SZPITALA 

Projekt granłowy ,.EGTDA" finansowa ny w ramach 
Europejskiego F u n du sz u S p o i tezoego 
Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie 2020, Oś 
priorytetowa 7 - Równowaga spoleczna, Dzialanie 7.5 - Usługi 

społeczne 
SP Szpitalowi dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w 

Międzyrzeczu przyznano środki finansowe w kwocie 52 500 zł na 
wsparcie jego działalnośct na rzecz ograniczenia skutków 
wystąpienia eboroby COVID-19. 

Cel Projektu ''EGIDA" 
Celem powierzenia Grantów w projekcie "EGIDA" jest 

wsparcie domów pomocy społecznej, domów dla matek z 
małoletnimi dziećmi i kobiet w ciąży. schronisk i noclegowni dla 
osób bezdomnych, hospicjów stacjonarnych, zakładów opiekuńczo
leczniczych oraz zakładów opiekuńczo-pielęgnacyjnych na rzecz 
ograniczenia skutków wystąpienia choroby COVID-19. 

Realizacja ww. projektu wynika z zapisów art. 10 Ustawy z 
dnia 3 kwietnia 2020 r. o szczególnych rozwiązaniach wspierających 
realizację programów operacyjnych w związku z wystąpieniem 
COVID-19w2020r. (Dz. U. z2020poz. 694). 

W ramach realizowanego przez Szpital grantu zakupiony 
zostanie niezbędny sprzęt doposażający izolatki Zakładu 
Opiekuńczo- Leczniczego i usprawniaJący obsługę pacjentów z 
podejrzeniem lub zakażeniem koronawirusem oraz zwiększający 
bezpieczeństwo dla pracowników w nich pracujących: 

l. Lampa bakteriobójcza-3 szt. 
2. Ssak medyczny na wózku - 2 szt. 
3. Resuscytator wielorazowy siłikonowy dla dorosłych 
4. Termometr bezdotykowy- S szt. 
S. Ciśnieniomierz-5 szt. 

Spotkanie KGW 
Po czterech miesiącach odosobnie nia, 

spowodowanego koronawirusem, członkinie Koła 
Gospodyń Wiejskich w Brójcach spotkały się 2 lipca 
br. w sali wiejskiej. Radości było co niemiara. Przy 
słodkościach wspominałyśmy poprzedni rok działalności. 
Koleżanki postanowiły nadrobić stracony czas i 
zaplanowały wspólny wyjazd nad morze. Tennin 1 miejsce 
zostały od razu zarezerwowane. Jak nic nie pokrzyżuje 
planów. to pod koniec sierpnia, 18 koleżanek spędzi razem 
trzy dni w Pogorzelicy. Ponadto postanowiłyśmy, że 
zrealizujmy zaplanowane na początku tego roku zadame 
publiczne pod tytułem ,.Dbamy o ścieżkę prqrodniczą na 
da~nym cmentarzu ewangelickun". Środk1 na ten cel 
przyznała nam gm1na w ram ach 7adania -
upowszechnianie kultury i tradycji wśród mieszkańców 
Gminy Trzciel. Na koniec spotkania zrobiłyśmy sobie pamiątkowe 
zdjęcie. 

W kolejnej z 2004 roku Skwierzynę reprezentują dwa 
zakłady: wspomniany Foto-Lux Piłsudskiego 5 oraz Hochenzy 
Edward, Fotousługi Piłsudskiego 4. . . 

Pierwsi fotografowie ze Skwierzyny pozwalają nam poznac 
ludzi i wydarzenia zawiąnne z bogatą historią naszych okohc: N~ 
starych zdjęciach podziwJamy stroje i fryzury dawno prze~rzm1ałeJ 
epoki i czasem zastanawiamy się moż.e są na n1ch nas1 
dz1adkowie? 

Ryszard Patorski 
Towarzystwo Historyczne Ziemi Międzyrzeckiej 

6. Lóżka medyczne z materacem i pościelą - l O szt. 
7. Stolik przyłóżkowy-lOszt. 

Dzięki realizaCJi grantu zwiększone zostaną możliwości 
diagnostycme, ratowrucze i medyczne jednostki w warunkach 
zagrożenia COVJD-19. Poprawie ulegnie jakość świadczonych usług 
medycznych na rzecz osób niepełnosprawnych i starszych 
pnebywających w warunkach izolacji i kwarantanny związanych z 
COVID-19. 

Grantod awca - Beneficjent projektu grantowego, 
Województwo Lubuskie- Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej 
w ZieloneJ Górze (ROPS), Beneficjent projektu pt. "EGIDA", 
finansowanego w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego. Oś 
priorytetowa 7 - Równowaga społeczna, Działanie 7.5 - Usług1 
społeczne, Regionalnego Programu Operacyjnego Lubuskie- 2020. 

DARY OD J OANNITÓW 
SP Szpital dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w 

Międzyrzeczu otrzymał kolejne dary od Komandorii Zakonu 
Joannitów w Szwajcarii. Wśród darów znałazły się meble biurowe, 
łóżka rehabilitacyjne i stoliki przyłóżkowe. 

Pierwszy transpoń darów sprzętu otrzymaliśmy od Komandorii 
Zakonu Joannitów ze Szwajcarii w czerwcu ub. roku. Było to ponad 
60 szt. sterowanych elektrycznie łóżek szpitalnych, 33 materace, 37 
szafek szpitalnych, 15 wózków inwalidzkich i 17 rotatorów. Zakon 
Szpitalników św. Jana z Jerozolimy, nazywany w skrócie joannitami, 
to znany z historii zakon rycerski. Podobnie jak w średniowieczu, 
także w XX wieku prowadził szp1tale - zarówno w czasie wojny, jak i 
pokoju. 

l FUndUSZ@ 
Euro~jskle 
Progr~~ 

Darczyńcom serdecznie dziękujemy. 

3 

Anna Małecka 

Unia Europejska 
Europ<J<l<i Fun<tvu Spotaczny CJ . 

. 

- ------~---

Aneta Brtetińska- przewodnictąca KGW 
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JADŁOSPIS SZPITALNY W OBRZYCACH w 1913 roku 
.. Kto nie chce praCO\\'aĆ, niech te .l nie je'' 
Św. Pa\'\' el (2Tes3, lO) 

W ze:>pole archl\\·alnym . .Starosmo KraJowe" w Poznaniu 
( Landcshauptvenvaltung) majduje s1ę szczegółowy jadłospis z 
1913 r. law1era on wytyc.tnc kon:,ultantów medycznych 
rvtinisterstwa Spraw Wewnętrznych z Berlina, dotyczące żywienia 
pacJentów, przeznaczone dla 4 szpitali psychiatrycznych 
ProwtnCJI PoznanskieJ, cąli Ow ińsk pod Poznamem. Dz1ekank1 
kolo Gniezna. Kościana i Obrzyc koło Międzyrzecza. Menu 
spr zcd l WOJny światowej wygląda na~tępująco: 

Na śniadanie: 
a) kawa lub mleko, herbata, kakao i 
b) bulka z masłem 

Na 2 .~niadanie: 
a) chleb z masłem i z obkładem lub chleb z masłem i 2 jajka 
lub 
b) dodatkowo: 4 dni w tygodniu butelka bawarskiego piwa 

Na obiad: 
J. W niedzielę i święta: 
a) zupai 
b) drugie danie: pieczeń z warzywami i ziemniakami 
1. Wpiqtki: 
a) zupai 
b) potrawy z jajek lub potrawy mqczne z warzywami i 
ziemniakami 
3. Wpozostaledni: 
a) rosół 

b) duszone mięso w ~·osie i ziemniaki lub duszone mięso z 
ziemniakami i warzywami 
Na deser: 
a) kompot lub sałatka 
b) w niedzielę i święta deser w postaci leguminy, kaszki 
manny, ryiu (na mleku) 

Na podwieczorek: 
Jak na l śniadanie 

Na kolację: 
a) bulka z masłem i obkładem lub bulka z masłem i l jajka 
lub 
b) chleb z masłem i z zimnq 
pieczenią, kiełbasa, ser lub 1 jajka lub 
115 g cieplej pieczeni z ziemniakami 
lub warzywami i 
c) butelka bawarskiego piwa lub 
zupa lub grzane piwo, herbata lub 0,5 1. 
mleka 
Mimsterstwo nie precyzowało, o jaką 
zupę lub obkład na chleb chodzi, 
pozostawiając to w gestu szp1tala. 
Szp1talom psychiatrycznym 
pozostawiono pewną dowolność w 
interpretacji tych zaleceń. ponieważ 
róiniły sic; micydzy sobą liczbą 
pacjentów, rodzajem chorób. na które 
oni cierpieli, czy też samą możliwością 
ich 1atrudnicnia (np pacjentami 
Szpitala Psychiatrycznego w Kościanie 
były dzieci upośledzone umysłowo, 

które me nadawały sic; raC7cj do pracy w 

polu czy prz) hodowli bydła). 
Jeżeli chodzi o Szpital Psychiatryczny w Obrzycach 

(Provtnz1a1Jrrenanstalt Obra\\alde). to rmał on wielkie 
możliwości zaopatrzeniowe i był prawie ..,amowy~tarczalny pod 
względem żywnościowym, o czym zaraz się do w i c my. 

Posiłk1 dla pacjentów i personelu był) puygotowywanc w 
kuchni szpitala w Obrzycach. która Imponowała w 190~ r ~w o ją 
nowoc1e..,no~c1ą. Po<.1adała ona 8 kotłow parowych o pojcmno-.cl 
3000 1.. '' tym 2 kotły do gotowama na parze (\\ iclkość tych 
kot łów zrobi ła ogromne wrażcmc na, będącym wówczas 
dzied.icm, Leome Wab1ńskim, który spisał '>\\oje wspomnienia z 
Obrawa/de z 1923 r.) Kuchnia była wyposażona w w 1elk1 piec 
kuchenny na węgiel (który dowo.lono wagonami z kopalni w 
okolicach Kęszycy ). parnik do ziemmak ów, ma:>zy ny do krojenia 1 
obierania warzyw, młynki do kawy. Używano też w1clkich 
maszyn do mielema mięsa (Jedną z nich można zobaczyć jeszcze 
w kolekCJI Jerzego Dąbrowskiego w Obrzycach, robi duże 
wrażenie). Na wyposa7eniu kuchni były także specjalne 
nowoczesne metalowe szafy do podtrzymywania temperatury 
posiłków. Maszyny kuchenne były zasilane prądem. W piwnicy 
pod kuchnią była chłodnia i maszynka do lodu. Oprócz kucharek i 
podkuchennych w kuchni pracowały pacjentki, które głównie 
były Latrudniane do wstępnej obróbki żywności: mycia i obierania 
warzyw lub mięsa, krojenia. zmywania naczyń, sprzątania i 
wynoszenia resztek. Pacjenci. pod nadzorem pracownika szpitala, 
rozwozili wózkiem ręcznym gotowe posiłki na poszczególne 
oddziały. 

Warzywa i owoce używane w kuchni szpitalnej pochodziły 
wprost z ogrodu szpitalnego, który był chlubą ogrodnika. Jak 
ważną personą był tenże ogrodnik, niech świadczy fakt, że tzw. 
,.domek ogrodnika" został wybudowany w tym samym czasie, co 
budynek administracJi i w i l la dyrektorska. Ogrodnik zajmował się 
gospodarstwem ogrodniczym, które było położone zarówno na 
terenie szpitala, jak i poza nim. Szczególną pieczą otaczał inspekty 
i ogrzewane szklamjc, w których uprawiał sad.wnki na wiosnę i 
rośliny ciepłolubne. Doświadczony w swoim fachu ogrodnik, 
zajmujący się uprawą kwiatów, warzyw 1 owoców, miał do 
pomocy zazwyczaj grupę pacjentek Pomagały one w plewieniu, 
motyczeniu, nawożeniu i flancowaniu warzyw (była to lżejsza 
praca niż np. w stolami, dlatego wykonywały ją kobiety). Z 
późniejszych relacji pacjentów wynikało, że uprawiano w 
ogrodzie szpitalnym typowe warzywa, jak marchew, pietruszka, 
rzodkiew, kapusta. cebula, ogórki. pomidory i inne popularne w 
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tym reg10nie jarzyny. PacJentkl zb1erały te1 0\\0Ce, z których w 
kuchni szp1talnej rob1ono desery lub przetwory Według relacji dr 
Rosenberga. w 1945 r. po zakończemu akCJI T 4 (mordowania 
paCJentów psychtczme chorych), pomocnic ogrodnika było 16, 
więc w 1913 r. , kiedy szpital był w swym rozkw1cte, grupa kobiet 
pracujących w ogrodnictwu: mus1ała być o wiele liczniejsza. 

Mięso do posiłków pochodziło równteż z hodowli 
prryszpttalnej Szpital \\ Obr1ycach posiadał \\łasną rLeżruę. 
która powstała podczas rozbudowy 
zakładu w latach 1908-1914. Była 

położona poza terenem szpttala przy 
drod;e do Żółwina. Pracował w mej 
wykwalifikowany rzeźnik, mający do 
pomocy pacjentów funkcyjnych. W 
r1e1ni ubijano zwierzęta wyhodowane 
\\ 3 obuyck1ch folwarkach (bydło, 

trzodę chle\mą. drób, króliki) lub też 
skupowane od okolicznych 
gospodarzy (jednak zarząd szpttala 
starał się me wydawać szpitalnych 
pieniędzy i raczej pozyskiwać m1ęso z 
własnych gospodarstw). Według 

relaCJI dr. Rosenberga w rzeźn i 

znajdował się wielki kocioł. 'olużący 
zapewne do sparzcnta tusz 
L\\ lcrlęcych ProdukO\\Jno tu ró\\ nu:ż 
wędlmy. co pOŚ\\iadcza relacja Leona 
Wahińskicgo , który op1sujc, że 

pracown1cy szp1tala na poc1ątku 

miesiąca otrzymywali pTiydział 
k1cłbas 1 innych wyrobów mięsnych. 

Picczywo było produkowane na 
mtej..,cu w Obrzycach. Szp1tal posiadał bowtem wła ... ną piekarnię, 
którapov.:.taławlatach 1908- 1914.l'.ajeJ potrzebyzaadaptowano 
wcleśmejszą halę z krytym basenem (w1doczme okaLała się mniej 
potrzebna niż piekamta). Placówka produkowała na potrzeby 
szpitala chleb, bułki t ciasta. Pracownicy szpitala otrzymywali tu 
darmowy przydział pieczywa (o czym wspomina w swojej relacji z 
1923 r. Leon Wabiński). W piekarni pracował\\ ykwalifikowany 
mistrz piekarski wraz z wyszkoloną grupą pacJentów funkcyjnych. 
Ich praca była wspomagana przez ogromne 1meszalmk1 do ciasta z 
napędem elektrycznym 1 p1cc, opalany \\ęglcm. w którym 
uzyc;ktwano wysoką temperaturę do wypieku p1eczywa. P1eCz;y\\'O 
.,.,yrabiano z własnej mąki, ponieważ szp1tal posiadał pola, na 
których uprawiano zboże i mtelil zboże prawdopodobnie we 
młynic w Międzyrzeczu, bądź w wiatraku koło Żółwina . 
liemniaki mielono równic7 na mąkę ziemniaczaną. a pstemcę na 
gT)'>Ik. które były potem u/y\\ane \\ kuchm vpttalncj (o 1upie z 
gry ~•ku \\\pomina w \WOJCJ pózmejszej relacji paCJent Hans 
Ralfs). 

lhote pochodziło z folwarków wpitalnych. Leczn1ca '' 
Ohrzycach postadała te h ai trzy: Gumperts/wf (po 1945 r. 
zmtcmono jego na7\"'ą na PGR .. Ohra". są to dL1siejsze 
Jclcniegłowy). Gut Ohrmmlde (1wany .,m1cjskun". pr;y obecnej 
ul Krótkiej w 1\.1i~d/yrzec.lu) 1 trzeci mały folwark o n1cznanej 

przetworów, folwark m1ejski dostarczał oborn1ka. którym 
ogrodntk nawoził swoje nasadzema. Wszystko tu d.ltałało jak w 
::.zwajcarskim zegarku. Pola uprawne szpitala ciągnęły się od 
zabudowań Obrawalde aż po Międzyrzecz. Podczas żniw 
pracowali na nich pacjenci. co potwierdza\\ SWOjeJ relacji Hans 
Rai f<> PisLe on, że cięźko pracowab w polu przy Lmwach a także 
plewtli chwasty w zbożu. B10rąc pod uwagę klasę z1em, 
upraWlano tu pewme Ziemniaki 1 1yt0. Mo:lhwe, :le takze kapustę, 

pon1ewa:l jeszcze w latach 
pózmejsLych upraw1ano i ktszono 
kapustę na potrzeby szpitala. Nie 
kiszono jej Jednak wbrew obiegowej 
opmu we wnętrzu tzw. KapuścianeJ 
Górki, ponieważ w tym miejscu do lat 
50-tych XX w. znajdowała się 
lodowrua 1 przechov.)'\vano bloki lodu 
obsypane IZolacją z trocm. 

Z całego menu S.lpltalnego 
jcdymc piwo, używane do posiłków, 
pochodziło spoza szpttala, pomeważ 
szpital nie mia~ swojego własnego 
browaru i pewme kupował piwo dla 
paCJentów 1 personelu z browaru 
Gumperta z Yfiędzyr1ecza (byłoby to 
raCjonalne z pov .. odu bliskości 

producenta t msk1ch kosztów 
transportu). 

Z po\\ yższego op1su wynika, że 
nien11eckie wladte Prowincji 
Potnańsktej , której podlegał szpital w 
Obrzycach dążyły do stanu. w którym 
sz pttal byłby Jednostką 

samowystarczalną finansowo Dokładano wszelkich starań. aby 
S7pttal dla chorych psychicznie nic był obc1ążeniem dla 
społeczeństwa Rzeszy. lecz prężnym przedsiębiorst\\ e m, które 
przynos i ąski. By przypominał wielką machmę, gdzie każdy jest 
trybikiem . Stąd nacisk na Iakładanie przyszpitalnych folwarków, 
ogrodu czy pól uprawnych. ró:lnorakich warsttatów. które 
produkują towar na sprzedaż. Pacjenci zarabiali na swoje 
utrzymanie. wytwarlając w warsztatach towary. uprawtając 
ZICmtą, czy wspomagając personel w Jego pracach porządkowych. 
ery pr1ygotowywamu postłków. Pacjenc1 "'sta\\ a h rano 1 po 
śmadamu uda-., al i stę do pracy. było 1ch pełno na uliczkach 
Ohrawalde. kiedy śpieszy h do swoich La JęĆ 'Je\\ tdu 1 nich było 
tak naprawdę zamkniętych na oddZiałach Jedynie pacJenci 
agresywm, meuleczalnu~ chorzy lub cierpiący na choroby zaka7nc 
byh zwolnicm z wszelkich obowiązków. S1pital Psychiatryczny 
miał wym1erne korzysc1 7 zatrudnienia chorych psychtC7niC. om 
natom1ast poprzet pracę wychodzili 7 choroby 
umysłoweJ i nabierali dośv .. 1adczema zawodowego, 
co ułatwtato 1m pó.lnicJ~Ze ;aadaptowanic s1ę do 
życ1apoza murami szpitalnymi. 

Katar.tyna SLt u ba-Frąckowia k 

n.ll\\ ic (będący skromnym Cltcrobudynk(m ~m zaCLątkicm ~-----------------------...._. 
d.li~ICJ~zego Lubo:.inka) Ws;ystkie folwarki miały ląClme 600 
ha nem upra\\ nych. pól '' arzyv .. nych (np. 1 k,tpustą, 
/11~111nl<lkaml ). łąk 1 c;adó\\ l\ a folwarku Gumperrsho( 
hodowano krowy, komc 1 sv .. imc. drob a takzc króliki(\\ 1945 
Rospmc za-.talt ich tu kllka-.ct). Praco\\ali w mm gospodarze. 
zamtdmem przez szpital. którym podlegali sk1erowani do pracy 
,." folwarkach pacJcnct. Wybudowano tu dla nich nawet 
budynek. '' którym noco\\alt . '\la Gut Ohrawalde (miejSkim) 
głównie hodov.ano krowy. L przeznaczeniem na udoJ mleka 
(wg relacJi dr. Rosenbcrga 1 1945 r.). Przy hodowli krów i 
dojenm pracowali pacJenci. którzy często tu nocm•ali (o czym 
\\\pomina znawca Obrzyc j Dąbro\\ ... kl). OpróCl mleka i jego 

Państwu 
Monice i Markowi Zglinieckim 

z firmy AGOS GROUP dziękujemy 
za stojak na płyn dezynfekcyjny do rąk 

-pracownicy "PRO-VITA" s.c. 
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Z międzyrzeckiegoratusza 
ABSOLUTORIUM l WOTU"' ZAUFANIA OLA 

BURMISTRZA 
Podcza<; ostatmeJ sesji radni jednogłośnie ngłosowali za 

wotum zaufama dla bunnl!'.trza Rem1giusn Loren.:<.~. a potem rÓ'ń-nie 
jednomyślnie udzielih mu absolutorium za ubiegły rok. 
W pos1edzeniu miejskiego parlamentu wzięli udział wszyscy radni. 
Wszyscy poparli tez proJekty uchwał dotyczących pracy burmistrza. 
Po zakończeniu głosowań R. Lorenz podz1ękował radnym 1 

urzędnikom. m m. swoim zastępcom Agnieszce Śnieg i Tomaszo'ń-1 
Markiewiczowi. skarbmczcc Kamlli Anioł-Szymańskiej i 
sekretarzowi Annie Sawce. ?odkreś lał ich zaangażowanie w pracę 
nad raportem o stanic gminy.- Dz1ęki ich profesjonalizmowi powstał 
dokument. który ma ogromne znaczenie dla przyszłości naszej gminy 
Burmistrz podkreślił, że niebawem rozpocznie się jedna z 
największych i najważniej~tych inwe~tycji w hi~toni gminy 
modernizacja oczyszczalni ścieków we wsi Św. WoJciech - Po 
zakończeniu prac oczyst.czalnia zabezpieczy potrzeby gminy w tym 
takrc~ie na wiele lat tape"'niał R. Lorenz. 

Podczas sesji samorządowlec podziękował też dwóm prezesom 
miejskich spółek Kallmierzowi Puchanowi i Tomaszo\\i 
Szmy1kiewiczowi z Zakładu Energetyki CieplneJ. którzy odeszli na 
zasłużone emerytury. 

POOZIEM:'IIA ESKAPAOAZMINlSTREM 
Podczas pobytu w woj. lubusk1m minister Funduszy i Polityki 

Regionalnej l\1ałgorzata Jaros1ńska-Jedynak zwiedziła podLiemia 
międ1yrzcck1ch bunkrów w Mm·eum Fortyfikacji i Nietoperzy "" 
Pn1ewie. Była zachwycona. Wcześniej rozmawiała z bumlistrzem 
Remigiuszem Lorenzem o planowanych przez gminę inwestycjach. 

Przed przyjazdem do Pn1ewa mmister Małgorzata Jarosiń~ka
Jcdynak spotkała się w Gorzowie Wlkp. t. WOJewodą Władysławem 
Dajczakiem i lubuskimi samorządowcami Rozmawialiśmy między 

innymi o dotacjach dla ~amorządów- mów1 R. Loren~:. Szansą na 

kolejne untJne dotacje dla naszej gminy Jest tzw. nowa perspektywa 
finansowa, czyli projektowany właśnie model wsparcia dla 
samorządów 1 pr tedsiębwrców, który ma U\\ zgłędn ić ichoczekiwani a 
1 wyzwania związane z epidemią koronaw1rusa. 

Obcenic jedną z największych inwc~tycji realizowanych w 
naszej gminie jest rot.budowa Muzeum Fortyfikacji i 1'-1etoperzy"" 
Pmewie t montaż "" podllemiach bunkrów kolejkt wąskotorowej. 
Koszt obu zadan to prawie 4 mln 200 tys . zł. - Realizacja tych 
inwestycJi jest możliwa dz1ęki umjneJ dotacJi w wysokości ponad 3 
mln 200 tys. zł. którą przyznało nam Ministerstwo Funduszy i Polityk1 
Regionalnej Podcns wizyty w Pn1ewie pani minister mogła 
zobaczyć, w jaki sposób zamierzamy wydać te pteniądze dodaJe 
burmistrz. 

Pam minister zwtedzila trasę turystyczną w podziemiach \1RU 
Miała te7 okazję przetestować transporter opancerzony BTR. W 
Clasie eskapady podziemnymi korytarzami towarzyszyli jej 
wicewojewoda Wojciech Perczal, R. Lorcnz i dyrektor mut.eurn 
Leszek Lisiech-Rozmawialiśmy o planowanych i realtzo\\oanych w 
naszeJ gminie innych inwestycjach oraz o iródłach ich finan~o\\ania. 
Liczymy bowiem na kolejne dotacJe z m1msterstwa. Przede 
wszystkim na fundusze europejskie zaznac/a R. Lorcnz. 

MIĘDZYRZECZ l ŚWIEBOOZIN: ,,MALŻE1\STWO" Z 
ROZSĄDKU 

Sąsiadujące ze sobą gminy łączy położenie. trasa szybkiego 
ruchu S3 i jej skrzyżowanie z autostradą A2, walory turystyc7ne i 
podobne kierunki rozwoju. Ich bunnistrzowic Tomasz Sieileki ze 
Świebodzina i Remigiusz Lorenz z \11ędzyrzecza - chcą wspólnie 
"'Y korzystać te atuty, dlatego podpisał! list mtency,Jny w spraw i e 
partnerskiej współpracy międty gminami. 

PobliskH: skrzyzowaniu dwóch najważmejszych ciągó'ń-

komunikacyjnych zachodnieJ Polski autostrady A2 i drog1 
ekspresmvej S3 to brama na calą Europę. A także magnc~ dla 
prtedsiębiorców. którzy chcą cksportm".ać swoje \vyroby, lub 
importO\\aĆ materiałydo ich produkCJI mówi R. Lorcnz 

Skrtyżo'ń-anie autostrady 1 "ekspresówki'' stara się wykorzystać 
także bum1istrz ~ąsiedmego S"" iebodzina T. S1clicki, dla którego 
podobmc jak dla władz l'vhędryrzccza najwai:niejszym celem JeSt 
rozwój gospodarczy mmsta 1 gminy. Podob1eństw międą obiema 
gminami jest znaCLnie więcej. ląctą je też walory turystyczne 1 
1wiązane z nuni wyl'ń-ania. - Ra1em moiemy zdz1alać więceJ . 
Dlatego po~ ta O O\\ iliśmy naw1ązać partnerską 'ń-~półpracę. Ptcrwszym 
krok1em Jest właśme podp1same listu intencyjnego w tej sprawie -
dodaje R. Loren?. 

List to:.tał podpisany w międzyrzcckim ratust.u. Jego 
najważnieJ:,le punkt) to planm\anie strategiczne 1 przestrzenne oraz 
rozwÓJ gospodarczy 1 w~pólnc dz1ałama na r1ccz poryskiwama 
inwcstoró\' .. - akcentuje R. Lorenz. Pozostalc dotyc1ą rewitalizac.ri 
obszarów zdegradowanych, ochrony dziedzictwa kulturowego. 
ochrony ~rodowi~ka, oświaty, kultury, sportu 1 turystyki, a także 
podnoszenia kompetencj11 um1ejętnośc1 mteszkanców oraz poprawy 
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mfrastruktury. 

NOWY WÓZ DLA STRAŻAKÓW 
Strażacy- ochotnicy z Bukowca dostaną nowy samochód 

ratowmczo -gaśniczy. który zastąpi wysłużonego JUŻ Stara z 1977 r. 
Star 244 z Ochotniczej Straży Pożarnej w Bukowcu nie pr.leszedł 
badań technicznych i od tego ubiegłego roku stoi w garażu. Szansą na 
zakup nowego pojazdu jest promesa, którą wojewoda łubuski 

Władysław Dajczak przekazał ostatnio strażakom. 

Pojazd ma być wyposa.lony w sprzęt gasmczy oraz 
specjalistyczne urządzema, używane przez strażaków m.in. podczas 
ratowania ofiar wypadków drogowych. Jego koszt oszacowano 
wstępnie na 760 tys. zł. Gmma wyłożynajego zakup 250 tys. zł, a 130 
tys. zł mają dolożyć towarzystwa ubezpieczeniowe, które wspierają 
takie projekty. Finansowe puzzle uzupełnia dotacja z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, która ma 
wynieść połowę potrzebnej kwoty, czyli 380 tys. zł. 

· Złożyliśmy już wniosek o dotację z WFOŚiGW. Wcześniej 
rozmawiałem o tym z prezesem .ltelonogórskiego oddziału funduszu 

mówi burmistrz Remtgiusz Lorenz. który jest jednocześnie 
prezesem miejsko-gm1nnego zarządu OSP. 

Samochód ratowniczo -gaśniczy będzie kolejnym pojazdem 
przekazanym strażakom z naszej gminy. Jesiemą 2017 r. służbę w 
OSP Międzyrzecz- Obrzyce rozpoczął nowy wóz bojowy na 
podwoziu mana. Kosztował prawie 700 tys. zł, ale na jego zakup 
gmina wyłożyła ze swojego budżetu tylko 150 tys. zł, gdyż blisko 550 
tys. zł stanowiły wywalczone przez władze dotacJe. 

:WIESZKAŃCY PRZESTANĄ ~ARZEKAĆ NA DZIURY 
IKALUŻE 

Budowa czterech ulic na osiedlu Nad Obrą przekroczyła już 
półmetek i powoli zbliża się do finału. To największa w tym roku 
gminna inwestycJa drogowa. Miasto otrzymało na nią prawie 2 mln 
780 tys. zł z Funduszu Dróg Samorządowych . 

Wiosną br. mieszkańcy ulic Ks. infułata Henryka 
Guzowskiego, Żołnierskiej, Alfa Kowalskiego i Sybiraków niszczyli 
podwozia i amortyzatory samochodów na dziurach, którymi 
poszatkowana była gruntowa nawierzchnia osiedlowych dróg. Po 
deszczach zamieniały stę w ogromne kałuże błota. w których gnęzły 
pojazdy, a piesi niszczyli obuwie. Już za kilka tygodni kierowcy będą 
śmigać swoimiautami po równychjak stół jezdniach, a pies t zapomną 
o kałużach i błocie. Ich budowa przekroczyła już półmetek i powoli 
zbliża się do końca. Drogowcy z Piły wykorytowali drogi, teraz 
utwardzają je tłuczniem i montują tam kanalizację deszczową, a na 
Żołnierskiej rozpoczęli budowę chodników. 

O gminnej inwestycji na osiedlu Nad Obrą informowaliśmy 
ktlka razy na naszych stronach internetowych 1 w lokalnych mediach. 
Przypominamy, że przetarg wygraJa spółka ExaloDrilling z P1ły. 
Gmina zapłaci jej niespełna 5 mln 194 tys. zł. przy czym jak 
zaznacza burmistrz - władze miasta wywalczyły na nią dotację z 
Funduszu Dróg Samorządowych. 

Łączna długość remontowanych dróg wynosi nieco ponad 

jeden kilometr. Termm zakończenia inwestycji zaplanowano na 31 
1.1erpnia 

Burmtstrz podkreśla, że remonty dróg w mieście i pobliskich 
wioskach należą do najważnieJszych inwestycji realizowanych przez 
władze gminy. W ub.r wybudowano nowe drogi w Kalawie i 
Wyszanowie. Mimo epidemii koronawirusa, gmina nie zwalnia 
tempa. - Przed kilkoma tygodniami otrzymaliśmy 2 miliony 754 
tysiące złotych na remont ulicy Długiej - dodaje R. Lorenz. 
Sukcesywnie naprawiamy drogi znajdujące się w najgorszym stame. 
Niestety, wszystkich od razu nie wyremontujemy. Dlatego prosimy 
mieszkańców o cierpliwość. 

WOJENNA PUŁAPKA CZEKANA TURYSTÓW 
W podziemiach Międzyrzeckiego Rejonu Umocmonego 

otwarto nową trasę turystyczną. Szlak kończy się w bunkrze nr 719, 
gdzie turyści mogą zobaczyć i przetestować zapadmę, która 
blokowała dostęp do schronu. - To jedyna czynna zapadnia tego typu 
nie tylko w bunkrach MRU, ale w całym kraju - mówi Leszek 
Lisiecki, dyrektor Muzeum Fortyfikacji i Nietoperzy w Pniewie. 

Bunkry MRU są turystycz.nym pr7ebOJem gminy i całego 
regionu. W ubiegłym roku międzyrzecki odcmek zwiedztło ponad 40 
tys. turystów z caJego świata. Najw1ęks.tą popularnością cieszą się 
podz1emne trasy w Muzeum Fortyfikacji 1 Nietoperzy w Pniewie. Na 
ZWiedzających czeka tam wiele atrakcji Na powierzchm zobaczą 
m.in. ekspozycję sprzętu bojowego z czasów ll wojny światowej. Po 
wejściu do bunkra wyobraźnię turystów rozpalają pomieszczeniadla 
załogi i pancerne kopuły, a w podziemiach adrenalinę podnoszą im 
koszary. magazyny i labirynt korytarzy. 

- Z myślą o naszych gościach otworzyliśmy kolejną trasę. 
Wycieczka trwa trzy godziny, a jej ostatnim akordem jest zwiedzanie 
bunkra 719, który był jednym z dwóch bojowych ogniw grupy 
warownej Gneisenau. Turyści mogą tam zobaczyć czynną zapadnię, 
która broniła dostępu do tego obiektu - mówi dyrektor Les.lek 
Lisiecki. Zapadnia została ostatnio uruchomiona przez pracowników 
muzeum i miłośników fortyfikacji. Dyrektorplacówki zaznacza, że to 
jedyna sprawna zapadnia tego typu nie tylko w międzyrzeckich 
bunkrach, ale w całym kraju. Znajduje się przy wejścm do bunkra. 

- Gdyby żołnierze nieprzyjaciela jakimś cudem sforsowali 
pancerne drzwi, obrońcy podnosili zapadnię. która po ustawieniu w 
pozycję pionową blokowała korytarz prowadzący do pomieszczeń. 
Odsłaniała Jednocześnie pułapkę w postaci szybu o głębokości około 
czterech metrów. W dodatku obrońcy mogli masakrować atakujących 
ogmem z karabinu maszynowego, gdyż na wprost wejścia znajduje 
się strzelnica - dodaje znawca fortyfikacji Andrzej Chmielewski, 
który jest autorem wielu książek o przyrodzie i historii Ziemi 
Międzyrzeckiej . Nowa trasa jest odpowiedzią muzealmków na 
epidemię koronawirusa i związane z nią obostrzenia. Możemy w ten 
sposób rozproszyć turystów, którzy zwiedzają bunkry. Dzięki niej 
poszczególne grupy nie mijają się ze sobą podczas eskapady w 
podziemiach - dodaje L Lisiecki. 

Więcej informacji na temat bunkrów i możliwości ich 
zwiedzania na stronie www. bunkry. p l. 

MAMYNOWE FOTOŚCIANKI 
Pierwszą fotościankę ustawiono przy placu zabaw dla dzieci 

mtędzy Bulwarem Jana Pawła II i ul. Ogrodową. Autor projektu 
uwiecznił na mej kilka najbardzlej charakterystycznych budowli 
naszego miasta - m.in. zamek i ratusz. Druga przedstawia jeden z 
naszych turysrycznych przebojów, czyli kąpielisko nadjez. Głębokie 
i zamontowana została przy placu zabaw nad tym malowniczym 
akwenem. 

Autorem projektu jest i lustrator książek z Zielonej Góry Robert 
M. Jurga. który specjalizuje się wprawdzie w rysunkach bunkrów i 
zamków, ale doskonale sobie radzi także z pejzażami i karykaturami. 
Znawcy fortyfikacji znają go jako autora licznych publikacji na temat 
Międzyrzeckiego Rejonu Umocnionego. Zaprojektowana przez 
niego fotościanka jest jedną z atrakcji Muzeum Fortyfikacji 1 

Nietoperzy w Pniewie. 
Fotościanki są ostatnim projektem, który został zrealizowany w 

ramach tzw. budżetu obywatelskiego. Gmina zapłaciła za nie 11 tys . 
zł . 
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KOLEJNE KO~PUTERY DLA l CZ 'd ÓW 
PODSTAWÓWEK 

~tcbawem 40 uczniów otrzyma laptopy ze ~re~ialistycwym 
oprogramowaniem, które umożliwią im zdalniJ naukę . 
Komputerów będiic jednak v.ięccj, gdyi ~ina ogłosiła koh:jny 
pm!targ na ich zakup. 

Prtypominamy, że najptcrw gmtna otrzymała z Mini<.terstwa 
Cyfrp.acji 80 ty:.. zł. za które kupiła J7 komputerów z 
oprogr-.unowanicm, a przed kilkoma tygodniami dostali~my kolejną 
dotaqę na ten ceł. 

- Druga dotacja wyniosła aż 95 tysi~cy złotych. To 
maksymalna kwota, jaką mogła dostać gmina wielkości 

!\fiędryrt:ccza. Planowaliśmy. że kuptmy za nią 40 laptopów. Po 
przetargu zo.-,tało nam ponad 12 tystęcy złotych, dlatego niebawem 
oglo .. imy kolejny, dzięki ctcmu do rąk uc.tniów trafi o kilka 
komputerów więcej - wyłteza Katarzyna Szadkowska, która 
kieruje Wydziałem Rozwoju Gospodarczego w międzyr-zeckim 
ratu"tu. 

Drugi przetarg \"')'grala fim1a Kombit z Poznania. Za 40 
łaptopów z oprogramowaniem gmina zapłaci jej R2 tys. 705 zł. 
Umowę podpbano 6 lipca i pod koniec miesiąca komputery trafią 
do ratusza. a następnie do szkół i uczniów. 

S PRZEDAM 
Garaż o pow.18,6m2 

Międzyrzecz, ul. Mieszka I (za Lidlem) 
Cena 20.000 zł- do małej negocjacji 

teł. 608 31 O 665 

Informacje z USC 
w Międzyrzeczu 

Urodzenia: 
l. Wiktoria Dubaniewicz c. Łukasza i Katarzyny 
2. Maja Lena Fabiańska c. Marius7.a i Anety 
3. Leon Gcrlach s. Łukasza i Moniki 
4. Katia Konieczna c. Kacpra i Eweliny 
5. Julia Maria Kopyto c. Marka i Emilii 
6. Maria Irena Pihan c. Damiana i Mileny 
7. Ksawery Krzysztof Rutkowski s. Dariusza 

i Marleny 

Laptopy mają ulalwu~ dzieciom tt:w. ~:dalną nauk~. Obie dotacje 
gmina dostała w ramach mjdowcgo programu Zdalna S:.rkoła . - Jc~łi 
mini~ter,two ogłosi kolejny nabór, natychmiast wy<:tąptmy 1 

wmosktem o następną dotaCję Lapowiada burrnbtr1: Retmgiust 
Lon:mr_ 

KTÓRA GOD.l i"\A? '-,KORZ\ STAJ Z Z~ GARA 
SI.O"\ECZ~EGO! 

Prty ul. S~.tica zamontowano zegar słoneany. Jest bardzo 
dokładny. Zegar ... toi na nicwielkim po ... tumencic na ,((\\Cr/c na 
w'):..Oko~ei Szkoly Podstav.owej nr 2. Wykonany jest z metalu, a 
godziny wskazuje ci..:ń zamontowanego ,.,.. ptomc mctało\\ego 

wskaźnika . Mołcmy na nim :.pra\HUJĆ godJiny międq stó ... tą rano i 
SL.Ó:-tą po południu . Otao.ają go kwiaty i roqiny oJCdobnc, pucebodnie 
mogą tam odpocz<łĆ na ławeczkach. 

Korzy:-tając ze słonecznej pogody, posLanowiliśmy sprawd1ic. 
c~:y zegar jesl dokładny. Przc!\zcdl te:, t bez zar.tutu. O god.L. l l .07 cieii 
w~kaintka pokrywał s t~ z uymską jedena~tką. 

Słoneczny cz.a<;omieo. zamontowano w ramach programu 
rew llahzacjt zieleni mtejskiej i miejsc rekreacyjnych, o któl)m wiele 
raty inforrnowali~my na navych stronach intcmctOW)Ch i w lokalnych 
mediach. Przypominamy, 'ie gruntownego liftingu doczeka się lub już 
~ię doczekało 11 różnych miejsc w naszym mieście. gdzie zasadotono 
około 40 ty:,. krzewów ozdobnych i drzew oraz zamontowano rói:ne 
elementy ł7w. małej architektury - od ławeczek i pergoli po budki 
lęgowe dla ptaków. 

Dariu.u Brożek 
Urząd Miejski 

8. Paweł Schiller s. Michała i Agnieszki 
9. Nadia Tomaszewska c. Michała i Nikoli 
1 O.Ada Zboralska c. Michała i Kornelii 

Zgony: 
l. JózefBaran ur. 1942 za m. M iędzyr~:ccz 
2. Alicja Golwiej ur. 1970 ?.am. Szumiąca 
3. EwaJakomiecur.l948zam.Międzyrzecz 
4. Maria Kownacka ur. 1951 zam. Międzyrzecz 
5. Jan Laskowski ur. l 938 zam. Kursko 
6. Helena Lechert ur. 1927 zam. Gorzyca 
7. Stanisława Osadnik ur. 1923 zam. Wyszanowo 
8. BogumHa Sznurowska ur. 1946 zam. Międzyr;:ecz 
9. Wojciech Wrzak ur. 1952 zam. Międzyr.tccz 



MIĘDZYRZECZ . 

UL. REYMONTA 4 

797 750 252 
605 35 211 
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Ekspresowa naprawa ··- - - ·- - ---. 

PROTEZ ZĘBOWYCH 
tel. 0957412411 695261080 

j}unula S'aM?hu 
Pracownia Protetyczna 

Międzyrzecz os. Generała Sikorskiego 7 
CZYNNE 

PONIIEDZ1Ał..KIII ŚlłODY W GODZINACH a.00-1T.OO 
WTO.-KI. CZWAJITKII PIĄTKI W GODZINACH 8.00..15.00 

STANISŁAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby US4U, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 
Badanie słuchu audiomctrycznc. 

14 i 28.08.2020r. w godz. od 14:00 do l6:00 ... 
MiędzyrLccz. os. Centrum 3 przy aptece 

''Aspirynka '' (wej.kie od strony m>ied/u) 

Rejestracja telefoniczna: 608 802 553 

anusz JaskoUJicz 
Specjalista ortopedii 

i chirurgii urazowej 
Przyjmuje w poniedziałki 
w godzinach od ts-' do 17 .. 

66-300 Międzyrzecz ui.Konstytucji 3 Maja 16 
-gabinety "Nagietek" obok sklepu medycznego 

tel. 691 37 86 86 

GABINET UROLOGICZNY 
lek. med. Roman Turowski 

specjalista urolog 
(badania USG układu moczowego i prostaty) 

przyjmuje we wtorki i czwartki 
w godzinach 15.30-16.30 

Międzyrzecz ul. Wojska Polskiego16 
tel. 601 911 019 

, Gabinet Stomatologiczny 

lek. storn. Zdzisław Sobkowiak 
Międzyrzecz os. Centrum 3B 

teł. 95 7 41 2803 . . 
przyJmUJe: 

poniedziałek , środa. czwartek -
- 16.00 - 18.00, wtorek- 9.00 - 12.00 

Pracownia protetyczna 
*Materiały wysokiej jakości 
* Prace wykonane 

z najwyższą starannością 

NAPRAWA PROTEZ 
Gra!yna Grocholewska 
uL Mieszka l 23 
66-300 Międzyrzecz tel. 668 461 439 

Zapraszamy do czytania nas \V sieci: 
Numery archiwalne POWIATOWEJ: 

Biblioteka Cyfrowa 
Uniwersytetu Zielonogórskiego: 

https://zbc.uz.zgora.pl/dl ibra/publication/6127 

7#structure 

SPECJALISTYCZNA 
PRAKTYKA LEKARSKA 

"JEDNO SERCE" 
lek. Katarzyna Grela-Cyndecka 

Specjalista Chorób Wewnętrznych 
Kardiolog 

EKG, ECHO SERCA, HOL TER EKG, 
HOLTER CIŚNIENIOWY, TEST WYSIŁKOWY 

MIĘDZVRZECZ ul. 30 Stycznia 35A 
rejestracja telefoniczna 517057501 
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Uczniowie pierwszych klasmiędzyrzeckichszkół w r. szk. 2020/2021 
SZKOŁAPODSTAWOWANR2 

Alechnowicz Szymon 
Balcer Micha l i na 
BatorKuba 
BożekJulia 
Brylewska Nadia 
Bystrzycka Marta 
Czajkowski Aleksander 
Czaplewski Filip 
Czarniecka Julia 
Fronczak Hanna 
GocFilip 
Grocholewska Zofia 
Guśniowska Natasha 
Hnatów Bartosz 
Jackiewicz Poła 
Jackowska Jagoda 
Jakubowski Kamil 
Jankiewicz Dorian 
Janowski Szymon 
Jóźwiak Igor 
Kacprzak Zu7anna 
Kancelarczyk Filip 
Kancelarczyk Franciszek 
Kilanowski Jan 
Konieczny Jan 
Kowalczyk Pola 
Kowalski Wojciech 
Krakowska Maja 
KuligJan 
KurLena 
Kurzyńska Martyna 
Łagowski Michał 

Lotceki Fabian 
Michałska Lena 
Mokrzycki Aleksander 
Nakonieczny Wiktor 
OsadaLiiianna 
Pasiński Jakub 
Pawłowski Grzegorz 
Piekarska Zuzanna 
Pietrusik Blanka 
Potoczny Oskar 
Przybyszewski Tymoteusz 
Roszkowiak Ewa 
RucAdela 
Sieratowski Cezary 
Skoropińska Marika 
Skrzypkawski Witold 
Stankiewicz Jakub 
Szałata Wojciech 
Szawała Radosław 
Szlachtycz Maksymilian 
Śpiewak Wiktor 
Środecka Julia 
Świątkiewicz Klaudia 
Świerczyński Kacper 
Tomaszewski Al eks 
Trocer Zofia 
Urbanowtcz Julia 
Walkiewicz Oliwia 
Wandowska Lena 

Wiese Zuzanna 
Woj as Michał 
Woźniak W1told 
Zaborowicz Lena 
Ziarkowska Kinga 
ZogaOiiwia 
Żamowska Hanna 

SZKOŁA PODSTAWOWA NR3 

Balińska Maria 
Bu rdzy Tobiasz 
Ch murzyńska Zofia 
Grzywna Na tan 
Hulecka Dominika 
Jaczewska Wiktoria 
JarkowskaNeta 
J ędrowskaAleksandra 
KabzaBorys 
Kanduła A Ieksandra 
Kociubawska Wiktoria 
Lachman O Iiwia 
ŁopataAleksandra 
Milewski Kacper 
NguyenthiAnh 
Osiński Stefan 
Sabiło Eliza 
SawińskiAlan 
Siwierski Jakub 
Szuba Filip 
Wasilewski Radosław 
Wawrzyniakkalina 
Więcek Na tal i a 
Woźniak Wojciech 

SZKOLA PODSTAWOWA NR 4 
Błochowicz Minnił 

Czochra Katia Maria 
Dzięgielewski Antoni Franciszek 
Januszkiewicz Zofia 
Jerzyk Julian Sławomir 
Jędraszak Zuzanna Marta 
Karpińska Roksana Barbara 
KasikAłan Wiktor 
Kowal Wiktor 
Kusz Patrycja Justyna 
KuźmiczAleksandra Helena 
Ludkowski-Rutka Marcel Leon 
M ajkut Juliaona 
MakarewiczAlicja 
MazuraMaja 
Najłowicz Filip 
NeffNatan 
Owsian Paulina 
Pomesna KajaAgnieszka 
Przygodzki Ksawery Jędrzej 
Rogala N atasza 
Semkło Ksawery 
Sławiński Igor 
Tylkowski Wojciech 

SZKOŁA PODSTAWOWANR 6 
Klasa lA 
Bartkowik Stanisław 
BednarukNatalia 
Berczyńska Marta 
Czarniak Marta 
Darmosz Seweryn 
Dzwilewski Wiktor 
KopkaLena 
Krasiński Kornel 
KrólLena 
Lachmao O Iiwia 
LigenzaOiiwia 
Luty Bartosz 
Okińczyc Hanna 
Otto Kacper 
Pawłowski Wiktor 
Paździora Antoni 
Słodowy Kajetan 
Rózański Igor 
Sroga Maksymilian 
SurdygaMarta 
TurekMarcel 
Wrzołek Dominik 
ZającJulia 

Zawadzka Zuzanna 

Kłasal B 
Adamski Patryk 
Bronisz SandraAnna 
Butlak Hanna 
Ciesek Zuzanna 
Dąbrowska Weronika 
Dwojewski Igor Tadeusz 
Fabian Lena 
Furmanek Jędrzej Stanisław 
H na t M ateusz 
Kaplo Szymon 
Kawałekfilip 

KlatkaLena 
Maslej Maja 
MiklasJulia 
Mikołajczyk Aleksander 
Pawłowski Nikodem 
Rokicki Tymoteusz 
Rokita Wiktor 
Rosolak Michalina 
Sarbak Marcel 
Sędrowska Zuzanna 
Sosuiski Norbert 
Stankiewicz Jakub 
Tarkawski Wiktor 
Żak Urszula Agnieszka -

Dyrekcja Szkoły Podstawowej Nr l 
nie wyraziła zgody na publikację 

nazwisk pierwszokJasistów. 

Opracowała Wiesława Chamienia 
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Powitaliśmy lato w Kalsku 
16 czer"ca '\1ięd.tyr.teckj Salonik 

Literacki powitaJ Jato \\ gościnnych 
progach Doroty Rut) -Zdanowicz l\ 
Kal~ku . Dorotka JC::.t nas1a. \11cszka v. 
Pllrkny m domu, dom otac7a piękna zielona 
otulina. v. srodku piękny ::.tav... a w mm żaby. 
Czy me p1ękne? 

Ka7dy 7 uc7estnikov .. teJ niecodzienneJ 
wyprawy v<ybrał miCJ'>Ce do c1ytama SWOJeJ 
poelJI. Tłem był wspomniany stav.., były 
kwiaty na schodach. pergole. wy-.oka trav .. a. 
na\\et -.wry plot (~tare płoty są urokliwe, 
wysoka tra\\ a Jest urokliwa. a ludne ~ą p1ęk.ni 
jak h\ mty). Całą scenerię uwieczniła na 
film11.: '\1agdalena Puka, bibliotekarz w 
Bibliotece Public.tneJ '' M Ięd.ryrzeczu . 
Magda tc.i jest na-,?a Rozpoczęcie i 
1akończenie spotkama wypclmła dobrym 
-.łowem Renata Dyla. tałoFyci elka 1 S7cfO\\ a 
Salomku. Có7 JeszcFc dodać? Słonce 
świec iło. ctuc było lato i po prezentacji 
\\ 1ervy pr7ysiedii~my na tarasie. by 
delektov.ać s1ę kav..ą. dobrym sernikiem 
upiec7o nym pr7C/ mamę Renaty 1 
opowiastkami 7 pr7cwlości. Pr7es7łość Jest 
watna, Jednak puystłosć jest dla nas 
odrobinę ważn i cjs7a. Bo . . pod jakie 
str7cchy trati kiedyś nava twórc10ść'! 

Jeś li będziecle Pań..,two w Kalsku. 
zapytajcie Dorotk.ę o mieJsCa, \\ których 
crytahsmy naszą poezJę. W tych mieJ~cach 
zadnała ~ię h1stona. \tl arny juz \\ ła•,ną stronę 
na Facebooku: Międ~:yr~:ccki Salomk 
Literacki 1 zapraszamy do obejrzenia 
nagrania 1 powitania lata, a w tym v. ydaniu 
Pov. iatOWCJ po jednym\\ 1erszu 

Za \1iędzyrzecki ~alonik Literacki 
Maria :\farciniak 

i\'t1d wodami 
Ramiona są odrcrbną kra i ną 
śnię w m1ękk.ośct mchu. 

SmakUJCSZJ3godami w moich ustach. 

p1eścis7 spokojem leśnych ziół. 

Płynic we mm e cichy strumień 
nie pamiętam 
COlOŚWiat 

kroczę za tobą polanami kwiatów. 

Prowadzisz mnie nad wody, 
gdtie mogę odpoc7ąć. 

Kamila Kogut 

Po(·alowalaby m 
Ot tak sobie, tak po pro~ tu 
pocałowałab) m ... 
letni ranek, co tak s7ybko 7111 ka 
\\ pogom 
,ra dniem 
podmuch wiatm. co szybko znika 
gdl.ICŚ 
i mart wą.lepka ciszę 
która otacza mm c 
Poca łowałabym mcbo 
S Wiat 
varąmgłę 
ja po prostu 
poca łowałabym Cię ... 

\1aoena \\ ieczorek 

*** 
A je~ li ty lko na mnie 
kiedyś spoJrzcc zdołasz 
i nic nic widzieć" ięccj, 
nic sły::.zeć . jak ktoś wola 
i \\/rok.iem tym obcjmics.t 
ten nasz w szechśw1at cały. 
\\ y znaczy'>7 mu gr·mice 
tobaczyc;z,Jakjest mały ... 
Gdy \\TCSZCIC nam p<.vwolisz 
t) m szc7ęściem iyć ' 'c dwoJe. 
W prtCSir7Cnl. W ktÓrCJ biJe 
Jedno serce moje 
l dzie lić si ę nie trtcba 
miłością, której mało. 
Ach.Jak.ie bym tak chciała . .. ! 

Ach. gdyby tak. ">Ię dało ... 
Aleksandra Biela 

Lato 
Zajrzało. zaświeci ło. 

Ladrgało 

Lato 
Zapachniało, 7a.,zumiało 

Lato 
Chłodem poranka 
rozbudZiło 
Lipojną nocą 

otuliło 
Lato 
Ptas1m śpiewem 
rozbawiło 
1 żab rechotaniem 
Ś\\ 1cr~zczy gramem 
um1hło 

na miłość c7ekamc 
M iętą zapachn i ało 
kluczem żurawi 
odleci ało 
Lato 

Dorota Ruta - Zdanol\'icz 

*** 
1\ie mogę oddychać 
Z każdym dniem z tmdem łap1ę 
oddech 
Powietrze staJe się gęst'>7e 

Nic mogę oddychać 
Każda myśl pozbawia mnie 
powietr73 
My~hjest eorazv.. ięcej 

N i e mogę oddychae 
Potrzebuję reanimaCJI 
Potrzcbuję Two1ch pocałunków 
Potr zebuję pO\\ ietr za z Twoich płuc 
Potrtebuję miłości t Twojego serca 

*** 
ta długie dni t krótkie noce 

Łukasz 

Romaniak 

1a lctm deszcz. za'' 1atr t buue 
7a cieplą 7tcmię. 7a kału7ę 

za czerv. i en 1 pudrov .. ) rói 
za popiel. błękit. biel kremową 
ta fiolet, tielct1oli\\ ktmą 

ta ogród głośny miodnych pszc7ół 
ta kosz tm..,kawck i maliny 
ta wi~nie, ~lm ki 1jci.yny 

za pyszne CI a ... ta 1. mat k. i rąk 
za nalesnik1 z owocami 
1 za pierogi Z Jagodami 

ta mgły nad\\ odą. zapach łqk 
i'a '' Iej..,ką Ch/l; s iclsko..,ć pejzaży 
za v .. szędoby l <>ki piasek plaży 

i ... szał lipcm\ych '']przcdazy 
kocham lato 

!\laria \1arciniak 
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SPOTKANIE z MAŁGORZATĄ TRZASKOWSKĄ 
09 lipca 2020r. w Przytocznej odbyło się spotkanie pa6 z 

powiatu międzyrzeckiego z kandydatką na pier~szą damę -
\1ałgorzatą Trzaskowską. Spotkame mtało charakter 7amkmęty 1 

kameralny Z każdej gmmy przyjechały pame zwtą?ane 7awodowo z 
ośwtatą 1 edukacją, gdyż taka była formuła spotkam a Przyjechały też 
uczcnotce z hecurn ogólnokształcącego. Małgorzata Trza~kowskajest 
mamą dwójki dztecJ w w1cku szkolnym i ma swoje dośwtadczema z 
tch edukacją, w tym ~e .. ~dalnym nauczaniem'', więc chciała 

dowtcdzicć się J3k ten proce~ pr1cbiega w małych mia.-.teczkach i na 

terenach wiejsktch. Chctała m1eć me ty lko stołeczny, ale także gminny 
1 powiatowy obraz kluczowych spraw zw1ązanyeh z edukacją dZieci 1 

młodzteży Chciała posłuchać nas kobtet, gdyt jak podkreśliła, to 
główme na barkach kob1et (matek) spoczywa codztenny mozolny trud 
wyehowama młodych pokoleń 1 głównie w ręce kob1et (nauczycielek) 
oddajemy edukację swotch dz1eci . 

Mówtłyśmy o system te oświaty, proces te nauczanta L realizacją 
mes~czę!>nych podstaw programowych oraz o -,kutkach fatalneJ 
deformy. Polonistka ucząca w sLkole średmeJ stw1erd.11 ła, ze teraz stała 
stę rzecz -.traszna. gdyi pflywrócono hstę lektur sprted 40 lat. Tych 
tekstow, tych słów młod11ei nie rozumte. gdy; naptsane są 
anathronicznym jęLyktem Przedstawiają tdee odemanc od 
współczesnego życia. Uczniowie me chcą 1ch czytać. Je-.t teraz 48 
takich lektur do pr7eczytania np Odprmta pMifi,~ greckich. 
Pr=ed1~iofnie. l.ud;;ie he;;domm Natomtasi nauc~y(;tclka Języka 
ang1elskh::go powtedztała wpro!>t. podstawa programowa jest 1byt 
obszerna 1 1by t szczegółowa. co"' dob1e m ternetu jest betsensem aby 
wkuwać szczcgólikt, ktorc s 1 ę dynamteznie denktualizują, gdyż 
mo7na w każdeJ chw1h, me wychodząc z domu. ~kor;y~tać z 
aktualnych danych. KoleJne osoby podkreślały, ;e tTcsCI pro~rramowe 
niC ~a dostosowane do potr?eb wspołcze~nego świaw Do d;isiaj MEN 
nic dKe uja"'nić autorow tych ~kandalic1nych podstaw 
programowych . Stkoła me mo;e uczyć samod1ielno~ct, 
krcatyv.nosci /niknęły przcdmtoty arty~tyczne. !'.te n1c mÓ\Idffi) o 
rysunku, tancu. muzyce. ~auczyctelka geograłi1 stwierdziła. że 

nalc.lałoby ten system zlikwidować. gdyż d11eci przez ten system 
pfle~tały lubtć szkołę. Podkrcśhła, że w obecnym sy:-.tcm1c edukacji 
n1c ma 1mcj,ca na zaszczeptanie tolerancji i empatu dla slabszych. 
niepełnosprawnych, innego koloru skóry. innego sy~temu wartości. 
Dziecko pr;estało ro?UmleĆ trcśc1 edukacyjne, które ~ię 1m wtłac1.a. 
me daJe rady podołać zadamom. w1dzi dysonans treści do nauczenm \\ 
szkole 1 otaczaJącym go zyc1em. Dz.iecko źle się czuje w taktej szkole 
W tym mieJSCU posypały -.ię przykłady systemów edukacyJnych 
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zachodmch panstw m. m. Danii. Nomcg11. Niemiec, które nie dość. że 
są raCJonalne i prZyJazne dzieciom. to przede wszy!.tkJm są uiytecznc 
dla ro7Woju społeczno- go'ipodarczego tych państw Nauczyciello..I 
alannowały. że w Polscc alo..tualnie mamuje się potenCJał młodych 
ludzi. co prowadzi do zacofama kraju i pauperyzacJi społeczneJ 
Powiednaly. że medofinansowame OS\\<Iaty doprO\\-adzi ło do 
nadmiemeJ łlczebno~ci kła'>. \nckicdy klasy liczą do 40 uczniów. 
Łqczy !>Ię klasy w duże grupy, przez co nauczyciel nie Jest '" s tanie 
dobrze poznać uczniów 1 pochylić s1ę nad ich zdolnościami Oceniły, 
że roku na rok Jest corat gorteJ, dodatkowo sytuacJę w szkołach 
pogarsza nadmierna biurokracja tabierająca cenny cta~ na pracę z 
uczniem. Nauczycielki powiedllały. że me wiedząj u.i: do kogo mają 
krzyczeć o wysłucham e i pomoc. 

Glos zabrała młodz11:1 licealna. Dodała jcstcze sWÓJ iał do 
kuratorium oświat). mówiąc że me chce ono \\spółpracować z 
młodticią i ogranicza ich IniCJatywy. me chce słuchać ICh problemów. 
umcmotłm 1a promocję tolerancJi np ... tęczowy piątek" oraz tępi 
nauctycieli, którzy próbują pomóc uczniom. Puyv .. olano w tym 
mieJ'Cu prteraiające h 1stone dticci. które potostawlanc bez pomocy 1 
wsparcia dorosłych popełniaJą coraz clęŚciCJ samobójstwa, gdyż 
rodzice Ich me rozumieją. SI kola stała się nieprzyjazna. a t TVP płynie 
mo\va nienawtści. \.1lodzi po\\ iedltełl \1ałgorzac1e Trta,kowskieJ. że 
potrzebują nowoczesneJ edukacji. tolerancJI. ochrony klimatu. te 
tak i e wartości dają możliwość przeżycia na tym ŚWICCII! 

\1algortata Tr/a~kO\\!II.a p~ tała 

naucącielek co one uobił~ b~ w 
pi er\\ u ej kolrjno~ci, aby naprawić 
o~ w i a t ę. OtrLymała c t ter) prior) fetowe 
wskaLówki: 1. odchudtić podstaw~ 

programowe; 2. zmienić listę lektur; J. 
ukierunko'~ ać ~y~trm na pracę 7 uczniem 
zdoi n~ m i mniej Ldolny m. (nauClanie 
profilo\\ane j ak np. " '\iemcucb): 4. 
ogranicz)Ć biurokrację i LJik,,idO\\aĆ 
zbędne struktury kuratoriÓ\\, a 
pieniąd.te W)da\\ane na ten cel 
pr1e:10acty ć na "'sparcie pedaf(ogicLOC i 
p!lychologie7oe uczniów. 

Małgorzata Trta~kO\\~ka 

zapowiedt1ala. ie gdy tostame p1em·szą 
damą wesprze męża 1 oboje .. !>taną na 
głowie aby zapewmć dzieCIOm 1 młodz1ezy 
nowocze-.ną edukację I zatrzymać ten walec 
nienaw1~c1. który idzie przcL Polskę". 
Powiedzmln także. 7c ~zkoła powinna 

uczyć jak. budować dobre relacje 1 Jak być otwartym na drugiego 
c1łow icka. Powinna uc.lyć r Leczy praktycznych i potr 1ebnych w życiu 
takich jak przed-,iębtorczo~ć. kreatywność, pod~tawy b1zncsu - od 
naJmlod!>zych lat. Edukacja ma sprzyjać młodym lud71om także w 
małych miejscowościach, na wsiach i małych mia..-.teczkach. aby nie 
mu,u:łl om uciekać do pracy do dutych mtast. aby potrafili poradnć 
sobie w swo1ch rod11nnych m1eJscowosc1ach Pod~umowlljąc 
powiCdllała. że ze spotkan1a l kob1etami w PrzytoclnCJ wychodzi z 
energią 1 pomysłami na to. co moina popra\\ 1ć w obvar1e edukacji. 
Na nkończente spotkama zrob1łyśmy sobie wspólne pamiątkowe 
1djęcia, którymi chętnie dzielę s tę z Czytelmkam1 Powiatowej 

Gdy pis.lę dla Państwa tę relację - 14.07.2020 - znany jest 
W)'nik W) borów preZ)denckich. \1niej więcej połowa z nas chciała 
Pobk1 takieJ, o jakiej mówił Rafał Trzaskowski. Mmcj więceJ druga 
połowa pozos,tała pr1.y tym co było. M1mo takiego wyniku 
wyborcLego. \1ałgorzata Trtaskow~ka tam1erza nadalangazować s1ę 
w sprawy kobiet w Polsce. Na ~wo1m profilu podnękowała za głosy 
oddane na małżonka Rafała. Akcentowała siłę kob1et i napisała: 

.. szcLególnie dziękuję wszy~tkim kobtetom. które me bały s1ę wziąć 
sprawy w SWOJe ręce". 

Mały kącik kulinarny 
wymieszać. dodać ohwę. sól i 
pieprz do smaku. Wstawić do 
lodówki do "przegryziema''. 

Witam Państwa w kolejnym cyklu Małego kącika 

kulinarnego. Dziś zaproponuję przepis na kotlety z tuńczyka z 
puslk.i i surówkę do ryby no i OCZ}wiście coś słodkiego- bardzo 
proste i Sl}bkie w wykona !li u ciasto l o"·ocami 

Kotlety z tuńczyka : - pół kilo ziemniaków, 2 puszki 
tu ńezyka w zalewie własnej, 2 jajka plus l jajko do panierowania, 
lłyżka mąki ziemniaczanej, pól cebuli, mały pęczek SLU)'piorku, 
sól, piepr.t do smaku, bułka tarta, olej do smalenia. 

Ziemniaki gotuję bez soli, odcedzam, dodaję odsączone 
dwie puszki tuńczyka, 2 jajka, łyżkę mąki ziemniaczanej, pół 
drobnej posiekanej cebuli, SlCLypiorek sól, pieprz do smaku ( 
je..ieli masa jest luina dodaję jes.tc.te trochę mąki ). łormuję 
kotleciki, obtaczam w jajku i bulce tartej i smażę na oleju . Z 
podanych składników wyjdzie ok 8 -9 kotletów. Podaję z 
surówką. 

Surówka do ryby: pól kilokapustykiszonej (naJlepsza młoda), 
2 świe.te ogork1, pół pęczka koperku, sól 1 pieprt do ~maku, 2 łyżk1 
oliwy 

Kapustę odcisnąć i pokroić. ogórka zetrzeć na tarce jarzynowej 
i odcisnąć nadmiar soku Koperek posiekać. Wszystkie składniki 

Łatne ciasto z o\\ocami: 4 
JaJka, 0.5 szklanki cukru, 0.5 
szklanki oleju. l 111 szklanki mąki 
pszennej. l ,5 łyieczk1 proszku do 
p1eczema. ki łka kropel aromatu 
waniliowego, 250g dowolnych 
owoców. 

Jajka ubić L cukrem na 
puszystą masę Dodawać 
stopnio\\ o oleJ. ciągle ucieraJąc. 

J'l,a"tępnte wysypać partiami 
przesianą mąkę z proszkiem do 
picczcma 1 wlać parę kropl! 
aromatu waruliowego. Wszy-.tko dokładnie wymte-.zac. Cia:-.to 
prtcłoryć do natłuszczoneJ i oprostonej mąką blaszki, (ja piekłam na 
blas1cc 22cm okrągłej). Na wierzchu ułożyć owoce 1 lekko doctsnąć 
do ciasta, posypać po wierzchu cukrem Jeże h owoce są kwasne. Piec 
około godziny w temperaturze 160 'C . 

Smacznego! 
Kf)St) na 
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Kronika policyjna 
POLICJA:\CI UOAREM"'ILI WYŁUDZENIE 

ODSZKODO\\A~IA 
Sprawą kradztcży VW Golfa pohcJancl 1 Międzyrzecza zaJęh 

stę pod koniec kwtelma 2020 roku. Jego właścielei zawtadomił, ze 
samochód skradnono z parkingu przy stacji paliw. Po ktlku 

godnoach samochodu wartego blisko 40 t}" 11 me było JUi na 
mtCJSCU PoltcJanc1 pr7y.,tąpilt do pracy, jednak swoJe dztałama 
prowadzi h dwutorowo. Z jedneJ -.trony staralt się odnaleźć pojazd, 
usta l ając jak najwięcej faktów 1 ewentualną trasę przeJazdu 
skradLionego samochodu, a Jednocześnie brali rów n tez pod uwagę, 
że mogło to być tikcyjne zgłoszenie w celu wyłudlenta 
odszkodo\\ama z poltsy 

Zebrany i dokładmc przcanaltzowany materiał dowodowy 
poz\vol i ł na ustalcme. że kradzte.ly nie było, a w łaścieteł golfa 
zawiadomił o niej, chcąc wyłudzić odszkodowanie z pohsy. 
Pohcjanct ustali h rówmeł dwie O'-Oby, które pomagały 43-larkowi 
w ntclegalnym procederze. Jeden z zatrzymanych mę7Cl)-ln 
odprowadził samochód do "dziUpli", natomiast drugi rozbiCral 
pOJald na czę~c1. W efekcie d71ałan poliCJanci zatrzymali trzy 
osoby oraz odzyskali częściowo rozebrany pojazd. Jeden z 
mężcązn usłyszał zarzut paserstwa. natomiast drugi odpowie 1a 
pomoc w wyłudzeniu odszkodowania, za co kodeks kam; 
przewiduje karę do p1ęcm lat pozbawienia wolnośct Właśctctcl 

golfa usłyszał trzy zarzuty 1aw1adomtenie o mepopełmonym 
puc~tępstw1e, fałszywe zeznania oraz wyłudzenie odszkodowania, 
za co może mu grozić kara do pięciu lat pozbawienta wolności. 

DOŁĄCZ DO LUBt:SKIEJ POLICJI 
Chcesz połąc.zyć pasję ze służbą? Cenisz sobie stabilizację 

Latrudnicnia? Chce L się rOL\~ijać ? To W)marzona praca dla 
Ciebie. Zostań policjantem! To cieka"a propozycja i 
perspektywa realizacji zadań dająca wiele satysfakcji tym, 
którzy chcą pomagać innym. Ty też możesz 10stać jednym L 

lubuskich połicjantó". 
Informujemy, /c od dnia 3 (:l\!rnca 2020 r mo/na składać 

dokumenty dotyczące naboru do PoltCJI, o których mowa wart. 25 
U'it. 2 pkt l u~tawy o Pohcji. 

Zawód policjanta to wyzwania, a jednoczelnie marzenie wielu 
młodych lud:). Z pnvnośdq jest to ciekawa służba, w której kaf.dy 
może vtalef.ć miej<;ce dla siebie, gdzie jego umiejętno;ci i :;dobyta 
wiedza pomogą podnieść po-;.iom be:.piec:;eńMwa obywateli. 
Służba prewencyjna, kryminalna, dochodzeniowo-f.ledc:.a, ruchu 
drogowego, policJ.jni antyterrory.~ci, technicy kryminalistyki, 
profilal<tycy, p!.yc:holodzy, przewodnicy psów, policjanci : 
laboratorium kry minalistycznego. rzecznicy prasowi, 
funkcjonariu~u zwalczający przestępczo.<:ć gospodarczą, 
korupcyjnq, cybernetyczną, narkotykową c~r -;.organi-;.owaną. To 
tylko niektóre nrotliwe drogi, które moina obrać decydując się 11a 

służbę w szeregach Policji. Z 
pewnością to wymagająca misja, 
która kosztuje wiele wyrzeczeń nie 
tylko samyc/t zainteresowanych, ale i 
ich rodzin. Ale to także gwarancja 
realizowania ~woiclt pasji, którąjest 
pomoc innym i zwalczanie wszelkich 
mechanizmów przestępczych. Wielu jut 
wybrało tę drogę i służy wiernie 
narodowi. Można realizować dużo 
poi,ytecznych :.a dań, które mająjeden wspólny cel- reagowanie 11a 
wszelkie formy Iamania prawa. W garnizonie lubuskim ~lu~· 
ponad 1,6 tys. policjantów, których praca jef.t ocenia11a bardzo 
wysoko. W minionym roku w~rqpilo do nas 130 kolejnych. Dolqcz 
do drui,ynyprofe~jona/i<;tów. Zostańjednym z nas. 

Osoby zamteresowanc pcłniemem słuLby \\ PoltCJ I mogą 
złożyć komplet dokumentów w SekCJI d!>. Doboru Wydnału Kadr 
Komendy WojewódzkleJ Policj1 w Gor7owic Wlkp., ul. Kwiatowa 
l O (wejście od ul. SielskieJ) lub Komendach M1ejskich 1 
Powtatowych PołiCJI na tcr\!nte wojcv.·ództwa lubusk1ego rówmeż 
\\ sobot; 1 nicdztele. 

Ponadto przyjęcta mtcresantÓ\\ prowadzone są od pon1cdztałku 
do piątku w godzinach 7.30- 15.30. 

Informacje dotyczące procedury kwahfikacyJnej można 
znaleźć na strome internetowej Komendy GłówneJ Pohcji 
b~rac.QJ>Ql.Icta.pl P\\-D rekrutacja lub na strome mtcmetowej 
Komendy WoJewódzkieJ PohcJ• (http: . Jubuska.policja.gov.pl)., 
bądz też kontaktując stę z Zespołem ds. Doboru Wydziału Kadr i 
Szkolenia Komendy Wojewódzkiej Policji w Gorzowie Wlkp. Tel. 
(95)7381260,(95)7381261,(95)7381262 

Opraco~ała: podkom. Marzcna Śpiewak 

!\1ĘŻCZYZ~ANIE LNIKNLEOOPOWIEDZIALJ\JOŚCr 
Od kiJku miesięcy b)ł poszukiwany przez międZ)·rzeckich 

policjantó"\\. W swoim domu przygoto"ał specjalną skrytkę, do 
której cho"ał się przed policjantami. 44-Iatek najblilsze pól 
roku spęd.ti" więzieniu . 

PoliCJanci od kilku miesięcy prowadJili poszuki\\ ama 44-latka 
na podstaw i c listu gończego wystawtonego pr.lez SądReJonowy w 
MiędiyrzeCLu. 16 czerwca 2020 roku. polleJanet mając pc\\-ność, 
że poszukiwany ukry\\3 ~ ·ę w swoim rodzmnym domu. 
postanowili kolejny już raz ~prawdzić tę mfonnację Po weJ-;ctu na 
podwórko u~lyszel i odgłosy wska7ttjącc, 7e ktoś z domowmków 
Jest w mieszkaniu, jednak nikt me odpo\\ iadał na pukanic do drzwi 
an1 wezwama do ich otwaTCJa. Po kom.ultacji z prokuratorem, 
policjanet po.,tanowili v.ejść stłOI.\0 do budynku Podczas 
pr7e"zukama zauwai';h na piętrze małe drzwiczkt ukryte za 
różnym• pr1cdmiotami, a ta nimi dług• tunel. Po WCJŚCtu do mego 
okaLało się. /c to specjalna skrytka, w któreJ męłczyzna chował s tę 
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pr?ed policjantami; Został :zatrzymany 1 naJblizsze pół roku 
spędzi w Arestcie Sledczym. 

TRZYLET~I CHLOPCZYK W PORĘ 

ODNALEZIONY 
Wystarczyła chwila nieuwagi, aby t r zyletni chłopiec 

zniknął z pola widzenia swego taty. Przebiegł ulicami 
'\1iędzyrzecza kilkaset m<'trów, a w jego poszukiwania 

----

włączyli się policjanci. Wsz) stko dobr.t<' się skończyło a na 
ręce Komendanta Powiatowego wpłynęły podziękowania od 
wdzięcznych rodziców. 

Nicktóre dzieci to żywe srebra, obdar7one nieograniczonymi 
pokładami energii. Biegają, uciekają i wymagają od swo1ch 
op1ekunów nieustannego skuplenia i uwagi. Właśnie takim 
dzieckiem wesołym, energicznym 1 wiecznie rozbieganym jest 
trzyletni Rafalek z Międzyrzecza, którego rodzice muszą mteć 
octy "dookoła głowy" i niezłą kondycję, aby za nim nadązyć . 
Wystarczyła chwila meuwagt ojca podczas spaceru z chłopcem, 
aby ten zniknął mu z pola w1dzema. Mężczyzna natychmiast 
powiadomtł o zdarzeniu międzyrzcckich policjantów. Na 
mtejsce zostały skierowane wszystkie patrole. Na szczęścte 
poszukiwanta zajęły tylko kilka minut. Chłopiec odnalazł stę 
cały i zdrowy. 

Wdzięczni rodzice złoiyli na ręce Komendanta 
PowJatowego PolicJt w Mtędzyrzeczu mł. insp. Pawła 
Rynkiewicza pod.tiękowania za pomoc w poszukiwaniach 
chłopca. Dziękują za empatię. zaangażowanie mundurowych i 
profeSJOnalną postawę , które pomogły zmnieJszyć stres 
związany z tą ntebezptecmą sytuacją. 

Dla takich właśnie ch"ił, kiedy uda się 
pomóc, zwłaszcza gdy w grę może wchodzić 
maleńkie ludzkie życie, warto być policjantem! 

Opracowała 

st. asp. Justyna Lętonska 
KPP Międzyrzecz 

Historia przyrody na Ziemi Międzyrzeckiej 
Bartnictwo i pszczelarstwo 

Pszczoła miodna to żyjący społecznie gatunek owada z 
rodzaju pszczoła, powszechnie znana i hodowana niemal we 
wszystkich zakątkach kuh ziemskiej, tam, gdzie temperatury są 
dodatnie. Wyodrębnia się ponad 20 podgatunków i kilkadt ie!'>iąt 
ras różnych pod względem zróżnicowania cech ft.tycznych i 
biologicznych \\ Potsce wyst<;puJe 
pszc7oła miodna: kraińska, leśna. 

północna, kaukaska. Są to ov.ady 
związane z ludźmi właściwie od 
zawsze, ale najstarsze dane ze 
zorganizowanym pozyskiwaniem 
miodu pszczelego pochodzą sprzed 
oko ło 5 tys. lat ze starożytnego Egiptu . 
Grecy i Rzymianie trzymali pszczoły 
w prymitywnych ulach : wiklinowych, 
słomianych, z kory, sttowia 1 innych . 
W średmowieuu w środkowej 1 
7achodniej Europ1e rozwin<;ło s1ę 

bartnictwo. etyli pszczelarstwo leśne . 

Był to 7awód d7icdticroy, posiadający 
własny cech bractwa bartne. W 
XV I wieku obok bartnictwa używano 
tzw. kłód, a nast<;pnie innych uli merozbieralnych. Wielki rozkwit 
pszczelarstwa w skal1 Ś\\ tatowej nastąpił dopiero \V połowie XIX 
wieku. Wprowadzono ul ramowy, miodarkę 1 węzę, a także 

docentono rolę pszczół w zapylaniu roślin . 

Na dzis1ej-;zej Ziemi Międzyrzeckiej bartnictwo i 
pszczelarstwo było roane od nrania dzieJÓW, o czym świadczą 
wykopaliska archeologiczne czy tradycje pszczelarskie 
kultywowane w prywatnym skansenie w P<>zczewte. W 
odmes1enm do teJ cz<;śc1 WICikopoiski w borach 7 okolic 
Skw1erzyny, Murzynowa i Rokitna profesja ta przetrwała 

najdłużej. Podczas lustracji dóbr królewskich w pierwszej 
połow ie XVI I wieku bartnicy byli notowani jeszcze v. 
Murzynowie i Rokitnie. Wcześniej lokalnymi potentatami 
produkcJi miodu byli bartnicy z Crobyelewa czyli Krobielewa. 

Po II wojnie światowej wiele pasiek przejęto po byłych 

niemieckich mieszkańcach . jak 
również pszczoły przyjechały ra1em 
z osadnikami z różnych stron Polski, 
głównie z Wielkopolski i 
Lubelskiego. W latach 50. XX wieku 
praktycznie w każdej wsi było po 
kilka pasiek, a kolorowe ule były 
charakterystycznym elementem 
krajobrazu obrzeży Mi<rdryr7ecn i 
wsi . Do końca lat 90. XX wieku \\ 
Międzyrzeczu dz1ałało Koło 
Polskicgo Z\\ iązku Pszczelarskiego, 
którego ostatnim prezesem był 
Wiktor Pawluczek . a w latach 70. 
skupiało ponad 60 członków. 

1\fajlepsze miody akacjowe i 
wie lok\' iatowe w Polsce pochodzą 

właśnie z Lubuskiego. '\!ajlepszym i najbardziej poszukiwanym 
miodem je~t wrzosowy. pozyskiwany na potudnie od Zielonej 
Góry w Borach Dolnośląskich 

W kolejnym numerze przedstawię rodzaje miodów i ich 
zalety. 

Andrzej C hmielewski 

Fot: Muzeum Białowieskiego Parku 
Narodowego 
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W moim magicznym ogrodzie- cz. l 
Połowa marca zmieniła nasze źycie 

diametralnie. W pierwszym momencie 
ogłoszenia stanu zagrołenia 
epidellliologicmego, myślałam że to na 
chwilę, więc siedziałam i czekałam. 
Odpadły "-yjazdy do Poznania, nie wolno 
było spotykać się ze znajomymi, a nawet z 
mieszanymi uc z uciam i szłam na 
ementan.lle tak moina siedzieć??? 

znają, byh trochę zdziwieni moją 
determinacją posiadania ogródka, a byli i 
tacy, którzy kpili, że jak to, z takimi 
paznokc1amj chce coś robić w ziemi. Oni 

Piastowski, który dał nam wykaz wolnych 
działek. Oglądając te miejsca po raz pierwszy 
zwątpiłam - zarośnięte, .tachwaszczo.ne, 
przez wiele łat meużywane wyglądały 
smutno... i ja robiłam się coraz bardziej 
smutna. W pewnym momencie weszliśmy na 
jedną z takich nieużywanych działek i już 
roztaczahśmy plany co do jej 
zagospodarowama, gdy nagle zdaliśmy sobie 
sprawę, że stoimy przy ogromnym słupie 
elektrycznym usytuowanym w jej centrum ... 
o nie, nie będziemy relaksować się "pod 
prądem". Poszliśmy daleJ i daleJ, aż nagle 
zobaczyliśmy dzmłkę, która od razu wpadła 
nam w oczy. Zarośmęta po pas, z drzewami 
owocowym1, które zaczynały kwitnąć i bzem 
dwukolorowym, który pachniał obłędnie. U 
weJŚCia do ogrodu witały nas rozłożyste 
świerki. które wyglądały pięknie. Wchodząc 
dalej z każdym krokiem upewniałam się, że 
to jest to rrueJsce, które da nam spokój, radość 
i zajęcie. ZrozumiaŁam, że my będziemy dbać 
o te.n ogród, a on da nam zapachy i srnala, o 
których już zapomnieliśmy ... 

Czas płynął i kiedy zrozumiałam, że te 
wakacje nie będą takie zwykłe 1 beztroskie, 
wymyśliłam sposób na dobry nastrój i 
zdrowe zajęcie. Postanowiłam kupić ogród. 
Na początku myślałam o ogrodzie 
zagospodarowanym, wypielęgnowanym, 
takim, do którego weszłabym posiedzieć ... 
Poszukiwania szybko mi uświadomiły, że 
takich jak ja jest wielu, a ogrodów wcale nie 
tak dużo. Zrozumiałam, że ogród to teraz 
bardzo chodliwy towar i sprzedaje się od 
ręki. Na moJe ogłoszenie nie było odzewu ... 
Jestem z natury uparta i konsekwentna, więc i 
tym razem działałam. Poszłam rozejrzeć się 
na terenie Rodzinnych Ogródków 
Działkowych - Piastowski. Idąc alejkami 
podziwiałam arch1tekturę tych pięknych 
ogrodów, widziałam, jak: jedni leżą na 
leżakach, inm pracują 1 ju7 wtedy 
zrozumiałam, że to jest dla mme J moich 
bliskich idealny pomysł. Muszę tutaj 
przyznać się, że mieszkałam w domu z 
ogrodem, ale ogród był dla mnie jedynie 
miejscem do opalania się i zjedzenia owoców 
zerwanych prz~z rodziców. Ci, którzy mnie 

SWOJe, a ja swoje. Musiałam również 
przekonać mojego męża do tego szalonego 
pomysłu. Na dworze robiło się coraz ciepleJ, 
słońce zaczęło przygrzewać i to były czynniki 
mobilizujące do dalszych poszukiwań. 

Stojąc pośrodku tego ogrodu czułam, 
że to dobra decyzja i dobre miejsce. I już 
wiem, że nie pomylilam się i że to b)'ła 
jedna z najlepszych decyzji mojego życia. 
W następnych odcinkach opowiem, jak z 
każdym dniem nasz magiczny ogród 
zmieniałsię i piękniał. 

Mariola Solecka Poszliśmy więc do prezesa ROD 

Na poziomie poziomki- kilka letnich refleksji 
Przyszło Lato. Niespodziewane i dziwne. Oczywiście, 

każdego roku wszyscy spodziewamy się, że w drugiej polowie 
czerwca przyjdzie kalendarzowe lato, a takie odczuwalne to 
nawet chwilę wcześniej. l że po czerwcu nastąpi lipiec, a potem 
sierpień, które kojarzyć chcą się jakoś tak niemal W}łącznie z 
wakacjami i urlopami. Ale bywa i tak, że kiedy czegoś się 

spodziewamy, to to przychodzi niespodziewanie, a już na pewno 
niezauważalnie. Tak mt się stało w tym roku i trochę żałuję, że nie 
było głośnego "Hurra!", że z radości nie w~Tócil się żołądek, a w 
głowie nie zakotłowało od planów. l tutaj przechodzimy do owego 
wspomnianego ,.dziwnego". Dz1wnie zakończył się rok szkolny, bo 
tak zakończyć się musiał. Dziwne odczuwa się zmęczenie po 
zdalnym nauczaniu i pracowaniu. Dziwnie coś boli i w sumie nie do 
korica wiadomo co. Dz1wnie też czegoś brakuje 1 tutaj te7 nic 
wiadomo czego. Dzi"Wnie smakowały truskawki, dziwnie i nagle 
wszystko wyrosło,jak gdyby przegapiło s ię sam moment wzrastania. 

Wszystko jakoś umyka i 
rozmywa się. Dziwnie jest 
siedzieć "" ogrodzie o 
23.00 i próbować nie 
myśleć o niczym. Tyle 
naraz czuć i Larazem nie 
czuć nic albo choc1a.i: nte 
wiedzieć, co się crujc. l te 
refleksje też mogą wydać 
s ię dzt\\ne. ale 
przynajmniej trochę 
spodtiewane. 

Po tygodniach zamknięcia i szukania dobrych st ron 
niełatwo teraz po prostu być. Wszystko miało mocno cieszyć i 
smakować jak za pierwszym razem, a zdaje się po prostu nie mieć 
smaku. Może to doświadczenie jeszcze nie minęło i po prostu trwa, 
ale jako że mnie sameJ trudno w takJm trwaniu trwać. to 
postanowiłam podjąć próbę oddziwniania rzeczywistości. Wybrałam 

się do lasu, bo podobno mamy wysyp grzybów. Mnie, oczywiście, nic 
się pod nosem ani pod nogami me wysypało, więc dreptałam z 
czterema powkładanymijedno w drugie wiadrami pod pachą (warto 
być przygotowanym). z każdym krokiem boleśnie uświadamiając 
sobie kolejny brak tym razem kondycji i zastanawiając stę, czego 
właściwie szukam. Dawno zapomntałam. że naJprzyJcmntejszym 
etapem szukania niekoniecznie musicie być moment znalezienia, 
więc coraz bardziej zntechęcona dreptałam dalej, aż natknęłam ~ię na 
poztomkt. Mniejsze niż pół paznokcia, jedne przeJrzałe. inne 
niedojrzałe, wiszące po jednej sztuce na krzaczuszku. Pozbierałam. 
Ledwo zapełniły dno najmniejszego wiaderka. ale kiedy przytknęłam 
do nosa dłoń. poczułam słodk1 zapach. który ,.w)"wąchałam" do 
samego końca. ie wiem, czy tak pachnic lato, bo pterwszy raz w 
życiu znalazłam w łe1>ie poziomki, nie wiem też. czy tak pachnie 
szczęścte, bo przcctcż nie znalazłam tego, czego szukałam , ale pod 
wpływem poziomkowego zapachu zrobiło mi się lżej, nawet wzrosła 
mt meco kondycja (poc1ułam to w mięśniach) i szłam daleJ lasem, a 
nie dreptałam. W domu wszystkie pozwmki trafiły do słoiczka. a 
potem na półkę w piwnicy. Niech ~toją. Kto wie, coczcka naszimą 

Aleksandra Biela 
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Z Sylwią Cygan {Lilou) i Ewą Matuszewską {Miracl) 
- nowy wymiar kupowania, czyli o zakupach w 

czasach pandemii 
Zal..up~ " \icci " obecn) ch cLa\ach 'ią jui o~ mś tak 

normaln~ m i pO\\Vednim jaJ.. '~)j~cie po bulki do piekarni. 
\\'~\tarczy znalcić odpm~iednią \(ronę. kliknąć tu, kliknąć 
tam. 1at,\ierd1ić, tapladć i ctekać. a.i '~ drJ:\\iach poja·wi \ię 
kurier 1 upragnioną puesyłką. \\ dobie korona,~iru\oa ten 
sposób dokony\\ania 1akupó" stal się je'iZC/c bard1iej 
popularn~ . bo moiemy ograniCJ)Ć '"yj\cia 1 domu i uniknąć 
'ipotkania ze 1by t duią Jic1bą Judzi, a co za ty m id Lic 
lminimalii.O\\aĆ r~zy ko zaka.lcnia. l choć ma to nie,,ątplh\ic 
mnÓ'ih\O talet, a oc1eki"anie na paczkę niekied~ \\)WOJuje" 
nas dreSie/ emocji, to \\ iclu osobom brakuje tego. co 
naj\\ainiejve U\'l'ainego pr7~jrzenia się pr1.edmiotowi i 

L\\ y kiego kontaktu L lubianym 
<iprLeda"cą czy inny mi ł..lientami 
'klepu. '\ie ulega tei "ątpli\\ości, ie 
naj"'yczajniej " świecie nam 
"~zy'itkim brakuje lud1i. T~godnie 
spęd.tOne" i.lOiacj i "Y" olały ba rd1o 
~ilną potrJ:ebę bycia L drugim 
c.lło\-\-iekiem. spotkania " \'l'ięk\Lpn 
gronie. wymiany U\'l'ag o 
cz~mkolwiek. OodatkO\\O 
kupowanie po pro'itu poprawia 
humor, a tego trzeba b~ lo nam 
ostatnio w 7więks1onej da\\Ce. Co to 
jednak 1a pr1yjemno\ć kupo,\ać 
samemu, .,n,ar~.ą n h\a r/" tylko z 
ekranem komputt'ra lub tt'lefonu. 
beL natychmiastowej kon-;ultacji ze 
sprzedającym i- co najgorszt' - bet 
o bej rzt'nia to\\ ar u .,na i.y "o"? 
Czas~ są takie, jakie są i skoro 

znalazła ~ię Juka, to nalei:alo ją ''YPt'lnić. SprLeda\\9 
poradlili ~obie 1 tym dosl.onale, pronad7ąc na profilach 
•moich sl.lepó" na portalu społt'cznościowym tran!lmi'>jt' 
sprzeda:i'O\\t'. To 1ja'l"''i~ko \\ła\nie w czasie pandt'mii stało się 
bardLo popularne i miało vanse rozk" itnąć równic.l" nas1ym 
Międzyr1eczu. O szoególach porozmawialam z Sy h\ią Cygan 
z Lilou oraz Ewą :\1atuszewską t. Miraclt', które na profilu 
sklepu od1ieiowego Lilou prowadzą wspomniant' transmisje 
spr1edai.O\H. 

-C ty pom~'>ł na t ransmi~je jest od pO'\ it'dzią na potut'by, 
które \\~brzmiał) \\ obecn~ch czasach, ct~ ~rodtil !lię ju; 
wcLeśniej'! 

- Jut prtt.!d pandemią myślalyśm) . .lcby laCI:JĆ robić 
tran-,misjc sprzcdaiowe.jcdnaJ.. mgd} nic było na to ct.tsu. K1t.!dy 
nastal okres obostr/cli. sklepy musiał) być zamknięte 1 tabrakło 
jui \\)mówek. PostanowiłyŚm). /C mus lm) spróbować' 

-To by la dobra dec~ zja? 
- Na pc" no JCJ nic /al ujemy. Jcste~my vc7ęshwe. ie 

transmisje ei~.:vą '-lę takim taintcresowamcm. 

-\\jaki 11po~ób prągotow ujecie się do tran'imhji? Jt'\t to 
W) magającc pr!t'd~ię\\Lięde'! 

- ksll chod11 o -,tronę techmctną, to OC7Y'' I'>Cie. wa7nc JC'>t 
prrygotO\\ an1e -,klepu tal-. 7cbysmy mmły du7o 1111CJsca 
PrLygotowujcmy ró\\ nie i: towar. choć n1c :ta w vc. eLasami 
id11cmy na iy,,il>ł (śmiccb). \1u-.im) tc.t mieć dobry Internet. 

usta\\ iam) te don na s ta t) WIC i wł,!C/Jil1) 
transmisję a później to JUi . .leci... . DuLu 
pracy JC't jednak po nkoilLLenlu 
transmi-.JI. ale L tego akurat bard.to się 
eie\L)Ill)' 

- JaJ.. <·zęsto odbywają <;ię takie 
tran'imi<~je i ile osób w nich uczestnict~? 

- K1edy 7aC7qł s1y C/a., pandemii, 
transmisJe odbywaly '1ę nawet dwa ra;y w 
tygodniu, tera/ :t\\yklc jest to raz 
tygodn1owo. chyba ie spontanic7mc 
st\\ ierd1inl\. ie .. robimy ... Ogląda n~" od 
l ROdu 400 osób. 

-A co dalej? CL) po 13końclt'niu 
pandemii nadal będ7iecie prO\\ad7ić tran~mi~je? 

- TaJ.. JUZ rozma\\ ~ałyśm'\ na ten temat 1 zostaniemy przy 
tran-.misjach na pewno. Jc-.t to oka1ja pakatania asortymentu 
Moiem) te/ ,rapre7cntowac,jak ubrania\\ yglądają na nas. Obccn1e 
ogląda nas dui.o osób, me tylko L Mu;dqrzecza. ale z całeJ Polsk11 L 

,ragramcy 

- Co jest SLCLegółncgo w ty m <~posobie kontaktu z 
klientami? Jakie daje to moiliwo~ci? 

- '\Ja pc\\ono daJe to mozhwosć kontaktu L szerszą hrrupą 

klientów. :--.;te każdy ma 7a\\sze mo.lli\\OŚć pr7ri'cia bczpośredmo 
do -,klepu. bo takjak mowilam wcle~mCJ, są to khenc1 z całej Polski 
1 1. Lagramcy. Rówmeż pame 1 navego \11ęd1yr7ecza t okolic. 
które pracuJ<l '' god7inach, ktcdy .,klep Je~t om alt). mogą sob1e 
obe.JrLcć transmiSJe. skontaktO\\aĆ sic; z nami i odebrać ubrama -.. ... 
dowolny dLJeń. 

- Klientkom bard7o podobają się \\a'ize transmisjt'. ~ie 
brakuje nie tylko oglądając~ ch. ale równie.l komentująq ch, 
'~)mieniając) ch się spostr1eżeniami. .. 

- Często to. co WISI na WICsl.ai-.u, nil! ''pada w oko od ra7u. 
l rzeba zobaczyć. jak to wygląda na k1mś Po obc.tuemu transmisji, 
podcn~ których przymierzamy ubrania i pokazuJemy je, panie 
sl'ń ierdzają. L.e dana rzecL jest naprawdę .:.wietna Czasami w 
-.klepie klientkom brakuje C~<tsu na to, by cos \\ lo7yć i się w ty1n 
pueJrleć, a tera? mogą pooglądac r7CCZ) pode La.., transm1sji. nawet 
me w'tając z m1ejsca. "-.1e17adko panie prlychodLą teraz do nas i 
n1czego JU7 me m1Cr1ą. ty lko od raLu kupują i są bardLo 
Ladowolone. C oraz c1ę~cicj slys7ymy. ,re Jeste-..m~ lepsze niż serial 
(~miech) 1 to jest bardzo mi le. Podcns roLprLe~trzcmania się 
\\ 1rusa mogłyśmy też mieć poc7ucic, ie jestc-.my nvcm. razem 
ugl<)damy ubrania. przym1ernmy, \miqemy s1<; 1 Jest Lt1pełn1e 
nom1alnic. a tego tr7cba nam byłonajbardtieJ. 

-Co'\ takim razie jt''it najmodniej!lze tego łata'? 
- '\a pe\\no od\\alne kolo!). łuLne kroje (o\ersize), kwiaty, 

falban), grochy. ale te i. to, co lub1my najbardtiej - sportowy look! 

- DLiękuję za tę ro7mon ę i i.yCTę \~SLt'łkiej 
pom) Śiności podc1as kolejnych tran-;misji i nic 
t~ lko, a także\\ ielu pomysló\\ na ka/.de cza\y. 

- DLięl-.ujcmy' 

Rozmaniała \lt'k\andra Bit'ła 
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,,My się nie nudzimy, w e koplastykę się bawimy'' 
OddLiał dla DLieci Biblioteki Publicznej w \liędL~ r~eCLu ''e 

\Hpółprac) L Celowym b\ ią1kiem Gmin CZG-12 realiŁował 
p net pół roku \t~ ctcń/etcn,iec 2020 r.- projekt proekologic7ny 
w ramach programu Rf .akcja. 

B t bitoteka otrt) mała od C/G-12 z siedLibą w Długostynic 
v.:.parcte tinan~owe v. v.y~ol.osct l 000.0011 do dztałań edukacyJnych 
mających na celu W/TO~tśwtadomosct ekologiczneJ 

S w oj c pr LCdsięwLięcia w zakresie ekologii skierowały ~my do 
dzieci w wieku prL.cdszkołn)m. Objęl~śmy nimi l O placówe k 
O~\\jatowych (30 grup pr7eds.tkolaków), cz)li ponad 500 d tieci. 

W n lo.. re~ navych d11alań \\ C'>71) ekologic111e .,potkam a 1 

k~tąilo..<t (' tytałyśmy m. tn k\u)ikt' Bajka o Słoń w F h/)' Pwtrow ,ki ej, 
\ic=nu\nalmoka lom<~v.l SI\\ eJ. CZ} D=ii~OicJgl Lcóna Cri\tóbala. 
Spotkania poł4CI)łv.:.m} 1 turntejem ;agadkowym o ekologii. 
przyrodlic /ajęCta odbywały stę co mtestąc w każdeJ 1 grup i 
skońctyły - 1 powodu COVID-19 - w marcu. Prtet kwiecień 
pracov.ał)śmy nad zmtaną fonny działań i starałysmy ~tę ULy:.kać 
zgod) autorÓ\\, właśctcicli praw autorskich na publikację onlinc ich 
tckstÓ\\. 

~ maju prtcd-.tawiły~my w lntcrnecte kamishibat 
WydJ\\nKtwa Rl,prtnt LI II Puygód Pmgwina Pmgo pod t}tułem 
Kreatyv. ny reCl'kl111g 1 ltljemmc::a skr.:n11a. Autorem tlu,traCJI Je~t 
Marek Szal. 'a drug1m filmiku dostępnym na naszym Faccbooku 
zna ła/l} '>ię zagadk1 dla pr;ed~1kol akÓ\\. 

Na cL.crwicc - przed cptdemtą koronawtrusa - zaplanowany 
został EKO PIKNIK Z KSIĄZKĄ na bulwarze pr7y Obrte. Miały w 
nim v.Liąć udział wszystk ie grupy przedszkolaków objęte 
cykltcznymi z.ajęciamt ekologicznymi Pfenerowa impreza ntc odbyła 
się z powodu C'OVID- 19. Jej mteJSCC zajęło spotkantc onlme. O 
wnówionej wctc~nicJ godz l 0.00 w poniedziałek 15 czerwca 2020 r. 
d7teci chodtące podczas ep1demi1 do przecb;koli -.potkały <aę pued 
monttoramt. ;eby obeJrzec przedstawtente Leśna pr::ygoda. 
przygotowane pr7ez uczenmce Szkoły Podst.'lwoweJ ' r 6 w 
Międzyr1eczu: Dmę, \.1artę. Martynę. \.1arystę t Zostę. które miało 

UC7YĆ ekologtcznych zachowań '" tcrzęta z lasu w tym 
pucdstawieniu zmiemały postępowamc c;łowicka. d b którego las był 
~mtetntktem. Drugi filmik to zagadkt o zwtcrzętach. które dziectom 
uytała Komelta. Podcza~ spotkama znalazł s1ę też cza~ na 
kolorov.ame ekologicznych rysunkÓ\\, \\ ręczante nagród 
k..ia.ikowych i dyplomów za ckologtCJny turnieJ zagadkowy. 

CLę\c i ą projektu był)' war~1taty L upcyklingu dla 
nauczycieli, które poprowadZiła 7 marca p Katarzyna Grabtas
Banaszewska w B t bitotece PubhczncJ" Mtędzyrzeczu 

Dokumentaqa fotograficzna 1 d.11ałań \\ ramach tego t mnych 
proJektóvv dostępna JCSI na stronach społecznośctowych Biblioteki, a 
Odd:llał dla Dzieci serdeczme ;aprasza młodych ctytclmkÓ\\ do 
skorzystania z bogatej oferty ksią.lek promujących szacunek do 
pT7)' rody i wiedzę na temat naslego środo'' i <;ka 

.\1ałgorL.ata Bukowska 
Zdjęcia na str. 2 5 

Niezwykłe podróże w niezwykłych czasach ... 
\.1 pouątku mojego felietonu chciałabym powiedzieć, ie 

ba rdzo się cies.rę, ie do Was Drodzy Ccytelnicy po długiej 
nicobccno\ci- wróci lam. C Las, n któr) m milcL.ałam jak La klęta, był 
bardto trudnym dla moie okresem, gdy:i L)lam tatroskana i 
niepogod.rona z nieuchronnością ludzkiego łycia_ Jan Paweł l l 
powiedział - "wstystko ma swój czas: jest czas spokoju, cierpienia i 
be7graniC7ncj ro7paczy oraz czas wdzięcznej pamięci .. . 

Wróctlam wtęc do kor7em. czyli pasj1 podrółowama. W 
dn~tej-.zych C/il';ach pełnych mepokOJU t ogramczeń na~ze wędrowkt 
wyglądaJą ropełmc ln:lC7eJ mi wczesmeJ. Myślę ze wtclu .r nas 
opov.Jadając o czym~ dla sieb1e ,.,.ażnym. d7teh swoJe opowte:.ct na te 
~pr1ed cta~ow pandemii i te w aa,tejeJ trwania lac;nę wtęc od mojej 
O'>tatmeJ podróiy pr7ed ogłovemem zagrożema ep1dcmtOlogtc1nego. 
l\a początku marca. jak \\ kazdy poniedziałek, -.zykowałam ~te do 
W)pzdu do Pomania w celu pobicranta nauk '\1e rozum1ałam 1a 
bardzo znajom)ch. któr1y dzl\\ih sior. że \\~tadam do berhncryka 
(lntereity Berlin -War-.1awa) i Jadę .. Ja. jak to ja. za\\~Zc trochę 
pr7ekoma 1 optyn11~tyc1na poJechałam na dwortcc świcbodzii1sl.i . 
Ccte:.zylam '>tę bardto \\ldtąe tłumy na perome. bo to mme u:.pokoiło. 
l\ te "ię prtcctc.i me dttcJc '>koro tylu pasażerÓ\\ gna t) m pociągiem -
pomyslałam PodrM upłynęła Jak dawmej stybko 1 spokojnie. Jednak 
JUi na dworcu potnan\kun parę vezegołów Z\HÓciło moją U\\ agę Był 
zdccydo\vanie mniej~'Y ruch, wvy ... cy odka7ali ręce i sły ... /310 '''<ciche 
rozmowy rodakÓ\\ o Jaktcjś taruie. która nadchod71 Chyba co., JCsl na 
r7cczy. JUŻ trochę tamepokoJona pomy~lałam . Wstadłam Jednak w 
moJą ptątectkę, e.ryli do tramwaju i pomknęłam na Stal) Rynek. 
MieJsce to zav.s1c wywołuje we mmc pogodne myśh 1 JCst tam po 
pro~tu m tło . L mÓ\\ i łam się. jal zwykle prtL'tl /ajeciami. 1 moJa 
kole1anką \\ pijalni czekolady. Lub1ły~my te na~1e bab-.kie pogaduch) 

o wszystkim i o niczym. Rozmawtały:.my o \\akacjach i planach 
urlopov. ych- Haniamiała przedpłatę na urlop w Turq1.ja w Bułgarii. ale 
bardzo nas ekscytowały .raplanowane JCSICie wc7esntCJS7e -wiosenne 
wypady. Gaworzyłyśmy tak sobte 1 nagle mOJa młoda koleżanka 
pow1ed11ała- w1esz, boJę stę, ie jak tcn koronawirus ~tę ro;puestucni, 
to 7amkną gramce i me pojedncmy .. SpOJrnłam na nią zdttwtOna i 
odparłan1 krotko, że to v. ogóle nic \\Chod;i w grę i ;c nie\\ iem dlaczego 
tak pornyslała Dziś. kiedy w ... pommam tę rozmow~ u~" tadamtam 
~obie. że tak naprawdę wJe lu 7 nas nic 1dawało sobie sprawy z tego. co 
wkrótce nastąpi. W)ptl;śm:, ctekoladę t po ... L i yśrn} na 
francuskojęzyczne zajęcta a~7 lektor też podejmował temat) 
dotyczące zdrowta, wtrusa 1 zastammtal s1ę. czy na\ze na ... tępne zaJęcia 
...ię w ogóle odbędą . Atmo~kra był.1 mnteJ lutna i ra~o:teJ wszy,cy 
opow 1adalt o -.wOJe h oba\\ ach. ktllrc dotyetyły :rdrow i a. prac). 
!-.zl.olnictv. a Zrob1ło 'te trochę ponuro. jak w jaktnh horrorze. 
iegnah~my ..,1ę 1e <>obą eroleJ mi t\\ykle 1 obie~.:y'''ati ... my -.ob1e. te ,1ę 
ruta) :.potkam). ;-;tcv.ied~tclt.:.my. ;c <>ą to na ... te ostatnie tajęcta 

To byl poniedziałek 9 marca ... \l ój ostatni w~jatd do 
Po.rnania. \\ racając poznym "Jcc;orem do domu by lam JU7 troch.; 
mespOk\)jna. borozmow y '' ~połpa,aierów me napa\' al) optymizmem. 
Parę dm pó.i:ntCJ '' vy ... tko 'tę trnten1ło i zaczynah~my iyc w nowej 
rtCCI)\\t..to~el \1;ślałam wtedy. ;c to potnhl elmll-; i /e zaratznowu 
popdę do 1\).rnania i będtie pk dawmeJ. Ale :raję0 w 
tym roku akadcmiekimjui nie będtic i v.vy\tko je~t 
inae tej . Od teJ ch w 1li nic było 1110\\ y o\\ )Jtlldaeh i 
\potkamach. v.tęc tr~cba b;ło walcić "obie nowe 
;ajęcic i nową pasJę. ale o t) m\\ iml) mtelictonie. 

"1arioła Solecka 
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Z kociołka skwierzyńskich harcerzy 
Co słychać u ha re er L:)? SytuacJa jaka .la!>koczyła cały świat. 

Lmtemła \\~tystktm plany wakacyJne l farcerze 7 56 Drużyny 
Harcerskiej .,G rom" im. A. :vlałko\\skiego te SkwierL~ n~. 
postanow1h \Hiąć ud11ał w krótkim obOio~Aytn \\yjetdtJe W 
reahtacji wyja1du pomógł RLądowy Program \Vsparcia Rozwoju 

OrganizaCJI Harcerskich t Sportowych na lata 2018 2030 (\\ 
skrócie ROI liS). Ju7 w roku poprzedmm wZięły v. mm udztal7Uchy 
1 3 Gromad)' Zuchowej "Le~ne PogotO\\'ie"' ze Sk\\ierL)'ny. 
t\vorząc zaJęCta rozv. ijającc kreatywność 1uchową. umiejętności 
mu.;.yctne, a przy okazji dały możli~Aość zakupu sprz~tu 

muzyc.lnego. zestav, u do karaoke ora1 ulubiOnych prze t dnec1akr 
,.Bum mrki". Tym razem do projektu przystąpih harcerze z 56 DH 
.. Grom" i w dniach 9 13 sterpnia br wezmą udział w biwaku 
dm?yny w batie Komendy Chorągwi Ziemi Lubuskiej w Uściu. 
Jest to pmbumO\\ a me roku harcerskiego 2019 2020. ale nie tylko. 
Jak zawstc to okazJa do zdobycta przez harcerzy spra~Anośct 
harcer.,ktch . no~Aych umiejętnoŚCI prtydatnych w iyciu 
cod7tcnnym, a korzystając .l programu drużyna Laplanowala .lak up 
ntezbędncgo na wyjazdy druzynowe -.pr7ętu biwakowego. W 
programie '>ą gr) teren o\\ e rozwijające spostrtegawc/OŚĆ , 

zaradność. a pr1.ede \\SZystktm współpracę w grupach 1 ulubiona 
pr;cz harcerry pionierka obozo,\a, a w niej posługtwame się 

r67nymi nartęd7!amt oraz 7awszc potrEebna pierwsza pomoc, 
samarytanka. Wszystkie spotkania to również nienwodna 
mtegracja. w~pólnc śpic~Aame i ogniska. wyczekiwane nic tylko 
przez członków organizacji. 

Cz) plany został) \\ pełni zrealizo\\ane, zobaczym) we 
wrześniu, a na ra7ie życz) my powodzenia w realizacji zadań. 

*** 
Na przekór przysło\\'iu ,,cudze chwalicie, swego nie 

znacie", po raz kolejny W1'brałam się na krótki urlop do 
pięknych zakątkó" naszej ojczy:my. Tym razem obrałam kurs nad 
polskie morze - do Pogorzelicy. Od ostatntcgo razu, ktedy tutaj 
zagościłam, minęło ponad 35 lat i niestety nic z tych obrazków z 
dz1ectństwa me zostało. Długi okres nieobecności. s7ybko 
postępująca nowoczesność i wygody turystyczne, zmieniły 

krajobra7 okohc. Na szczęście tutaj nie tak bardzo. W jednej c1ęści 
wioski apartamenty, nowe ośrodki, w inneJ pozostawiona sama 
sobtc przyroda. w jeszcze innej zachwycające pomysłowością 
rozwiązania ochrony najcennieJszych fragmentów okolicy. 
stawiające na dziedzictwo i zasoby naturalne. Jednak ciekawostką w 
mojej podróży było znalezienie mtejsca przytulnego, z dala od 

I. V VL~J._. 

s1ybktch Jadłodajni . I tutaj \~ ielka nicspod.lJanka. około 1.5 km od 
morza. tnalazłam micj-.ce ~łynącc z ciepłego przyjmowania gosci. 
pT7)jamego dla d11ect i postadacty .lWJeuąt. A ponadto O\toja ctsry 
i spokoju, rankiem bud7t śwtergot ptakóv., \\ oddalt słychać r:ienie 

konia, nie dochod71 srom samochodó~A 1 gwar 
przepychających s t~ turystów. lJff.Jak dobrze. \\ c1eśniej 
v. spommalam.łe z obra7Ó\\ 7 d1ieciristwa pra~AJC me n te 
tostało, jednak 1 mrłą chęc1ą pr.~:y~1adłam na ławeC7CC 
wąskotorowej staCJI kolejoweJ \\ PogoT7chcy. pow<.,tałej 
w l X96 roku. Rółm.· był) jej d7icje z uwagt na d1iałama 
WOJenne 1 llntemającc się U!>troje L 300 km toró~A do 
d1israj 7achowało stę tylko 39.5 km. ale Nadmorska KoleJ 
Wą~kotorowa jest Wielką atrakcją turystycLną 1 moina 
nią dojechać nte tylko do Niechorza i Rewala. ale t do 
Gryfie. Vv ladte odpowiadające 7a jej funkcjonowantc 
dokłada ]q wszełktch starań. by ją mocternitować. Parowa 
lokomotywa c i ągn te wagon 1k1 wyglądem 
prąpommające kolej z westernu, a jazda nawet u 
doro,łych bud.ll uśrntcch. Polecam ! ! ! 

Stacja Niechor;.e (dawna 1-łorzewo), niegdyś 

''i oska rybacka .l charakterystyczną dla brzegów 
nadmorskrch Viidokową latamią morską, wybudowaną w 
1866rokti. Ro7wój wsi datuje się na XIX wiek, którajako 
kąpteltsko prąctągała wc;asowtczów. a do wsi \\ tozła 
oczyv, iście wąskotorówka. Kiedy postawilam tam nogę. 
tobactyłam jak bard10 7mientłu s1ę ta rybacka w•oska. 
DztsiaJ tylko parę domÓ\\ ;ostało ze !>tarego Niechorla i 

latamia morska, która ró" nic7 otwiera swoje drz\\ i tury~tom, a u jej 
podnóża jest Park Miniatur Latami Morskich znajdujących się na 
wybrze.lu Bahyku.l tutaj nie znalazłam w drodze ze stacji kolejowej 
nad morze maleńkiego drewnianego ~klepiku, gd1ie ktedy.; kupiłam 

mÓJ pierwszy pierścionek z zielonym kamykiem, pamiątkę znad 
morza. Niestety. czas meubłagalnie zmtenił całą wioskę i tylko 
pterścionek pozostał. Jednak mimo że nic odnalazłam swoich śladów 
z d1ieciństwa, mogę polecić miejsca. które odv. iedziłam. Pogoda 
dopisała. wokół spotykałam wielu przyjaznych ludzi, cieszyłam się 
nieustającą c1szą i jak .~:awsze przyrodą. która nigdy nie zawodzi. 
Polecam urlop w Pogorzehcy i jej okolicach. 

Z harcerskim pozdrowieniem z 
nadmorskiego urlopu 

"Czuwaj" 

phm. Beata Gunia 
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Adrian Portala -Lubuskielove, czyli 
jak spędzać wakacje w dobie pandemii 

C boć wie~iono "'iele obo~tr Le6. to 
wakac)jny CTa\ \\ ~m roku jest inn) niż 
L") kle ... Sporo osób wcią.l obawia się 
podróżo"ać. To trudn) moment dla 
bran.ly tur) stycznej. Ra dLimy sobie 
jednak i z tą sytuacją. W jaki sposób? 

SzCLegóły prLedsta\\ił mi w rozmowie 
Adrian Portala z Biura Podróż} Mega 
Tours. 

Co nowego 1apiszczało \\ lubuskiej 
turystyce w ty m wyjątko\ .. ym sezonie? 

Podc1as t d alnej pracy 
spowodowaneJ pandem1ą Biuro Podróży 
Mega Tour~ stv\orzyło marke 
Lubusk1eLo"c Pomysloda\\.cą je~t 
Lałożyc1c l \1ega Touf'i - Mańus7 GrabO\vy. 
zas koordynatorem biuro w Zielonej 
Górze. 

Jaki jest cel tego projektu? 
Za l eża ł o nam na tym. aby 

zainterc~ować p1ęknem Z1em1 LubusklcJ -
nas7eJ p1ęknej ma lej ojC7yllly Jak 
najszc~ze grono odb1orcÓ\.\, Lubuskiclove 

333eść, 
bardzo długo czekalam na moment, 

ab) '' końcu móc nap isać te piękne 
słowa: 

SeLon \\)\cigow) 2020 oficjalnie 
rus1a! 

Co prawda nc1ąć powinien ... ię kilka 
m1es1ęcy temu. ale Jak to mów1ą .. . lepiej 
późno niż wcale. 

Pierv•va rumla Pucharu Polsk1 Enduro 
już 25-26.07 ..,..,. Połc1.ynie Zdroju. Będą to 
nie tylko pierwve L:awody w tym sezonie, 
ale i moje picrw~ze zawody, w których 
wystartuję na \\ iększym motocyk lu ... 
Husqvamie Fe 250 w 4t! Do tej pory 
startowałam motocyklem o pojemności 

125 ... Duże z1many i duic '"Y''' ania. cLyli 
dokładnietakJak lubi~' 

to ł~\nta~tyc7ne wyc1eaki jednodniowe 
polecane m1cvkancom regionu oraz 
osobom pr7ybywający m do nas na wakacje. 

Ola kogo jest ten projekt i co 
oferuje nam l.ubuskicLove? 

Dla .1bsolutme wwystk1ch. Du7ych, 
małych. młods.tych 1 ...rar~7ych. 
mie~zkanców i odwicd7ających na!-.1 region. 
W nJvej ott!rcie kaidy znaJdtie coś dla 
'1eh1c najpięknieJs.te lubu:-.kie '' mn1ce. 
lubu~k1e plaże. lubusk1c perełki takie pk 
Lagó\.\, czy Park \1ui'akowsk1. Fabryka 
Czekolady 1 ZOO w Cottbu .... '")'Ciec7ki na 
wydar1cnia 1 łubuskiego kalendar73. 
DllecJOm proponuJemy m. in . Park 
Ro7rywk1 \.1aJ.lland Kownaty. wizytę w 
Karczm1e Tabcrsk1eJ 7 programem .,Od 
7iarenka do bochenka" ery też mo71iwość 
zostama prawdziwym Indianinem w Wiosce 
lndial't~kicJ podeLas superprogramu 
an imncyjncgo. Wszystko w formie 
jednodmowych wyc1ecLek. 

Jak da lekosi~Lne są plany z"'iązane 
z Lubuskimlove? 

Lubl!';klelove to nie tylko wyc1eczki 

Oczywiście, ruwa nic tylko enduro ... 
już 15.08 będę miała s7an'lę powa iCZ)'Ć na 
asfa l cie w Puchar~:e Polski Pit 
BikeSupermoto w Star~ m Kisiclinie ( 
obok Zielonej Gór) ). 

C1es7~ się. ie muno 7alstnialcj sytuacj i 
uda nam s1~ powak7yć w 7awodach 
naj\.\y-isteJ rang1 ... ponlc\\ai jc-.tcm ju7 
głodna rywahlaCJI i prawdlJwcgo ścigania' 
Pr LCrwa od 1awodów była długa, ale dobrze 
j<l 'Wykorl)'!>lałam np. na treningi s1łowc . .. z 
łopatą i młotk1em! Od dłui.szego c7a~u 1 

moim teamem planowali~my \.\ u;bLy 
projekt. który uda ł o się wrestcie 
zreali:tować 1 Jak wiecie kocham 
motorytację . ale nie tylko! Od dziecka 
moją pasJa było tc1 wędkar~t'''o. ale "' 
okolicy brako\.\ało nam prote ... jonalnego 
lo'WI'>ka 1 naJW}iVCJ polki .. Więc sami 
postanO\\iliśm~ je Sh\OrJ'~Ć ... i tak 

To s.reroka promocJa naJCiekaws7ych 
naszy-m tdamcm miejsc \.\ reg10mc. 
naJczęścieJ odw1cdnnych pr.tez turystów. a 
C7ascm nicll1anych nawet m1esLkańcom 
Z1em1 Lubusk icj. Promocja odbywa się 
przez takie kanały jak: Faccbook. l~tagram. 
YouTubc czy rwlttcr Ale jesteśmy otwarCI 
na nowe pomysły 1 propo7ycJe. Pokazmy 
rvem, /C Z1em1a Lubuska ma do 
zaoferowania naprawdę w1cle atrakcJi i 
cickaW)ch m1ej.,c 1\a::.zym maucniem jest 
zarażeme lud1i 1deą Lubu~kiegoLO\'C 
bard.to chcemy, by n<tva marka koJarzyła się 
z samymi dobrym1 wspomnicmam1 1 
niczapomnianymi pr1c7ycwmi . W planach 
dodatkowo 711aJdUH '>lę organitowane 
,.cykliomc". (co Jakiś ctas może 1-2 w 
m1es1ącu) wyc1ecA1, na które będą otwarte 
1ap1sy 1 będą mogli L n1ch skorry~tać np. 
nas1 pr7)J3l ielc. rodnna. tnaJomi czy 
m1cS1kancy na'>Lych mla'>l. 

D1iękuję 1a rozmo~'ę i Ż)CLę ~' ielu 
wspanial~ch '"}ciectek oraz po\\ Odzenia 
w realizacji planó". 

Rotnumiała Alek~andra Bieła 

właśnie pO\\Malo karpiowe łowisko 333 
Popon·o ( J l km od MiędL}rzecLa ). Tylko 
6 duiych 1 kameralnych ~tano\.\ 1~k z 
pięknym w 1dok1cm na las. dostęp do prądu. 
nowe sanitariaty 7 pn.-sznicami. ogrodzony 
teren 1 co naj\\ai'mcJs7c .. du7c okuy 
karpw1 amura' 'lasza rekordzistka ma na 
imię Zuzia ( bo każda osoba. która złap1e u 
na~ karpw Jako p1Cf\\Va mo7e nadać mu 
imitr) 1 nai~ła 2-ł kg' Oaywtsc1e Jako że 
\\pnajemy zasadę " no kill'' • każda 
złapana r~ ba po sesji !djęciowej wr.1ca do 
wody. by- mogła daleJ rosnąc i cieszyć 
na ... tępnych pasjonatÓ\\ połowó\.\! 

Zdecydowanie lO\\ isko 333 Popowo 
sta ło się moim ulubionym miejscem na 
ziemi, do którego wracać będ ę po 
kaLdych Lan·odach z o g romnym 
uśmiechem na t\\ ar~:}! 

pozdra" iam, 
Dominika 333 Orlik 
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Przedsiębiorstwo Robót 
Instalacyjno - Montażowych Spółka z.o.o. 

w Międzyrzeczu ul. Reymonta 7; 

wydzierżawi: 

pomieszczenia biurowo - handlowe o pow. 300 m2, 
pomieszczenia magazynowe o pow. 1000 m2, wiatę 
magazynową o paw. 900 m2, place składowe oraz 
lokale mieszkalne o pow. 35m2, 50m2 i 63m2 
(dwa pokoje- I piętro) . 

sprzeda: 
- lokale mieszkalne o paw. 35m2 i 50m2 
(dwa pokoje - I piętro) . 

sprzeda po obiżonych cenach: 
- kocioł olejowy MB/MW - 32 kW (kompletny-nowy). 
- materiały branży elektryczną 
- materiały branży sanitarnej. 
- maszyny krawieckie (używane) 

zatrudni: 
- pracownika do zarządu spółkr. 
- konserwatora (również emeryta, rencistę). 
wymagania dla pracownika umysłowego: 
- wykształcenie kierunkowe; 
- trzyletni staż na stanowiskach kierowniczych; 
- dobra znajomość obsługi komputera; 
- zdolność planowania i organrzacjr swoJeJ pracy. 

Kontakt: tel/fax (95) 741-16-55 

ANTYKI 
RENOWACJA i 

SKUPISPRZEDAŻ 
l 

Naszą ofertę kierujemy do wszystkich, którzy i 
poszukują nowych i niespotykanych zmian, rozwiązań w! 
wyposażeniu wnętrz. Przywracamy świetność starym ! 

. meblom, zachowując ich pierwotne kształty i 1 

! niepowtarzalny charakter. i 
l . 

1 Wszystkie prace restauratorskie wykonujemy we! 
i własnej pracowni. Dzięki wieloletniemu doświadczeniu, ! 
i jak również waruokom warsztatowym, gwarantujemy! 
i najwyższąjakość naszych usług. 1 

'KONTAKT: 

l 
j Międzyrzecz 

0603365989 

0603365990 
W) szanowo 40 

66-300 

ZAPRASZAMY i 
' . ·- · -·- · -·- ·-·-·-·-·-· - · - · - ·-· - · -·- · -·-·-·-·/ 

Usługi Serwisowo Instalacyjne 
"USIPOL" 

Bogusław Babula 

-montaż, uruchamianie, przeglądy 
okresowe, naprawy, kotłów 
gazowych firmy v••IMANN 

-serwis kotłów gazowych firmy 
Unical Dua 

-serwis kotłów olejowych 
-okresowe przeglądy instalacji 

gazowych 
-instalacje CO, sanitarne 

1 gazowe 
-montaż kominków z płaszczem 

wodnym 

tel.60S 36 56 02 

GABINET ("-~ 
STOMATOLOGICZNY 

lek. dent. Magdalena Sobkowicz )armolińska 

ul. Mieszka l 11 /15A 
(l piętro-nad sklepem Rossmann 

Gabinet Weterynaryjny "Piuto" 
lekarz weterynarii Jerzy Solecki specJalista chirurgii 
weterynaryjneJ 
ul. Kazimiena Wielkiego 59 - Międzyr.teCL 

Tel.: 506133731 

Świadrzy usłuai w :takresje: 
porad~; 
profilaktyka ogólna i szczepienia ochronne; 
badanie k~l 
diagnostyka (RTG): 
leCLenie w zakresie: ellorób w e'\\nętrLnych, 
chirurgii ogólnej l ortopedil, dermatologii, 
okulistyki, oraz chorób polo:tniczo- ginekołogic:tnych ; 

I'IFOR'\1LJĘ, że od 01.10 br. gabinet czynny 
od poniedziałku do piątku w god.t. 1 0-18, 
a w soboty od J()-14 

ZAPRASZAM 
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HOROSKOP ATYDE NA SIERPIEŃ 
Baran (21.03 - 19.04) Zapowiadało się tak 

fantastycznie, a jeśli coś poszło nie tak, to 
; musis~ przyzdnać, .że ~o jetdnak tw~ja wina.bNka 

· szczęsc1e u a ct stę o w mtarę szy o 
naprawić. Do połowy miesiąca może nie 
będzie widocznych efektów, ale potem to już 
tylko z górki i stan twoich finansów wyraźnie 

będzie się polepszał. Zdrowie całkiem nieźle, forma będzie 
coraz doskonalsza z każdym dniem, a pod koniec miesiąca to 
już super. 

Byk (20.04 - 20.05) Skoro jest dobrze, nie ma potrzeby 
tego zmieniać. No, chyba że chcesz, aby 
było jeszcze lepiej. Zastanów się jednak, 
czy ukochanej osobie nie należałoby 
bardziej zademonstrować uczuć. Postępuj 
tak jak dotąd, a twoje starania na pewno 
sprawią, że twój portfel zaczynie stawać się 
coraz grubszy. Nic 'nie będzie ci dolegać, 

śmiało możesz porywać się na wyzwania. 
Bliźnięta (21.05 - 21.06) Miesiąc będzie obfitował w 

różne namiętności, choć nie wszystkie 
będą pozytywnie wpływać na twoje relacje 
z partnerem. W tej sytuacji trzeba będzie 
bardziej wykazać się dobrą wolą. Finanse 
ani lepiej, ani gorzej niż w poprzednim 
miesiącu, ale generalnie nie będziesz mieć 

. powodów do narzekania. Trzeba 
podszlifować formę, najlepiej na rowerze lub na basenie. 

Rak (22.06- 22.07) Nie udawaj, zwłaszcza przed sobą, 
że nic się nie zmieniło, bo zmieniło się, i 
to całkiem sporo w twoim najbliższym 
otoczeniu. Możesz śmiało realizować 

swoje marzenia, nawet te najśmielsze, 
wymagające większych nakładów 

finansowych, bo akurat pieniędzy na marzenia nie zabraknie. 
Zaktywizuj się fizycznie, może pływanie albo przynajmniej 
dłuższe spacery połączone z biegami lub marszem. 

Lew (23.07 - 22.08) Nie udawaj, że pewna osoba nic a 
nic ·cię nie obchodzi. Tym bardziej że ona 
doskonale wie, że to nie jest prawda. Możesz 
sobie pozwolić na dużo więcej fantazji. 
Finanse zadowalające, a będą jeszcze 
bardziej, kiedy skupisz się na jednej, tej 
najważniejszej teraz działalności. I chyba 
wiesz, o co chodzi. Nie porywaj się z motyką 
na słońce, a nie powinno być żadnych 

problemów. Formy będzie ci można pozazdrościć, ale nie 
szarżuj. 

Panna (23.08 - 22.09) Jeśli nie będziesz aż tak bardzo 
skupiać się na tym, co było i raczej 
bezpowrotnie minęło, masz spore szanse na 
zawarcie interesującej znajomości. Ale 
zdecydowanie oderwij się od przeszłości i 
przestań wspominać. Może właśnie bardziej 
skup się teraz na zarabianiu pieniędzy niż na 
przeżywaniu swoich rozterek. A dopływ 
świeżej gotówki z pewnością ci się przyda. 

Zdrowie będzie dużo lepsze niż do tej pory. 

Waga (23.09- 22.10) Tylko ty wiesz, choć może sobie 
jeszcze tego nie uświadamiasz, co zrobić, żeby 
przyciągnąć uwagę pewnej osoby. I 
wykorzystaj to bez oglądania się na innych. 
Finanse: nie musisz udawać, że coś jest nie tak, 
bo twoje sprawy finansowe mają się całkiem 
nieźle. I tylko możesz sobie życzyć, żeby nadal 
tak było. To twoja hipochondria nie pozwala ci 

na cieszenie się pełnym zdrowiem. 

Skorpion (23.10 - 21.11) To, co tak cię teraz 
uszczęśliwia, będzie jeszcze trwało i nawet 
nie próbuj zastanawiać się jak długo. Jest 
dobrze i skoro to jest dla ciebie takie ważne, 
niech tak będzie dalej. Twoja praca wreszcie 
zaczyna przynosić wyrnieme efekty. Jeśli 
dalej będziesz tak się starać, niebawem 
możesz zacząć inwestować. Zdrowie, po 

prostu znakomicie. Możesz podejmować teraz każdy wysiłek. 

Strzelec (22.11 - 21.12) Być może, a nawet jest to 
bardzo prawdopodobne, już lada moment 
spotkasz kogoś, kto nieźle zawróci ci w 
głowie. Finanse - ani lepiej, ani gorzej niż w 
ostatnich tygodniach. Ale powodów do 
narzekania z pewnością mieć nie będziesz. 
Wskazana byłaby, i to nawet bardzo, nawet 
niewielka zmiana diety. To ważne szczególnie 
dla figury. 

Koziorożec (22.12 -19.01) Szykują się interesujące dni, 
z ciekawymi znajomościami i tylko od 
ciebie będzie zależało, jak dalej nimi 
pokierujesz. W każdym razie pamiętaj, że 
nic na siłę. Byłoby dobrze zainteresować się 
bliżej jakąś nową formą działalności, która 
mogłaby ci przynieść bardziej wyrnieme 
efekty. Zdrowie coraz lepsze, pod 

warunkiem że nie będziesz przesadzać ze słońcem. 

Wodnik (20.01 - 18.02) Będziesz duszą każdego 
towarzystwa. Czekają cię nowe znajomości, 
nowe namiętności, z którychjedna przerodzi się 
w głębsze uczucie. Nawet nie musisz się 
specjalnie starać, żeby portfel systematycznie 
się zapełniał. Bez twojego udziału pieniądze 
będą do ciebie lgnąć. Forma zarówno fizyczna, 
jak i psychiczna wprost doskonała. Będziesz 

góry przenosić. Postaraj się to tylko umiejętnie wykorzystać. 

Ryby (19.02 - 20.03) Trzymaj się tego, co masz i staraj 
się nie zbaczać z raz przyjętej drogi. To 

~ dl~ c.i~bie general~ie ws~~zó~ka ~a 
~ naJbhzsze tygodme. Coz, Jak stę 

powiedziało a, to trzeba być gotowym i 
na b. Tak to już w życiu jest, także gdy 

rzecz dotyczy finansów. Od twoich poprzednich poczynań 
wiele będzie teraz zależało. Zdrowie coraz lepsze, zwłaszcza 
jeśli chodzi o formę fizyczną. Będziesz wprost tryskać 
energią. 

WASZAATYDE 
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751at Orła czyli BRYLANTOWE gody, cz. IV 
Nowy sezon 2000/01 i nowe nadzieje, tym bardziej że 

nastąpiła kolejna reorganizacja rozgrywek. Nastąpiło to ze względu 
na połączenie dotychczasowych 2 województw czyli gorzowskiego 
i zielonogórskiego w jedno L ubuski e. Tak więc Orzeł występować 
będzie w 20 - zespołowej IV lidze. Trenerem został Waldemar 
Stupiński-syn Tadeusza - zawodnika z drużyny lat 50. i zarazem 
trenera w latach 60. i 70. Cała drużyna poprawiła grę pod wodzą 
Stupińskiego i w końcowym rozrachunku uplasowała się na dobrym 
7 miejscu. Na 2 pozycji zakończyły rozgrywki rezerwy Orła 
występujące w klasie A. Trzon zespołu tworzyli rutyniarze. S. 
Singer, M. Rój, Z. Nowicki i R. Witkowski. Bardzo mocno 
zaznaczyli swoje aspiracje do gry młodzi: P. Cygan, R. Połomka, 
B. Cmok, T. S o b czak, K. Jedynak i Ł. Kwiatkowski. W roku tym 
lokalny miesięcznik Kuńer Międzyrzecki przeprowadził plebiscyt 
na "11" 50- lecia klubu. Znaleźli się w niej: Józef Socha, Czesław 
Wiśniewski, Tadeusz Stupiński, Janusz Zygmunt, Zygmunt 
Bratkowski, Paweł Kąsek, Tadeusz Docz, Leonard 
Madałkiewicz, Jarosław Romanowski, Sławomir Zieliński, i 
Tadeusz Czabak. Trenerem "złotej 11" wybrano Mieczysława 
Mikułę. Umiarkowane zadowolenie z niezłej gry bardzo szybko 
ustąpiło miejsca dużemu niezadowoleniu. Pomimo 7 miejsca w 
sezonie 2001/02, czyli identycznego jak w poprzednim roku, gra 
piłkarzy była bezbarwna i nie zadowalała kibiców i zawodników. 
Ruchy organizacyjne działaczy też w . większości były 
niezrozumiałe. Zamiast drugiego zespołu tak udanie występującego 
w klasie A zgłoszono drużynę juniorów do klasy wojewódzkiej. Po 
pierwszej rundzie z· powodu braku funduszów, bardzo złych 

wyników.(nie przegrane, ale porażki) i związanej z tym rezygnacji 
kilku zawodników, drużynę juniorów wycofano z rozgrywek i w 
takich przypadkach mówi się o pozostawieniu spalonej ziemi. 

Przed sezonem 2002/03 w klubie panowała dziwna 
atmosfera. Opinie o przyszłych występach były bardzo 
zróżnicowane. Dziennikarze Gazety Lubuskie przeprowadzili 
sondę wśród trenerów wszystkich zespołów występujących na tym 
szczeblu rozgrywek i nikt nie wskazał Orła jako potencjalnego 
spadkowicza, oprócz trenera Orła- Stupińskiego. Bardzo szybko 
okazało się, że trener znał drużynę, ale nie znał sposobujakzaradzić 
słabości. Piłkarze przegrywali seriami i jak zdarzyło się 
zwycięstwo, to nikogo ono nie radowało. Rundę jesienną na ławce 
trenerskiej zasiadł Marek Kopeć, co nie przyniosło spodziewanej 
poprawy w grze. Pojedyncze, przyzwoite czyli dobre występy 
przeplatane były seryjnymi przegranymi i to dało 15 przedostatnie 
miejsce w tabeli i spadek do klasy okręgowej. W kolejnym sezonie 
czyli 2003/04 wytyczono sobie cel, szybkie opuszczenie i awans. 
Szybko sprowadzono na ziemie wszystkich optymistów. Trener 
Arnold Dymnicki dopiero w rundzie rewanżowej potrafił 
odpowiednio ustawić drużynę. Jednak drugie miejsce uznano za 
porażkę i marzenia o awansie· przełożono na kolejny rok. Sezon 
2004/05 miał być sezonem awansu. Miał to być prezent drużyny dla 
klubu na jego 60- lecie. Piłkarze mieli tego dokonać pod wodzą 
nowego, młodego trenera Jerzego Fąki, który jeszcze niedawno 
grał w jednym zespole z większością zawodników. Opinia kibiców 
była podzielona, ale już pierwsze mecze pokazały duże możliwości 
piłkarskie zawodników. Runda jesienna to jeden remis i reszta 
zwycięstw. Wiosną Orzeł pokazał nadal wysoką formę i zwyciężył 
w rozgrywkach z dużą przewagą nad następnymi zespołami 
Marzenie o awansie na jubileusz klubu stało się faktem, a oprócz 
trenera największy udział w tym mieli: kapitan zespołu Roman 
Witkowski, Robert Połomka, Damian Nowak, Jacek Figiel, 
Tomasz Sobczak, Tomasz Włodarczyk, oraz dwaj najbardziej 
,,rozstrzelani" zawodnicy. Paweł Cygan zdobywca 44 bramek, 
który zdobył koronę króla strzelców i plasujący się na 2 miejscu w 
tej klasyfikacji Kr~sztof Jedyi?-ak zdobywca 19 goli. Juniorzy 
występujący w klas1e okręgoweJ pod wodzą Z. Bratkowskiego 
zajęli 6 lokatę, a trampkarze starsi pod szkoleniowym okiem Fąki 

zdobyli l miejsce w lidze terenowej. Seniorzy mogli się poszczycić 
dużym osiągnięciem. W całym sezonie jeden mecz przegrali, a 2 
zremisowali. Zdobyli 111 goli tracąc 17. Czyli sezon zakończył się 
wielkim sukcesem i wszyscy szykują się do świętowania. Na 
okazjonalny mecz do Międzyrzecza przyjechali oldboje Lecha 
Poznań. Mecz wzbudził ogronme zainteresowani. Kibice mogli 
zobaczyć w akcji byłych reprezentantów kraju: Tomasza Iwana, 
Piotra Reissa czy Piotra Świerczewskiego. Pod okiem trenerskim 
Czesława Michniewicza goście pokonali piłkarzy miejscowego 
Orła 6:1, a honorowego gola dla międzyrzeczan strzelił Tomasz 
Sobczak. W trakcie meczu było wiele odznaczeń i bardzo wielu 
kibiców, zawodników i działaczy z początków Orła. Był znamienity 
gość, dawny piłkarz Orła i kabareciarz Zenon Laskowik. 
Skończyły się imprezy jubileuszowe i rozpoczął się sezon 
2005/06, w którym to okazało się, że wymagania na poziomie IV ligi 
są dużo wyższe. Jednak twarda walka przydała się piłkarzom i sezon 
zakończono na 14 pozycji wśród 18 zespołów. N o wy sezon 2006/07 
rozpoczęto pod okiem trenera Leszka Janowiaka. W pierwszej 
drużynie doszło do kilku wzmocnień i przyniosło to zamierzone 
efekty. Po rundzie jesiennej Prezesem Klubu został Paweł Czop. 
Cały sezon należało uznać za udany, gdyż 6 miejsc było na miarę 
ówczesnych możliwości organizacyjnych, finansowych i 
personalnych w klubie. Do dotychczasowych liderów Orła: 
Cygana, Kwiatkowskiego, Sobczaka, Połomki, Figla dołączyli 
Marcin Żeno, Michał Dolata, Daniel Frankowski i Kamil 
Kontek. Z dużym optymizmem przystąpiono do sezonu 2007/08. 
Jednak nie był to udany sezon. Pomimo wzmocnienia zespołu gra po 
prostu się nie kleiła. Trenerem w tym czasie był Andrzej Rejman. 
Rafał Wojewódka, który objął stery trenerskie od początku sezonu 
2008/09 potrafił poukładać grę dysponując nie zmienionym 
składem. Rundę rewanżową od początku prowadził Rejman, ale 
praca włożona przez poprzednika dała dobre efekty. W 
międzyczasie na stanowisku trenerskim zasiadł H Stawasz. Trzecie 
miejsc na koniec rozgrywek to efekt wszystkich 3 trenerów. Sezon 
2009/10 kibice wspominają z wielkim rozrzewnieniem. Pod okiem 
trenera Dariusza Borowego pierwszą rundę zaliczyli z wszystkimi 
zwycięstwami. O Orle pisałnawetPrzegląd Sportowy,jako o rzadko 
spotykanych sukcesach. Oczywiście taki fakt nie uszedł uwadze 
możnych krajowej piłki i trener Borowy otrzymał propozycję z 
klubu pierwszoligowego. Byłoby dziwne, gdyby z tego nie 
skorzystał. Tak więc na ławce trenerskiej pojawił się nowy, a w 
zasadzie stary trener H. Stawasz. Trener kontynuował szkolenie 
korzystając z dotychczasowych doświadczeń swoich i wszystkich 
trenerów , z którymi współpracował. Efektem tego było zajęcie 
pierwszego miejsc i awans do III ligi, która zwie się dolnośląsko
lubuska. Trzeba dodać, że awans w pełni zasłużony. Stawasz na 
każdym kroku podkreśla, że co najnmiej połowa tortu należy do 
Borowego. Na awans najbardziej zapracowali: Jacek Gireń, 
Tomasz Ruminkiewicz, Łukasz Kołodyński, Mariusz 
Toporkiewicz, Tomasz lwanowski, Rafał Weyer, Henryk 
Kurdykowski, Marek Kuźmińczuk, Paweł Gurgul, Krzysztof 
Stojanowski, Damian Szałas, Marcin Iwan i Paweł Cygan. Musi 
zastanawiać fakt, że tylko jeden piłkarz - Cygan- był 
międzyrzeczaninem. Reszta to armia zaciężna. Znane są przypadki, 
że taki sposób budowania drużyny w dłuższej perspektywie nie 
przynosi pożądanych efektów. Jednak zadowolenie z uzyskanego 
awansu przysłoniło problemy. Muszę podać jeszcze jeden powód, 
że takie budowanie zespołu jest błędem. W śród zawodników tamtej 
drużyny panowało przekonanie, że są oni niezastąpieni i tylko kasa 
musiała się zgadzać Ostatnie dziesięciolecie 
ukazane będzie w kolejnym numerze Powiatowej. 

Jan Wiśniewski 
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MOJA JEDENASTKA ... 
Rok 2020 jest rokiem kolejnego jubileuszu 

międzyrzeckiej piłki no.loej, w tym roku bowiem klub 
sport O\\ y "Orzeł" obcbod7i 75- lecie swojego istnienia. 
Niestet~, tym razem L tej oka1ji nic będ7ie tak hucznej fety, jak 
to by)\alo )\ latach minionych, gdyż wiemy, w jak trudnych 
czasach pandemii przy S7ło nam żyć. Aby jednak jubileusz nie 
prze~zedl be.l echa swoimi artykułami postaram się dołożyć 
cegiełkę do tych "obchodów'', choć wybrałem nieco 
specyfie1ną formę. 

rostanowiłem bowiem spotykać się 7 piłkarzami, 
bohaterami piłkarsk1ch widowisk. którzy repre7cntov.all barwy 
,.Orła" w róznym okresie jego istnienia i poro7mawJaĆ o ich 
sportoweJ kanerze 

Przed miesiącem v. artykule ,.Obrzyc.kie Wcmblc; v. ruinie" 
przelałem na papier część ich v.spomn1eń z c7aSÓ\\ k1edy uganiali 
się za p1łką po obrzyckim bo1sku Z uwagi na to, 7c nagrałem 
ponad sześć godzin rO/móv., wykorrystał kolejne tematy Dzisiaj 
temat wiodący - to wybór według ich oceny najlcps7ych 
klubowych .. II-tek". 

Andrzej SZEWCZ' K podpora defen'i_m~v w latach 
llliJlW[/..s::rch wkcesól~ \fLK) .. Orzeł · 

- "'a Jaką ,Jedena">tkę" Ja bym posta\\Jł? Sv.ój \\)'bór 
rozpocznę tradycyjme od tawodnika występującego na bramce, 
tu choc mam kilku kandydatow- stawiam na Józefa Sochę. Józek 
nic przestedl, zadnego cyklu s7kolema, mam tu na myśli treningi i 
mecze np. w grupach młodzieżowych. Był prawdziwym 
,.bramkarskim samorodkiem". Jego po prostu ,.,., ynalazł" trener 
Mieczysław Mikuła . ku:dy popisywal się na stadionie swoją 
skocznością, skacząc v. dal i nakaLał mu przyjść na trening. Jakież 
było zdziwJenie działaczy i kibiców, kiedy po k1lkunastu 
treningach w meczu o ligowe punkty pomiędzy słupkami bramki 
.. Orla'· popwił się 16-latek. Jcs.tcze do dztsiaj brzmi mi v. uszach 
tenjego okrzyk .,moja", J..icd) wychodził z bramki do interwencJi 
na pr7cdpolu, a wtedy lepiej nic male:lć s•ę na jego drodz;e po 
piłkę. Szkoda. /e nie w pełni v.ykorzystał SWÓJ talent bramkarski, 
kancrt; zakończył w II -ligowej wówcns .,Cclulo1ie" Kostrzyn 
Na prJwcj stronie obrony posta\.\ tłbym na Janusza Zygmunta, 

ktory SWOJ~! postawą na boi<.,l.u zaskakiwał pr!ccmmkó'ń-. Z 
postury wydawal się na nwodmka mało zwrotnego, co bardzo 
C.ly">to myliło napastnikÓ\\ rywala. Jego inteltgl.!ncja w grze. 
um1ejętno~ć ustawicma sit; na b01sku pozwohł) mu nic tylko z 
łatwością wygrywać pOJedynki z teoretycznie szybszymi od 
niego. ale też przez lata być me do zastąpienia na tej pozycji . ...;a 
środku obrony bcnpelacyjnie sta\\ iam na Zygmunta 
Bratkowskiego. popularny " Brzytwa" (jego OJCiec był 

fry1jerem, stąd jego pseudonim) był obrońcą me do przejścta. 
Cechowała go niezwykła wydolność organizmu, sumJenoość w 
wykonywamu zało.leń taktycmych. a ponadto był bardzo 
skuteczny w walce o górne p1łk• Jako koledzy z drużyny o tym 
jego przygotowaniu kondycyJnym mogh~my się przekonać na 
ka:ldym treningu, a rywale, .. trakcie meczóv., k1cdy był po prostu 
nie do zabtegama Podobmc Jak J. Socha przestał grać w piłkę 
b9dąc zawodnikiem "Celulozy" Kostrzyn. Do mojeJ .Jedenastki" 
jako drug1cgo środkowego obrońcę wybieram'? Andrzeja 
Szewczyka. Ktoś może nrzucić 1111 brak skromności, ale takajest 
moja samoocena. Do kadry pierwsLego zespołu .,Orła" będącego 
wtedy jedną z najlepsz;ym drużyn w \\Oje\.\ódtt\.\ie 
zielonogórskim trafiłemJako wyró.lniający się tawodniJ.. drużyny 
JUmorÓ\o\. W tym czas1c byłem powołany na :!grupo\\ ame kadi) 
narodo\\cj junioróv., gd1ic pod okiem trenera Andrzeja 
Strejlaua ćwiczyłem w jedneJ grupie wspólnie m. m. z 
Henrykiem Wieczorkiem (.,Górnik" Zabrze) i Jerzym 
Wyrobkiem ("Ruch" Chorzów) późmejszymi repretentantamJ 
Polski semorÓ\\. Rozbrat z piłką powz1ąłem po półtorarocznym 
pobycie w "Stilonie" Gorzów. Lewą stronę obrony 
zarezerwowałbym dla Leonarda " Dzinka" '\-1adalkicwicza. 
który podobnie, Jak JCgo partner z pra\VeJ strony obron) 
wprawdLJe "n te grzes.tył" warunkami fizyc1nym1, ale .,scrducho" 
do gl) mtał jak mało kto. A dodatkową Jego zaletą było to, że 
śwtctmc poczynał sobie w akcjach ofcnsywn,Ych. Wybór linii 
pomocy rozpocznę od pochodzącego ze Sląska Henryka 
Prz) b)ly, który do "Orla" tra li l w trak c te odbywania za~adniczeJ 
:-.łuzby wojskowej. Musze te.l dodać. że Jak ka.tdy p1łkau 
pochodn1cy 7 tamtego reg10nu był bardzo dobm: v.yvkolon)-



---
tcchniCtnic i m tal dui<! ~" ohod~,: poruvama ~1.; po hot,ku. potrafił 
skutcame •. umilić i.ycie ry1\akm i'" całko'' tcl\: '' yląc.:.t<tjąC go 1 

gry. \.1nte dodatkov.o urtd.l !Nan~ \lą'>ka "-a "wdku pomoc) 
,.,.ysta\\ ił bym Z~gmunta Sarbał-a (na ;dj~ciu w roll kapliana 
dru;yny) .... tynącego L nteL\\)'kle .., Jłnego <,tr;alu na bramk~. c;ym 
.,1,tl Pll"trach w~ród golktper(m dru..iyn. 1 ktorymt ~potykał sic 
.,Oflel" Dobrze pamu;tam 'potkamc z .. ProntH.:nu.:m·· lary i 
tachOI\lJJtic t ch bramkar ;a ~tanisla\\a Górki U\\ a/a n ego \l 

tamt)ch c;a;,tc ;a ooło\H.:go /':modntka Od teJ pozycji'" navym 
n:gillntc. który pr:tcd jego udl.'r/l.'niami o ... trzegul ~\\Otc.:h kolego\\ 
1 d111/\ 'l\ l C\\)' pomocnik " .. mojej Jru.iy ntc" to Stanisłan 
\lale/C\\ 'i ki nil'/\\ yklc \\ vc~·h,tronn) ptłkart. a n .t dodatek 
0hdar1<m:. du;ym poc1udcm humoru. hm·vc n.t treningu lubtł 
popt,ywal' 't.; nick0m'>cnc_1onaln) m 1agrantcm. a l\ tral-.cte 
mec1u dui.! frajuę ... pra'' tało mu o~mtcvcnh.' l) \\<tl.t .tak'!' 
vtuC/ką tcchnic~na Do hi ... toru pr~cvłojcgo ;agranic" ktcdy to 

podC/a' j..:dnego 1 mce7ÓW tu \\ \1iędlyr7cC/u będąc pr1e.1. 
ntkogo nic atakm,any '''i~ł wykopnął piłkc n:1 aut \\ kicrunl\u 
kortow t cni so1v ych. Spytany pr;a nas w cni' i c pr /'C f\\\ o emu to 
;rob t L krotko odrleki ... ~c 'rd::.1a go m::.\ mi<·' -rr· \la prawym 
~krtydk "Y'>l3\\tłbym Ka timicrLa Rclug\'. nmodntka 
bł)"l-.otłtwcgo 1 bani;o ~1ybktcgo. o którym kr4/yły iany .. ic 
"1cłokrotntc był ~Lyb~;y od piłki" . Ta j..:go umtcj~tno~c 
"/)-bkit.:gO pOflbLanta '>l~ j10 bot~ku była doO:ć częo,to 
w) kot zy~tyv. a na prLe/ /e, pół '' atakach 1 k(lntl) i lakonezona 
;dobvC/4 bn,mkm~<l Rolę ... rod\" o\\ ego napa ... tmka pm' ter zam 
J a ro'iła\\ov.i Romanov.'lkiemu. z.modntl..:o\~1 bardl'o 
skutcuncmu. dobr /C ro,umtejqLcmu '>tę 1 partncrmm 1 .. !laku. a 
pr1y tym ntc 7wyklc skoC/'nemu 1 ~v .. ietnie graJ.!CCrnu głową, L 

c.rego dm7yna •. Orla" ... 1-.waplm te kor;ystała \'. me Jednym 
meou bm\'Jcm gole priC/ mego 7doby'' anc dclydowały o 
końco\\ym rc7ultac•e. \1oJ3 11-tkę ulupełnia grający na lewym 
skr1ydlc Tadeusz Doc:t "\1c wiem ilu d7i..,iaj mtc.,;kańcÓ\\ 

\1iędtyr/ecza. kibtców ptłkt no1neJ w1e. czy pamięta , 1c prze/ 
długu: lata mcoficjalny rekord Polski w s/ybko~ct 7dobycta 
bramki od momentu rozpoc7ęcia mec1u należał właśmc do mego. 
Po opus.t.ctcniu zespołu pt ł karską karierę kontynuował ,..., 
.. Polonii" Nowa Sól. Aby, jednak mój ze~pół by l kompletny do 
sk ładu mu~z~ dołąc;yć ktlka naz\\ isk rc;envowych. Dmgim 
bramkar Lem zostałb) u mmc KrL)SLtof Lacho" icL. który po 
\\y..,tępa..:h \\ bamach .. Orla" pr;:cniósł -.u; na ... tc;pnie do 
,:,.,. tcboullńskteJ .. Pogont ". Jako dodatkov .. cgo obroticę wy brałem 
Eugcniu'i/a Kluska. za\\ odmka nie zv. ykle \\vech..,tronnego i 
ambttncgo Do v.sparcia l tn1i pomocy doląetylbym 

pr7ed~ta\\1Ciela młodvcj generaCJI Sławomira Zielińskiego, 
któl) według mOJCJ oceny " s\\ojej drużyn te był prawdLi\\ ym 
•. królem" środka pola "'a łJ\\CC rczenvowych pOl\ m1cn znaleźć 
'>t t; te/ Igor Biriuko\\ . bard/o\\ t dO\\ tskowo 1 'kuteumc grająC) 
ptlkar/', ptcrwwy obcokraJOI\icc. który \\Y\t~po\\,tł \\ ze:.połe 

.. Orla". L wa7am, że gdyby d71<>taJ pojawtł ~~~ \\ n.tvvm kraju z 
fonną. jJL! wowczas rcprcl'cnto,.,.ał ~miało tnałal'łb) mtCJ~Ce \\ 
kadr1c ntejcdncgo 1c..,połu ptcnvs7ohgowcgo Do protokołu 
mcC/owego trafiłby jevc;e Ry~zard Anioł, napa ... tnik bardzo 
sąbki 1 bramkostrzelny. którego tdobywane bramkt wtclokrotmc 
decydowały o końcowym wyntku. pk np. te tr/) <;tr7clone \\ 
"-oweJ Soli \\-' wygranym tr;y do zera mcc;u 1 tam!eJs7ą 

.. Polomą". l na tym bym zakonC?yl. Oto naz\\ l<>ka pil kar/) na 
których po<.,tawił mój kolejny rozmówca pr1y wy bor l' C"" ojej l 1-
tkt. 

R~stard Anioł pomimo młodego barcl=o crhko .1 ttJI si~ 
wdnrm ::. nar~kuu:c:niej.1:ych napa.\Tnikó" .. Orla" 11' law ch 70-
11 ch minioną~o wieku. 

"-te znam wyboru AndrieJa. który pko ptemszy 
pr~edst<m ił "'"'ON l ł -tkę. a 1 któf) m spc;dnłcm na boi,J..u "poro 
ua. ... u gn~1ąc \\ptern '" dnt.t)nic juniorÓ\\, a na ... rępnte ... entorÓ\\ . 
Stąd ;aldadam, że me b~dę 1byt oryginalny \\ zaprcl'cntowaniu 
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"''ot ch kandydatÓ\\ '\,a pewno na kilku f e:j, 
po1ycjach \\td7tmy tych 'amych 1awodników, ~t~r'K J 
gdyi 11iclu 7 mch po..,t;mą na botsku na pewno -------' 
ntsłt11yło na ;,łowa pochwał) 1 wacunku /C \trony 
nast~pcÓ\1 i fan(m mtt;d7y r;eckteJ piłki W pr1ypadku obsady 
bramki mam spOI')' kłopot, gdy i puc1 lata .. Ofl'cl" mial naprawdę 
dobrych hramkarl'y l tercelu JóLefSocha. Wic'ila'" \troJ'icki 1 
Krl') )Ltof l .acho'' iet do . mojej 11-tki" "ybteram tego 
p U'\\ Vego. a Wie~kJ ,.~J":un na ła\\kę re;cnvov.ych. W linu 
ohmny mam nadmiar kandydatów do wy ~c.:10wcgo ,1-;ładu. ale 
mu,;,!c wybmć to od ~trony prawej po ... tawt~ na: Janu~La 
Z~J!OlUnta, ula OliliC był to .. profesor'' defensywy. na którego 
moi.n .. t było zm, vc huyć. Środek obrony to duet: Z)' gmunt 
Bratko\\\ki 1\ndrLcj 'IJ't'\\Ct)'k ... Br1yt\\a .. był me twykłc 
tn1unym f\wałem do pokl'nan1a pr1c/ pr1cciwnikil\\. rndko 
hO\\'JI! m popełniał bh;dy i umiej~tnic potratił "~półpra<.:O\\aĆ / 
pannera m t 1. obrony. a do tego'" ictnie radził ~obie'"' gr1e głov. ą. 
1. koki Andr1cj clwral\teryn)\val ... ię Ju/y m 11 yuuucm 
;amicr 1cti 1)\\ala 1 'pokoJem w roLegraniu p tiki. Leonard 
,.Dtinck" '\-ladalkiel\iCJ' to mÓJ \\ ybór, <.:o Jo ob~ady lewego 
obroncy. Zawodntk bard/O ambitny. a jego douatkow '! ;alct<j było 
to. i c by l .. obunożny". co wykor.t.y~tywah tn:ncr;ry \\) ... wwiając 
go na rivnych pozycpch. \1.,' Ulupełnieniu linii obrony'' ymtcmę 
na .t.\\ i~ka tr ;..:ch dcfen..,oro\\ , ktorry według mnie n-;ługu_~ą na 
u1nanic. Pit.:n\V) to Tadcu~t Stupiń~ł...i najstarvy z tego grona. 
którego grę pod11wwlcm JC~zc/e, jako młody chlopak. drugi to 
pochod1ący ze S h\. tcr1yny Ry s1ard Basz~ ński. 1 którym razem 
gralt~my w barnach .. Orła" 1 naJmłodszy 7 teJ troJki Stanisła"' 
WitkO\\Ski. Jego poczynania na boisku obscrn owalem Jlli. jako 
kibtc 1 tl')bun. W linii pomocy mam •. tercet" pe1r"ruaków. gdyi 
prle/lata byl1mc do za;,tąpienia na swoich po1ycpch i tak patr?<!C 
od pra\\ef Henryk Pr1~b~ła. Z~gmunt Sarbak i Stanisłav. 
:\talcLe,,ski Kaidy L mch ma n te bywały ud/iał w naj\\ iękvych 
sukcc ... ach mtędzyrzccktcgo klubu, a o 1ch wyc;ynach na boisku i 
po ;a nim (jak np \\-)'jCILd .. Orła" do Bułgani) moghbyśmy 
roi'mawtać god;inami . l.i;upełmeniem środka pola byłby dla 
mnie· bard7o sumtcnny pi łkarz pochouzący z Wtclkopolski 
Stanidaw Krupa i Sła\\Omir Zieliński, który tmponował m1 
świetnym przeglądem pola. umiejętnym rolegramem piłki 7 

partnerem 1 udcrzentem 1 daleka na bramkę ry"ała Mój atak bc7 
podtialu na po7yCJC to: Tadeusz Docz. bard1o "'Ybkt 
bramkostrzelny skrzydłO\\ y. Jarosła\\ RomanO\\ 'iki 711any L 

ntc1by t czystego strnłu na bramkę ry\o,.ala. CI)' lt t7w ... du7ego 
palca" oraz świetnej gry głową. cLym umiejętntc .. obstugiwał" 
kolegów. A po 1a grą w ptłk<; bardzo lubił wędkować! razem z J. 
Zygmuntem. WyjściO\\ą jedenastkę uzupełnia Paweł Kąsek. 
według mme najlep~zy 1awodnik. jakt ,., tamtym okrc~te 

''}::.tępO\\ <~ł w drużyn te .. Orła". Tak. Jak H. Pr1ybyła pochodZił ze 
Sla.,J..a 1 podobme, Jak on La~iłił ze~pół w trakcte odbywania 
... łutby \\Oj-.kO\\ej. Charakteryi'O\\ał go nictypO\\)' styl 
porustanta 'tę po bOt'>kU 1 rHe vablonO\\J .,krótka kt\\ka··. czym 
"kutcctnte o~1ukmał prl'ecmntkó'"· Tak. Jak Ja oiemł się z 
mievkankq Obrzyc!, a jego te~ckrn zo::.ta ł .,klubowy ~7cwc". 
~/koda tylko. 7c tak <>zybko opuśc1ł nasL<J druiynę prtechodząc 
do .. RO\\" Rybmk Jako 1awodnikó" rezerwowych do linii 
napadu wybrałbym Jana f ranka, zawodn1ka na co dzień 

grającego w .. Pogom · <;w1cbodnn. a '' •. Orle" v. )'o tępo,.,. al ,., . 
trak~ te od by\\ anta -.łuiby \\ ojskowej 1 klubowego wychowanka 
Andrtcja Bandurę. Obaj wyróiniah '>tę bard/O dobrą techniką i 
s1ybkoscią. a co naJwainicjvc charakterem Mtałbym do 
laproponO\\ania je~zc;c kilku pi lkarzy. którry 
s woj<) postawą na boisku l'tt'>htt) li na wyró7mcmc, 
ak na l) m poprzestańmy. 

PS Bard::.o d::.il;kuj{' \1\'0im m::mówcom. a :a 
mii'IUf< < 1ąg dals::.y PO\~')':<::cgo tematu. 

Jerzy RudnieM 
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Oj strzelaj, strzelaj - goool! ;~::~~~~~~e~;c~;;~~~ss~. s;~7~ [tf~tx.J 
remisowy też mile widziany. Kolejny 

Piłka nożna jest jednak sportem dominującym. mecz to wyjazd 8.08 na mecz do 
Możnaniechodzićnamecze,alezainteresowaniewynikami Łucznika Strzelce Krajeńskie. Kolejne spotkanie to 15.08 na 
jest bardzo duże. Ostatnio sporo osób wypytywało kiedy i z własnym obiekcie z Błękitnymi Lubno. Po tygodniu czyli 

kim przyjdzie zmierzyć się 22.08 wyjazd do Kasztelanii Santok Wydawało się, że mecz 
piłkarzom naszego powiatu na jak mecz, ale piłkarze z Murzynowa traktują go bardziej jak 
różnych szczeblach rozgrywek. mecz derbowy. Ostatni sierpniowy pojedynek Budowlani 
Jedni kibice dopytują się o rozegrają 29 na własnym obiekcie z Radowiakiem Drezdenko. 
zmiany personalne na ławkach Drużyna GKP Pszczew po kilkuletnich występach na niższym 
trenerskich, inni o składy szczeblu rozgrywek awansowała do klasy okręgowej. Wielkie 
poszczególnych zespołów, a brawa i gratulacje należą się wszystkim piłkarzom, działaczom 
jeszcze inni o takie rzeczy, i ludziom związanym w mniejszym lub większym stopniu z 
których ja nigdy nie wiedziałem. klubem GKP. Powodzenia na "nowej drodze sportowego 
Co ciekawe, przekrój wiekowy życia". Jak już wspominałem powyżej, w pierwszym 
był bardzo zróżnicowany - od sierpniowym meczu pszczewianie pojadą do Murzynowa na 
kilkunastu do 60-70 lat. W mecz z Budowlanymi. 
dniach, kiedy ukaże się Kolejnespotkanietowłasne 

Powiatowa, część tajemnic będzie znana, gdyż drużyny boisko i pojedynek ze 
występujące w IV lidze i klasie okręgowej będą już po Spartakiem Deszezoo w 8 
inauguracji. W IV lidze grupa łubuska wśród 19 zespołów dniu miesiąca. Następny 
występuje jeden przedstawiciel naszego powiatu. Jest nim termin to 15.08 i wyjazd do 
zespół Pogoni Skwierzyna, który tak dzielnie walczył w Gorzowa, gdzie rywalem 
ubiegłym sezonie. Obecnie doszło w nim do kilku zmian, ale będzie tamtejszy Piast 
cele są podobne, zaprezentować się co najmniej tak dobrzejak Karnin. 22 sierpnia GKP 
w ubiegłym roku. Moim zwyczajem jest. niepodawanie zmian rywalizować będzie u siebie 
personalnych do czasu rozegrania pierwszego spotkania, gdyż z Polonią Lipki Wielkie, a 

rotacja w obydwie strony 29.08 czeka ich wyjazd do 
następuje do ostatniego dnia Słońska na spotkanie z 

l p r z e d r o z g r y w k a m i . tamtejszą Wartą. 

1~ Skwierzynianie pierwszy mecz Po tych pojedynkach będziemy wiedzieli, czy 
sierpniowy rozegrają w Starym rywalizacja w klasie okręgowej różni się od rywalizacji A
Kurowie z tamtejszym klasowej. Jako że w Pszczewie mam dużo kolegów i 
Meprozetem. N as tąp i to l znajomych, kibicowanie sportowe temu zespołowi uważam za 
sierpnia. 8 sierpnia do swój niepisany obowiązek. Zaznaczam, tylko sportowe. Orzeł 
Skwierzyny przyjadą rezerwy Międzyrzecz to osobny rozdział. Ten zespół stawia sobie 
Lechii Zielona Góra. Następnie zawsze wysoko poprzeczkę. Okazuje się, że za wysoko. Od 
wyjazd 15.08 do Kożuchowa na dawna są zapewnienia,. że to ostatni rok na tym poziomie. 

mecz z Koroną. Kolejny rywal to Dąb Przybyszów, który Przychodzi kolejny rok i spotykamy się ponownie na boiskach 
zawita do Skwierzyny 22 sierpnia. Ostatni mecz miesiąca to klasy okręgowej. Wiele lat temu pisałem, że polityka 
wyjazdowy pojedynek ze Stilonem w Gorzowie. Mam personalna klubu jest błędna i nie tylko dotyczyło to piłkarzy. 
nadzieję, że wszystkie mecze będą zacięte i przyniosą Jedno czy dwuletnie zaniechania i zaniedbania odbijają się 
skwierzynianom punkty. Oczywiście ten ostatni pojedynek czkawką do dzisiaj. Porozmowach z wieloma działaczami i 
będzie wisienką na torcie z faworytem czyli gorzowianami. zawodnikami mam nadzieję, że to koniec tej niefrasobliwej 
Jednak czym byłby sport bez niespodzianek? I właśnie takiej polityki 75-letniego klubu. Obecne plany przewidują znaczącą 
niespodzianki życzę drużynie Pogoni. poprawę w grze, co jest jednoznaczne z wysoką pozycją w 

Kolejnym szczeblem rozgrywek jest klasa okręgowa tabeli, ja dodam a czemuż by nie najwyższą. Już pierwszego 
grupa Gorzów Wielkopolski, w której występują 4 drużyny dnia sierpnia kibice zobaczą swoich piłkarzy na własnym 
naszego powiatu. Są to: Budowlani Murzynowo, GKP obiekcie w meczu z Błękitnymi Lubno. 8 nastąpi wyjazd do 
Pszczew, Orzeł Międzyrzecz i Zjednoczeni Przytoczna. Kasztelanii Santok Kolejny tydzień i mecz 15 sierpnia na 
Wszystkie te drużyny będą miały rozegrany jeden lipcowy własnymboisku z Radowiakiem Drezdenko. 22.08 to wyjazd 

mecz, a sierpień rozpocznie się już do Torzymia na pojedynek 
pierwszego. Drużyna z tamtejszą Toromą. 
Budowlanych po zeszłorocznym Kolejny ·termin to ostatni 
debiucie w klasie okręgowej, weekend sierpnia- piłkarze 
którywypadłbardzo dobrze, gdyż Orła pauzują. Ostatni 
za takie należy uznać 5 miejsce - zespół naszego powiatu, 
chce poprawić swój wynik. Czy oczywiście nie w tabeli, to 
dadzą radę? Czas pokaże. Zjednoczeni Przytoczna, 

Już !sierpnia na boisku w który w poprzednim 
Murzynowie dojdzie do derbów sezonie radził sobie co 
powiatowych. Rywalem będą najmniej dobrze. Może 
piłkarze GKP Pszczew. Jak oczekiwania były wyższe, 
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ale 6. lokata w tabeli była 
adekwatna do 
prezentowanych 
poczynań. Kolejny sezon i 
kolejne oczekiwania. Jak 
co roku Zjednoczeni 
stawiają sobie ambitne 
cele. Oby się spełniły. 
Pierwszego sierpnia 
Zjednoczeni udają się do 
Lipek Wielkich na mecz z 

Polonią, a kolejny tydzień to własne obiekty i mecz 8.08 z 
Wartą Słońsk. Świąteczna sobota 15 sierpnia to wyjazd do 
Gorzowa Wlkp. na mecz z rezerwami Wart Gorzów. Kolejny 
tydzień piłkarze z Przytocznej pauzują, natomiast w ostatnią 
sobotę sierpnia czyli 29 zaprezentują się jako gospodarze w 
meczu z Różą Różanki. Czytelnicy z pewnością zauważyli, że 
raz w rundzie każda drużyna "ma wolne". Powód jest prosty, w 
rozgrywkach występuje nieparzysta ilość drużyn. Dlaczego tak 
jest, wiedzą tylko działacze. Ciekawe jest to, że wszystkie 
rozgrywki prowadzone przez Gorzów mają nieparzystą ilość 
uczestników. W 3 różnych grupach klasy A nasz powiat ma 5 
swoich reprezentantów. 

W klasie A grupa II Gorzów Wlkp. (Słubice) występują 
zespoły As Pieski i FC Kursko. Te dwie drużyny zapoczątkują 
sezon już w weekend 8-9 sierpnia. Obydwie drużyny pragną 
zaprezentować się dużo lepiej niż w poprzednim sezonie. 
Warunkiem tego jest dobra gra od samego początku rozgrywek. 

Oczywiście najważniejszy 
jest mecz pomiędzy tymi 
dwoma klubami 
re prezentują cym i 
sąsiednie wioski. W 
pierwszej kolejce obydwa 
zespoły rozegrają swoje 
mecze na wyjeździe. 
Zawodnicy Asa udadzą się 
do Iskry Głuchowo, a 
Kurska do Zewu 
Dąbroszyn. Natomiast 2 w 
kolejce czyli 15-16 
sierpień stoczą pojedynki 

na swoich obiektach. FC Kursko spotka się z SKP Słubice, a As 
Pieski z Zielonymi Lubiechnia Wielka. Trzecia kolejka 22-23 
sierpnia to mecze wyjazdowe do Zewu Dąbroszyn, gdzie 
pojadą piłkarze z Piesek i do Pogoni Krzeszyce, gdzie o punkty 
walczyć będą zawodnicy z Kurska. Czwarte mecze na 
własnych boiskach w weekend 29-30 sierpnia rozegrają FC 
Kursko z Odrą Górzyca i As Pieski z SKP Słubice. Piłkarzom 
życzę zwycięstw i dużo punktów, a kibicom zadowolenia z 
postawy swoich pupil życzy Powiatowa. 

Do klasy A grupa III Gorzów Wlkp. (Drezdenko) 
zakwalifikowano GKS Biedzew i rezenvy Zjednoczonych 
Przytoczna. Tak jak w poprzedniej grupie tak i w tej sezon 
rozpoczyna się 8-9 sierpnia. Piłkarze Zjednoczonych II mają o 
tydzień dłużej wolne, gdyż w tym terminie pauzują. Zawodnicy 
GKS udają się do Gościmia na mecz z Sokołem. Drugi 
weekend 15-16 to domowe pojedynki Zjednoczonych z Wartą 
Wawrów i GKS Z Pionierem Zwierzyn. Następna kolejka 
odbędzie się w dniach 22-23 sierpnia , a Zjednoczeni II 
wyjeżdżają do. Urana ~rzebi.cz, a GKS do Noteci Stare Balice. 
Ostatnia koleJka w sterpnm to mecze obydwu drużyn na 
własnych boiskach. Bl~dzewianie spotkają się z Notecią 
Gardzko, a Zjednoczem z Sokołem Gościm. Cele obydwu 

drużyn są całkowicie inne. 
Zespół z B ledzew a 
chciałby wypaść co 
najmniej tak dobrze jak w 
poprzednim sezonie. 
Każda lepsza pozycja w 
tabeli. będzie mile 
widziana. Rezerwy 
Zjednoczonych mają grać i 
przygotowywać 

ewentualnych następców 
pierwszej drużyny. Tego 
też im życzymy. 

Klasa A grupa Zielona Góra I. Występuje w meJ 
beniaminek Obra Trzciel. Zespołowi Obry należą się wielkie 
brawa i gratulacje za awans na ten szczebel rozgrywek 
dokonany w bardzo ładnym stylu. Piłkarze i działacze - tak 
trzymać! Podobnie jak w innych grupach klasy A rozgrywki 
rozpoczną się 8-9 sierpnia. W debiutanckim meczu Obra 
zaprezentuje się przed własną publicznością w meczu z 
Błękitnymi Ołobok. Druga kolejka to mecz wyjazdowy 15-16 
08 w Zrywie Rzeczyca. Kolejny mecz na swoim obiekcie z 
Bizonem Wilkowo w terminie 22-23 sierpnia. Ostatni weekend 
sierpnia 29-30 to rywalizacja z Sokołem Kalsk na swoim 
obiekcie. Bardzo często 
siłą rozpędu po awansie 
zespoły "idą w górę" i 
tego życzę sympatycznej 
drużynie z Trzciela. 

Powiat nasz posiada 
3 zespoły w klasie B. W 
klasie B grupa Gorzów 
Wlkp. (Drezdenko) grają 

Pogoń II Skwierzyna i 
Orzeł II Międzyrzecz, 

które spotkają się już w 
inauguracyjnym pojedynku 16.08 na boisku w Skwierzynie. 
Zapowiada się ciekawy przegląd piłkarskiego zaplecza. Druga 
kolejka to 23.08 i w nim Orzeł podejmować będzie Różę II 
Różanki, a Pogoń wyjeżdża do AP Kania Cup Gorzów. Trzecia, 
ostatnia sierpniowa kolejka to mecz Orła w Drezdenku z 
rezerwami Lubuszanina. 
Piłkarze Pogoni mają pauzę. 
Ostatni nasz przedstawiciel to 
piłkarze Chrobrego Brójce, 
którzy występują w klasie B 
grupa Świebodzin. W tej grupie 
rozgrywki rozpoczynają się w 
dniach 22-23 sierpnia. Pierwszy 
mecz Chrobry rozegra w 
Rozłogach z tamtejszym 
Sokołem, natomiast 29-30 08 na 

i~;y~bE!~ś~rf;~~~ PIESKl 
Chrobrego, żeby już z radością 
(z małej litery) opuszczali płytę 
boiska po każdym meczu. 

Za tydzień piłka już będzie w grze. Kibicom życzę 
wielu wrażeń i zdrowego sportowego dopingu. 

Jan Wiśniewski 
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Poziomo: 3. Przyprawa kuchenna; 7. Z 
banderą na maszcie; 8. Trzecie co do 
wielkości miasto japońskie; 10. Pora terkoty 
budzika; 12. Ostatnia ... zmarłego; 15. 
Rozległy teren porośnięty trawą; 16. Stół ma 
ich cztery; 17. Kwaśniewska dla bliskich; 18. 
Znak nakazujący zatrzymanie; 20. Bez ucha 
wody nie nosi; 22. Jeden z chevroletów; 24. 
Potocznie wańat; 28. Droga, szlak; 31. Kraj 
pachnący żywicą; 32. Nieporządek, bałagan; 
33. Jeżdżące zabawki malucha; 36. 
Uprzedzenie rasowe; 40. Szkielet roweru; 41. 
Antonim nienasycenia; 44. Imię Dolasa; 45. 
Jedna z najstarszych marek japońskich aut; 
46. Gruba kość; 4 7. Przednia część łba świni; 
48. Marka czeskiej ciężarówki; 49. Szkolna 
sala z ławkami. 

www.powiatowa.com.pl 

Krzyżówka sierpniowa 

Pionowo: l. Parafa pod dokumentem; 
2 .... Odrzańskie, lubuskie miasto nad Odrą; 
3. Hebel; 4. Masońska i w teatrze; 5. Podobno 
mieszkanaczerwonej planecie; 6. Słoneczny 
na dachu; 9. Człowiek nieugięty, prawy, 
surowy dla siebie i imiych; 11. Węgiel lub 
koks;13. Trójkątne kości pasa barkowego; 
14. Andre ... francuski pisarz, noblista; 19. 
To powstało z myśli, pracy ludzkiej; 21. 
Batalion KEDYWU; 23. Miał miejsce w 
Kanie; 25. Antonim zalety; 26. Dawniej 
brzeg stołu; 27. Stolica Jemenu; 28. Olbrzym 
na szosie; 29. Metropolia Turków; 30. 
Opiekunka Zosi (Pan Tadeusz); 34. Parametr 
dżwigu; 35. Załamanie gospodarcze; 37. Na 
nich z górki na pazurki; 38. Zabronienie; 39. 
Fryzura mieszkańca Afryki; 41. Śpiewak w 

cerkwi; 42. 114 część Koranu; 43. Krzew na 
żywopłoty. 

Litery w kratkach z cyframi (pochylone 
z prawej strony kratki) uszeregowane od l do 
20 utworzą rozwiązanie, które należy 
przesłać na kartkach pocztowych lub e
maiłem do 18 sierpnia. Wśród 
prawidłowych rozwiązań wylosujemy l 
nagrodę - 50zł. Rozwiązanie krzyżówki 
lipcowej: ZAGRANICZNE WCZASY ZA 
ROK. Nagrodę 50zł- otrzymuje: DANUTA 
NOWAK z Międzyrzecza(nagroda do 
odebrania w redakcji (ul. Kazimierza 
Wielkiego 2) w godz. 8-10 i 13 -15). 

M. S. 
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SI(LE'P MEBLOWY 
~~u: .... t-11.A .• -~v~~ 

Tel.95 742 25 87 www.hasaj-meble.gorz .pl 

Meble Zestawy kuchenne już od 890zł 

Tapicerowane 

Ul. Konstytucji 3 Maja 2a 

66-300 Międzyrzecz 

.. . [] 
'[I] 

Szeroka gan1a kuchni na wymiar!!! 
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Poczuj komfort , 

POWIERZ swoJe oczy wyraz n ego 
PROFESJOnALIScle widzen i a 

GI!ASMAN 

Konsr:.!::lr:.UCJI 3111AJA 
miĘDZYRZECZ 

tel. 500 618 053 

na każdą odległość. 
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